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روزنامه

آگهی مزایده عمومی ) نوبت اول (

شهرداری جعفریه 

روابط عمومی شهرداری جعفریه

در نظر دارد  3 قطعه زمین از زمینهای شهرداری )1 - قطعه شماره 247 به متراژ 152 مترمربع 2 -  قطعه 
شماره 248 به متراژ 152 مترمربع 3 -  قطعه شماره 567 به متراژ 152مترمربع واقع در 30متری ولیعصر 

داخل کوچه 12 متری را از طریق مزایده عمومی واگذار نماید.
شرایط شركت در مزایده :

1 -   ارائه سپرده در مزایده معادل 5 درصد قیمت کارشناسی به صورت نقدی در وجه شهرداری جعفریه.
2-  در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت در مزایده آنان 

به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد .
3- قیمت پایه برمبنای نظریه  کارشناس رسمی دادگستری میباشد.

4- شهرداری در رد یا قبول هر یك از پشنهادات مختار میباشد. 
5- سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد .

6– شرایط فروش صورت نقد می باشد .

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم :

شاهد پیک سوم و شدید كرونا در قم هستیم
در نشستی با حضور وزیر راه و شهرسازی  تاكید شد

راه آهن سریع السیر تهران- قم- اصفهان 
تکمیل می شود

شهردار قم مطرح كرد 

99سالی برای گام های 
بزرگ در مسیر آبادانی قم
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شهردار قم با اشاره به افتتاح چندین پروژه بزرگ شهری در 
سال جاری گفت: سال 1399 با وجود مشکلات اقتصادی، 
آبادانی شهر قم است. دكتر  بزرگ در مسیر  سال گام های 
سیدمرتضی سقائیان نژاد با اشاره به همت شهرداری برای 

ایجاد باغ موزه دفاع مقدس اظهارداشت : فاز اول این پروژه 
و  شهر  شورای  شهری،  مدیریت  است،  آماده  افتتاح  برای 
توان  در  آنچه  خودشان  الهی  تکلیف  مبنای  بر  شهرداری 

داشتند برای آنکه این مجموعه آماده بشود انجام داده اند.

رهبر انقلاب اسلامی در آیین تجلیل از پیشکسوتان دفاع مقدس:

خطر تحریف واقعیات
 دفاع مقدس جدی است 

 پذیرش قطعنامه از سوی امام)ره(مبتنی بر عقلانیت و تدبیر بود
دفاع مقدس از عقلانی ترین حرکات ملت ایران بود

1اتفاق عجیب برای مالک شهر خودرو در قطر!

 

مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از تمدید مهلت ارسال آثار به 
نخستین جشنواره رسانه ای »شهر ما« تا پانزدهم مهرماه سال جاری خبر داد. 
مهدی كلانترزاده با اشاره به آغاز فراخوان نخستین جشنواره رسانه ای »شهر ما« 
از ابتدای مردادماه سال جاری، اظهار داشت: با توجه به درخواست های اصحاب 
رسانه مهلت ارسال آثار تا پانزدهم مهرماه تمدید شده است. مدیركل ارتباطات و 
امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به نقش این جشنواره در توجه بیشتر مردم 
نسبت به عملکرد و مسئولیت های شهرداری، افزود: شهرداری ها 372 ماموریت

راه  پیگیری  و دیگر عوامل دخیل در  به راهداری  تا دهه فجر  استاندار قم گفت: 
دسترسی نمایشگاه  بین المللی قم زمان می دهیم تا مشکل این راه را بررسی و این 
نمایشگاه به بهره برداری برسد. بهرام سرمست  در جلسه شورای راهبردی تصادفات 
استان كه در محل سالن كرامت استانداری قم برگزار شد، با اشاره به لزوم كاهش 
حجم تصادفات، به هركدام از دستگاه های مربوطه ضرب الاجلی فوری داد تا مانند 
یک اضلاع مثلث در كنار هم و با انسجام با برگزاری جلساتی با پیگیری معاونت امور 

عمرانی استانداری به دستاوردهای مطلوبی دست یافته و برای رسیدن به عوامل

مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد:

تمدید مهلت ارسال آثار به جشنواره »شهر ما« تا ۱۵ مهرماه 
استاندار قم تاكید كرد :

بهره برداری ازراه دسترسی نمایشگاه بین المللی تا دهه فجر  
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تهران-قم- سریع السیر  راه آهن  تکمیل  بررسی  نشست 
اصفهان به ریاست وزیر راه و شهرسازی با تاكید بر تکمیل 
بررسی  برگزار شد. جلسه  پروژه توسط سرمایه گذار چینی 
تکمیل راه آهن سریع السیر تهران- قم- اصفهان به ریاست 

راه و شهرسازی در ساختمان دادمان  وزیر  محمد اسلامی 
برگزار شد و روند تکمیل این پروژه مورد بررسی قرار گرفت و 
بر تکمیل آن تاكید شد. پیگیری روند پیشرفت طرح راه  آهن 

سریع السیر تهران- قم- اصفهان موضوع نشستی بود كه

محور   13 گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
پرخطر در بحث ایمن سازی آن برنامه ریزی شده تا اقداماتی نسبت 
به ایمن سازی آن صورت گیرد. عباس ذاكریان در جلسه شورای 
راهبردی تصادفات استان كه در محل سالن كرامت استانداری قم 
برگزار شد، اظهار داشت: بیشترین آمار تصادفات شهری مشخص 
بوده كه در چه مناطقی بیشتر رخ داده است كه طبق آمارها در 
6 تقاطع مهم شهر حوادث بیشتری رخ داده و پرخطر هستند. 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ابراز كرد: شهرداری برای

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: طرح بازنگری 
ساختار  جامع  طرح  قالب  در  قم  تفصیلی  طرح  به روزرسانی  و 
با  راهبردی تهیه شده و در دست اجراست. غلامرضا جانقربان 
اشاره به طرح تفصیلی این شهر اظهارداشت: قم با گذشت ده 
سال به طرح تفصیلی دست یافت، به طوری كه طرح جامع قم در 
سال 76 شروع شد و ده سال بعد در سال 86 به تصویب رسید و 
در سال 88 ابلاغ شد. معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم 

افزود: طرح جامع در قالب ساختار راهبردی به تصویب رسید و

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

۱۳ محور پرخطر ایمن سازی 
می شود

معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم : 

طرح تفصیلی شهرقم بازنگری 
می شود
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رهبر انقلاب اسلامی با بیان اینکه دفاع مقدس 
بود،  ایران  ملت  حوادث  عقلانی ترین  از  یکی 
یک  خطای  یک  به  استناد  با  بعضی ها  افزودند: 
جمعی، مجموعه دفاع مقدس را به بی تدبیری متهم 
می کنند؛ مطلقا این طوری نیست، دفاع مقدس از 

اول کار، نشان دهنده عقلانیت در این عرصه بود. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
روز  صبح  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  رهبری،  
)دوشنبه( در ارتباط تصویری با مراسم تکریم و تجلیل 
از پیشکسوتان دفاع مقدس و مقاومت، با اشاره به 
پیروزی درخشان و واضح ملت ایران در دفاع مقدس 
فرماندهی  و  رهبری  نتیجه  واقعیت،  این  گفتند: 
همه جانبه  حضور  خمینی،  امام  شگفت انگیز 
قشرهای مختلف مردم و اقدامات و ابتکارات عقلایی 
مدافعان اسلام و انقلاب در این حماسه تاریخی بود 
که باید مراقب تلاش دشمنان در تحریف واقعیات 

این قطعه از هویت برجسته ایرانیان باشیم.
از  شدید  تأسف  ابراز  با  همچنین  انقلاب  رهبر 
جان باختن روزانه حدود 150 نفر بر اثر کرونا، مردم را 
به رعایت کامل و مستمر دستورالعمل های بهداشتی 

فراخواندند.
فرمانده کل قوا، تکریم و تجلیل از پیشکسوتان و 
رزمندگان دفاع مقدس را وظیفه حتمیِ ملی و توصیه 
مؤکد اسلام خواندند و افزودند: برای درک عظمت 
کار این عزیزان و هم رزمان شهیدشان باید عظمت 
میدان دفاع مقدس و چرایی و چگونگی این قطعه 

مهم از تاریخ ایران را به خوبی درک و فهم کرد.
دست  در  ابزاری  تنها  را  جاه طلب  صدام  ایشان 
قدرت های بزرگ به ویژه آمریکا برشمردند و افزودند: 
طرف های اصلی نبرد با ملت ایران یعنی »آمریکای 
ضربه خورده از انقلاب اسلامی، قدرت های نگران از 
ظهور یک هویت جدید اسلامی- ایرانی در منطقه، 
ناتو و کشورهای اروپای غربی و شرقی«، صدام را به 
حمله تحریک کردند تا نظام و انقلاب اسلامی را در 

هم بکوبند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به انتشار اسناد 
توافق های آمریکا و صدام قبل از آغاز جنگ افزودند: 
نیز کمک های نظامی،  در طول سال های جنگ 
از  بعثی  رژیم  به  شرق  و  غرب  مالی  و  اطلاعاتی 
طریق امارات، کویت، عربستان و دیگر مسیرها ادامه 
دشمنان،  تحریک  بر  علاوه  انقلاب  رهبر  داشت. 
اوضاع داخلی ایران را نیز در تشجیع صدام به حمله، 
از  ارتش  نامناسب  افزودند: وضع  و  دانستند  مؤثر 
جنگ،  آغاز  سال  در  فرماندهی  و  امکانات  لحاظ 
نوپدید بودن سپاه و کمبود شدید امکانات دفاعی، 
واقعیاتی بود که دشمن از آنها اطلاع داشت و همین 

مسائل نیز آن را به آغاز جنگ، بیشتر تحریک کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای پس از تشریح چگونگی 
آغاز جنگ تحمیلی ۸ ساله به بررسی مستند عوامل 
و نکات مهم دفاع جانانه و پیروزمندانه ملت ایران 
در مقابل دشمنان پرداختند. ایشان در این زمینه، 
رهبری و فرماندهی امام خمینی)ره( را از آغاز تا پایان 
دفاع مقدس بسیار حساس و شگفت انگیز برشمردند 
و افزودند: امام از همان آغاز، ابعاد و حجم واقعی 
کارزار را شناخت و با درایتی اعجاب انگیز اعلام کرد 
که این جنگ، نبرد دو کشور همسایه نیست بلکه 
پشت  در  ایران  ملت  و  اسلامی  انقلاب  دشمنان 
صدام در مقابل نظام اسلامی صف آرایی کرده اند. 
رهبر انقلاب، آوردن ملت به صحنه دفاع مقدس را 
تشخیص حیاتی امام راحل عظیم الشأن دانستند و 
افزودند: امام با درک عمیق خود، مانند اصل انقلاب، 
ملت را به وسط میدان کارزار همه جانبه آورد چرا که 
فهمید صرف حضور نیروهای مسلح نمی تواند مسئله 
را حل کند. ایشان، شخصیت  بی نظیر، نفوذ معنوی، 
صداقت و معصومیت در بیان حقایق و واقعیات و 
نگاه تیزبین را از دیگر ویژگی های فرماندهی امام در 
هشت سال دفاع مقدس برشمردند و افزودند: امام 
با قاطعیتی فوق العاده و بی نظیر، فرمان می داد و 
کارها را به پیش می برد که تأکید بر شکست حصر 
آبادان و آزادسازی خرمشهر و سوسنگرد از نمونه های 
این قاطعیت عجیب است. ایشان موضع گیری های 
هوشمندانه به اقتضای شرایط مختلف جنگ را از 
دیگر ویژگی های امام خواندند و با ذکر نمونه هایی 
دشمن  تحقیر  و  ملت  به  روحیه  دادن  افزودند: 
در  غرور  مخرّب  آفت  از  جلوگیری  لازم،  هنگام  در 
پیروزی ها و دلگرمی دادن و تفقد رزمندگان در مواقع 
مورد نیاز از جمله روش هایی بود که این پدر مهربان و 
مدیر معنوی، آگاه و مسلط بر میدان به کار می گرفت 

و دفاع مقدس را هدایت می کرد.
غفلت از نقش نقش امام در نوشته های 

مربوط به دفاع مقدس
رهبر انقلاب با ابراز تأسف از غفلتی که در نوشته ها 

و مباحث مربوط به دفاع مقدس درباره نقش امام 
خمینی وجود دارد، افزودند: باید در این زمینه کار 

جدی و گسترده انجام شود.
ایشان سپس با تأکید بر مراقبت از تلاش دشمن 
برای تحریف واقعیات دفاع مقدس، به بیان نکاتی 

درباره ابعاد شگرف و عظیم این پدیده پرداختند.
ایران در جنگ  »پیروزی درخشان و روشن ملت 
تحمیلی« نخستین نکته ای بود که حضرت آیت الله 
خامنه ای به آن اشاره کردند و گفتند: هدف دشمن 
از به راه انداختن جنگ، ساقط کردن نظام اسلامی، 
سلطه مجدد بر ایران و تجزیه کشور بود اما یک وجب 
از خاک ایران را نتوانستند اشغال کنند و یک قدم هم 
نتوانستند جمهوری اسلامی و ملت ایران را به عقب 
برانند. ایشان با اشاره به شکست های مداوم ایران در 
جنگ های یکی دو قرن اخیر در دوره قاجار و در دوره 
پهلوی و تحقیر سران ایران در آن دوران، افزودند: 
ملت ایران در دفاع مقدس توانست در مقابل قدرت 
های شرق و غرب و کشورهای وابسته به آنها بایستد 
و با سربلندی پیروز شود و بر همین اساس این دفاع 

پیروزمندانه، بخشی از هویت ملی ایران است.
پذیرش قطعنامه از سوی امام) ره (مبتنی بر 

عقلانیت و تدبیر بود
 رهبر معظم انقلاب اسلامی در نکته بعدی، دفاع 
»عقلانی ترین  از  یکی  انتها  تا  ابتدا  از  را  مقدس 
و  برشمردند  ایران«  ملت  حرکات  مدبرانه ترین  و 
گفتند: برخی ها تلاش دارند تا با استناد به خطایی 
که در یک جمعی صورت گرفته، دفاع مقدس را به 
بی تدبیری متهم کنند، درحالی که این دفاع از همان 
شروع کار یعنی همکاری ارتش و سپاه و انتخاب 
تاکتیک های مبتکرانه و شجاعانه و انجام اقدامات 
بزرگ و شگفت آور در عملیات ها تا پایان جنگ و قبول 

قطعنامه، همه مبتنی بر عقلانیت و تدبیر بود.
»شکل گرفتن یک مدل جدید از حضور مردمی 
و بروز استعدادها در دفاع مقدس« سومین نکته ای 
بود که حضرت آیت الله خامنه ای به آن اشاره کردند 
و افزودند: این مدل بی نظیر و بی سابقه در جهان 
به گونه ای بود که هر فردی اعم از رزمنده 14 ساله 
تا پیرمرد ۷0 ساله یا دختر دانش آموز دبستانی و 
و  جراح  و  پزشک  یا  جبهه  پشت  در  محترم  بانوان 
کشاورز و کارمند و دانشجو و شاعر و انواع قشرها 
این  در  را  خود  جایگاه  هریک  مختلف،  صنوف  و 
شبکه عظیم مردمی پیدا می کردند و مشغول دفاع و 
خدمت می شدند. ایشان خاطرنشان کردند: در این 
مدل گسترده حضور مردمی، استعدادهای مهمی 
ظهور می یافت و به عنوان مثال یک جوان روستایی 
یا  شد،  سلیمانی  قاسم  حاج  به  تبدیل  کرمان  از 
یک افسر جوان تبدیل به فرمانده ای مجرب و توانا 
همچون شهید صیاد شیرازی و شهید بابایی شد، و یا 
از یک روزنامه نگار داوطلب در کوران حوادث جبهه، 

نابغه اطلاعاتی مثل شهید باقری ساخته شد.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: امروز هم اگر 
همت شود و نگاه صحیح به مسائل و مردم وجود 
داشته باشد، می توان از این مدل بی نظیر استفاده 
متفاوت  اقتصاد  بحث  با  جنگ  بحث  البته  کرد. 
است ولی صاحبان فکر می توانند در بررسی ها و 
پژوهش های خود، این مدل را به عنوان ابزار اقتدار 

ملی درنظر بگیرند.
مردم  نقش آفرینی  خامنهای  الله  آیت  حضرت 
بخش  را  جبهه  پشت  در  مختلف  گروههای  و 
و  دانستند  مردمی  عظیم  مدل  این  از  دیگری 
گفتند: کمک های مالی مردمی، آذوقه رسانی به 
تشییع  و  بدرقه  مجروحان،  به  رسیدگی  جبهه ها، 
باشکوه شهیدان در شهرها، حمایت های فرهنگی 
تبلیغاتی و مقابله با عملیات روانی دشمن، پذیرایی و 
اسکان جنگ زدگان در شهرها، و مقاومت مردم در 
شهرهایی که آماج حملات موشکی رژیم بعث بودند، 
نمونه هایی از این نقش آفرینی ها هستند. ایشان بروز 
عالی ترین فضایل اخلاقی و معنوی و تعالی روحی 
از فصل های درخشان  یکی  را  رزمندگان  میان  در 
افزودند:  و  برشمردند  مقدس  دفاع  قطور  کتاب 
شرح حال هایی که از برخی رزمندگان نوشته شده، 
وصیت نامه شهدا، فضایل اخلاقی همچون صدق 
و صفا، اخلاص، تواضع، خدمت به دیگران، ایثار، 
فداکاری، سحرخیزی ها و عبادت های عارفانه، بی 
اعتنایی به زیورهای دنیوی و رفتارها و حالات مادران 
در اعزام جوانان خود به جبهه و استقبال از فرزندان 
شهیدشان، همه به برکت اسلام و ایمان عمیق دینی 

بود که در دوران دفاع مقدس تجلی و بروز یافت.
نکته  کشور«  برای  مقدس  دفاع  »سرمایه سازی 
بعدی بود که رهبر انقلاب اسلامی به آن اشاره کردند 
و گفتند: یکی از این سرمایه سازی های ارزشمند 
به دست  برکت دفاع مقدس  به  که  »امنیت« است 

آمده زیرا دفاع ملت ایران نشان داد که هزینه تعرض و 
تجاوز به کشور بسیار بالا است و هر متجاوزی با پاسخ 
کوبنده مواجه می شود، بنابراین متجاوز قبل از هر 
اقدامی تأمل خواهد کرد و آن را به صرفه نخواهد 

دانست.
سمت  به  »حرکت  و  خودباوری«  »روحیه  ایشان 
از  دیگر  یکی  را  علمی«  و  فنی  نوآوری های 
سرمایه های دوران دفاع مقدس دانستند و افزودند: 
در همان دوران و هنگامی که شهرهای ایران هدف 
موشک های دشمن بود و هیچ کشوری به ما موشک 
و تجهیزات نمی داد، شهید طهرانی مقدم و دوستان 
وی، صنایع موشکی را پایه گذاری کردند و توانایی 
کنونی موشکی، نتیجه همان روحیه خودباوری و 

حرکت علمی آن زمان است.
رهبر انقلاب اسلامی، جرأت انجام کارهای به ظاهر 
نشدنی و ارتقای سرمایه انسانی کشور را از جمله 
سرمایه های دوران دفاع مقدس برشمردند و گفتند: 
یک نمونه از سرمایه های انسانی دوران دفاع مقدس، 
شهید سلیمانی بود که در عرصه منطقه و دیپلماسی، 
اقدامات شگفت آوری انجام می داد و هنوز ملت 
ایران از گستره فعالیت های این شهید عزیز اطلاع 

کافی ندارد.
حضرت آیت الله خامنه ای »آشنایی بیشتر ملت 
ایران با ذات و واقعیت تمدن غرب« را از دیگر نکات 
در  افزودند:  و  دانستند  مقدس  دفاع  سال  هشت 
تاریخ معاصر ایران عناد و خباثت دولت های غربی در 
حق ملت ایران چندبار آشکار شده اما این دولت ها 
و  بشری  ضد  فاسد،  حکومت  از  کامل  حمایت  با 
دیکتاتوری صدام، ادعاهای حقوق بشری و انسانی 
خود را عملًا لگدمال کردند و ماهیت خود را بروز 
دادند که این شناخت عمیق  خیلی مهم است و باید 

در همه تصمیمات ما نقش داشته باشد.
ایشان، »بروز توانایی ها و ظرفیت های ملت ایران 
تأمل برانگیز دفاع  از دیگر نکات  را  برای جهانیان« 
مقدس برشمردند و افزودند: دفاع مقدس در اوج 
یک  به  خود  ایران،  دشمنان  رسانه ای  حملات 
»رسانه ی رسا و صدای بلند« تبدیل شد و با نشان 
ملی  مقاومت  و  همت  وحدت،  شجاعت،  دادن 
وجهه  و  ارزش  جهان  در  ملت  این  برای  ایرانیان، 

درست کرد.
دفاع مقدس تابلویی عظیم و درخشان در 

پیش روی ملت ایران 
تابلویی  را  مقدس  دفاع  اسلامی،  انقلاب  رهبر 
عظیم و درخشان در پیش روی ملت ایران خواندند و 
افزودند: جنگ پدیده ای سهمگین و خشن است اما 
با وجود همه مشکلات و ضایعات آن، دفاع مقدس 
و  پیشرفت ها  بشارت ها،  برکات،  ایران  ملت  برای 

طراوت هایی به ارمغان آورد.
حضرت آیت الله خامنه ای ادبیات جهاد در قرآن را 
بشارت آمیز و در نفی ترس و اندوه دانستند و گفتند: 
نظیر همین ادبیات درباره مقاومت وجود دارد و قرآن 
تأکید می کند اگر استقامت کنید، ترس و اندوه که 
دو آفت بزرگ برای یک ملت است، از شما برداشته 

خواهد شد.
ایشان کارهای انجام شده در خصوص دفاع مقدس 
را با ارزش اما کم دانستند و خاطرنشان کردند: هر 
به  باید  می شویم  دورتر  مقدس  دفاع  زمان  از  چه 
معرفت آن نزدیک تر شویم چراکه دستهای تحریفگر 

در کمین هستند.
رهبر انقلاب اسلامی، ادبیات دفاع مقدس را به 
سرچشمه ای جوشان تشبیه کردند و با تأکید بر تولید 
متون فاخر ادبی به عنوان منابع غنی برای خلق آثار 
هنری و همچنین لزوم شخصیت پردازی از شهیدان 
و رزمندگان جنگ گفتند: موضوع یادواره های دفاع 
ایجاد  از  نیز مسئله مهم دیگری است که  مقدس 
فاصله نسلی در مقوله جهاد و مقاومت جلوگیری 

می کند.
را  حرم  مدافعان  خامنه ای،  الله  آیت  حضرت 
و  مقدس  دفاع  برکات  تداوم  از  درخشان  نمونه ای 
و  برشمردند  در نسل جدید  روحیه جهاد  استمرار 
افزودند: حضور همزمان رزمندگانی از ملیت های 
مختلفِ ایرانی، سوری، عراقی، لبنانی و افغانستانی 
در صف واحد از حقایق و پدیده های حیرت انگیز 

زمان ما است.
كرونا را دست كم نگیرید

 رهبر انقلاب اسلامی در بخش پایانی سخنانشان 
با تقدیر از تلاشهای فداکارانه و دائمی کادر درمان 
روزانه 150  از فوت  با کرونا،  مقابله  و مسئولان در 
تأسف  ابراز  کرونا  اثر  در  هموطنان  از  نفر  تا 1۷0 
کردند و افزودند: علاج این واقعه تأسف بار به دست 
خود مردم و در گروی رعایت اصول بهداشتی مثل 
فاصله گذاری، استفاده از ماسک و شستن دستها 
است. حضرت آیت الله خامنه ای در خصوص مسئله 
اربعین نیز گفتند: ملت ایران عاشق امام حسین و 
زیارت اربعین هستند اما قضیه راهپیمایی اربعین 
صرفاً متوقف به صلاحدید مسئولان ستاد ملی مقابله 
با کرونا است که تاکنون با انجام آن مخالفت کرده اند، 
با  ایشان  باشند.  وتسلیم  تابع  باید  همه  بنابراین 
اظهار  برای  مرزها  در  افراد  برخی  حضور  از  انتقاد 
ارادت به امام حسین)ع(، گفتند: اظهار ارادت باید 
از منازل انجام شود همچنانکه در روز اربعین چند 
زیارت وارد است و مردم می توانند با خواندن آنها، 
به پیشگاه حضرت سیدالشهداء)ع( شکوه کنند که 
ما آرزوی حضور داشتیم اما با این وضع مقدور نشد 
تا ان شاءالله آن حضرت عنایت و کمکی بفرمایند. 
پیش از سخنان فرمانده کل قوا، سرلشکر باقری 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان گزارشی از 
برنامه ها و فعالیت های انجام شده در زمینه حفظ و 
ترویج فرهنگ، آثار و ارزش های دفاع مقدس گفت: 
وظیفه ما است که آن دوران زرین و نقطه نورانی در 
اجازه  آن  از  پاسداری  با  و  نگه داریم  زنده  را  کشور 
ندهیم دوران سراسر افتخار دفاع مقدس، تحریف و 

به فراموشی سپرده شود.

شهردار قم مطرح كرد 

99سالی برای گام های بزرگ در مسیر آبادانی قم
شهردار قم با اشاره به افتتاح چندین پروژه بزرگ شهری در سال جاری گفت: سال 
1399 با وجود مشکلات اقتصادی، سال گام های بزرگ در مسیر آبادانی شهر قم 

است.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد به مناسبت هفته دفاع مقدس با گرامیداشت یاد و 
خاطره شهدای هشت سال دفاع مقدس اظهار کرد: آنچه که ما در نظام جمهوری 
اسلامی با آن روبه رو هستیم ادامه ایثارگری ها و شهادت هایی است که در این هشت 

سال دفاع مقدس شکل گرفت.
شهردار قم با بیان اینکه لیله القدر نظام اسلامی هشت سال دفاع مقدس است، 
افزود: عزت و سربلندی امروز کشور و خودکفایی نسبی که در مسائل دفاعی در کشور 

به وجود آمده است به خاطر تجربه دفاع مقدس است.
وی با اشاره به اینکه دفاع مقدس به جوانان کشور عزت نفس داد تاکید کرد: 
استقامت و تاب آوری که مخصوصاً در این ایام ما آن را کاملًا حس می کنیم و باعث 

تعجب غرب و شرق شده است به خاطر هشت سال دفاع مقدس است.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به اینکه هر قدر بتوانیم از این سرمایه ها حفظ و حراست 
کنیم، بالندگی و رشد این ملت به نمایش گذاشته شده است، عنوان کرد: موزه 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس تبلور همه این مسائل است و روایت مجسمی از این 
تاریخ هشت ساله است. وی با اشاره به همت شهرداری برای ایجاد باغ موزه دفاع 
مقدس خاطرنشان کرد: فاز اول این پروژه برای افتتاح آماده است، مدیریت شهری، 
شورای شهر و شهرداری بر مبنای تکلیف الهی خودشان آنچه در توان داشتند برای 

آنکه این مجموعه آماده بشود انجام داده اند.
شهردار قم به تکمیل دیگر پروژه های شهری اشاره کرد و گفت: باغ پرندگان قم نیز 
تکمیل شده و تله سیژ هم به مراحل پایانی رسیده است. در ماه های گذشته شهربازی 
بوستان علوی نیاز به بهره برداری رسید و در پی جذب سرمایه گذار برای شهربازی 

میدان ۷2 تن هستیم.
وی ادامه داد: با تکمیل این پروژه ها نیاز شهر قم از نظر پروژه های تفریحی تا 
حدودی برطرف خواهد شد و در آینده که اقلیم بوستان هزار هکتاری شکل گرفت 

می توان برای پروژه های دیگر در این محدوده برنامه ریزی کرد.
شهردار قم به اجرای پروژه های بزرگی مانند فاز پنج عمار یاسر و بسط شرقی حرم 
مطهر اشاره کرد و گفت: تملک در فاز پنج عمار یاسر به سرعت در حال پیگیری است 
و این پروژه در دو سطح اجرا خواهد شد. بدنه این بلوار مهم شهری هم با مشارکت 

مردم تکمیل می شود.
وی با اشاره به روند احداث بوستان خضر، گفت: با اجرای روشنایی نیمی از این 

بوستان می توانیم پاییز امسال از مردم در این بوستان پذیرایی کنیم.
همسطح  غیر  تقاطع  پروژه  تکمیل  برای  تلاش  به  اشاره  با  سقائیان نژاد  دکتر 
ولیعصر)عج( تا پایان مهر، اضافه کرد: عملیات عمرانی پروژه پیاده راه خیابان انقلاب 

هم در یکی دو ماه آینده به اتمام خواهد رسید.
به گفته وی مسیر مستقیم پروژه تقاطع غیر همسطح بلوار فردوسی و بلوار پیامبر 
اعظم)ص( از دیگر پروژه هایی است که شهروندان قمی به زودی شاهد افتتاح آن 

خواهند بود.
وی با اشاره به پیگیری برای تکمیل تقاطع ورودی جعفریه در پاییز امسال، اضافه 

کرد: سال 99 سال شکوفایی پروژه های عمرانی در شهر قم است.

جهانگیری در ستاد اقتصاد مقاومتی:

پروژه مسکن مهر تا پایان سال 99 
تکمیل می شود

معاون اول رئیس جمهور گفت: تا پایان سال 99 پروژه مسکن مهر تکمیل می شود 
و این طرح باید استمرار یابد.

اسحاق جهانگیری در نشست دیروزستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی با اشاره به 
شروع عملیات مسکن مهر در دولت گذشته، تصریح کرد: خوشبختانه بر اساس 
گزارش های کنونی می توان گفت طرح مسکن مهر امسال تکمیل و پرونده آن بسته 
خواهد شد. وی افزود: بخشی از مشکلات این طرح قضائی است که مسئولان 
دستگاه های قضائی در استان ها باید آن ها را رفع کنند، بخش دیگر نیز مشکلات 
زیربنایی است که وزارت نیرو و سازمان برنامه و بودجه و سایرین باید کمک کنند تا 
اعتبار مورد نیاز تأمین شود تا این پروژه تکمیل شود. معاون اول رئیس جمهور به 
اقدامات بانک مسکن در افزایش سقف تسهیلات مسکن مهر از 30 به 40 میلیون 
تومان طبق مصوبه شورای پول و اعتبار اشاره کرد و گفت: سایر بانک های مسئول نیز 
باید بر اساس مصوبه امروز ستاد به مسئولیت خود در این باره عمل کنند. جهانگیری 
تصریح کرد: تأمین مسکن همیشه یک موضوع مهم در حوزه اقتصاد مقاومتی است، 
چون با فعال شدن این حوزه، بخش عمده ای از اقتصاد کشور نیز فعال خواهد شد. 
وی ادامه داد: خانه ها در این پروژه متعلق به ضعیف ترین افراد جامعه بود و به همین 
دلیل نیز این موضوع در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی مطرح شد تا مشکلات 
پیگیری و رفع شود و پروژه به نتیجه برسد. معاون اول رئیس جمهور افزود: خوشبختانه 
طبق گزارشی که امروز وزیر راه و شهرسازی و معاونان ایشان ارائه کردند؛ انشاالله تا 
آخر سال 99 پروژه مسکن مهر تکمیل می شود، وزارت راه و شهرسازی هم حتماً باید 
آسیب شناسی دقیقی از این طرح انجام دهد چرا که این طرح یکی از طرح هایی 
است که باید استمرار یابد. جهانگیری خاطر نشان کرد: ممکن است گزارش های 
امروز مسئولان در خصوص مسکن محرومان نیز به وزارت راه و شهرسازی کمک کند 
تا به سرعت طرح بزرگی تهیه کند. وی بیان کرد: باید اشکالات این طرح را رفع کنیم تا 

برای افراد نیازمند به مسکن در جامعه راهکاری برای صاحبخانه شدن بیابیم.

معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده:

 آموزش مهارت های عمومی دختران 
دانشجو بیشتر شود

معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده گفت: اهمیت آموزش مهارت های 
عمومی کمتر از مهارت های کاربردی نیست بلکه مهم تر از آن است که در مساله کرونا 

و عوارض روحی و روانی ناشی از آن ارزش آن بیشتر نمایان شد. 
معصومه ابتکار روز دوشنبه در مراسم تجلیل از برگزیدگان رویداد منطقه ای کار، 
مهارت و نوآوری دختران دانشجو »کمند«، اظهار داشت: تقویت جنبه کاربردی 

دانش های روز در عرصه اقتصاد مقاومتی مورد تاکید مجموعه نظام است.
وی  عنوان کرد: رویداد کمند فرصتی ایجاد کرده تا دختران دانشجو در سال آخر 

تحصیل خود در کنار رشته تحصیلی یک مهارت کاملا کاربردی را فرابگیرند.
معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده اظهار داشت: در این رویداد علاوه بر 
مهارت های مربوط به زندگی، مهارت های مربوط به اشتغال و خلاقیت انجام می شود 

و دولت در طی ۷ سال گذشته حمایت های زیادی در این بخش انجام داده است.
ابتکار افزود: معاونت زنان و خانواده ریاست جمهوری و وزارت علوم از ایده، الگو و 

خلاقیت های مهارتی و کارآفرینی دختران دانشجو حمایت می کند.
وی گفت: اجرای این طرح در وضعیت تحریم و شرایط سخت اقتصادی یک 
اقدام بسیار مفید و کاربردی است. به گفته وی، استقبال دانشجویان و دانشگاه های 
کشور از رویداد کمند مطلوب و قابل قبول بوده است. ابتکار تصریح کرد: این رویداد 
می تواند از فرصت بازاریابی های شبکه ای در فضای مجازی برای پیشبرد اهداف 
خود استفاده کند. رویداد کمند ویژه دانشجویان دختر منطقه 4 کشور و با حضور 
اطلاعات،  فناوری  بخش های  در  همدان  و  مرکزی  قزوین،  قم،  از  دانشگاه هایی 
گردشگری، صنایع دستی، تولیدات غذایی و خوراکی، طراحی و دوخت پارچه و 

لباس و محیط زیست برگزار و از برگزیدگان بخش های برتر تجلیل به عمل آمد.

اطلاعیه ستاد مركزی اربعین:

هیچ موکبی در اربعین به عراق نمی رود
 ستاد مرکزی اربعین با انتشار سومین اطلاعیه اعلام کرد که مکان اعزام و انتقال 

هرگونه موکب به کشور عراق در مراسم اربعین سال جاری کاملًا منتفی است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، در اطلاعیه شماره 3 ستاد مرکزی 
اربعین حسینی آمده است: با توجه به انتشار برخی شایعات و اقدامات مبنی بر 
احتمال اعزام تعدادی از موکب ها به کشور عراق، اعلام می شود با توجه به اعلام 
رسمی مجدد دولت عراق و صدور مصوبات و شیوه نامه های ستاد ملی مدیریت 
بیماری کرونا، امکان اعزام و انتقال هرگونه موکب به کشور عراق در مراسم اربعین سال 

جاری کاملًا منتفی است.

ماشه آمریکایی 
و ادعای بحرینی

عملیات  اجرای  از  کرده  اعلام  بحرین  کشور  وزارت 
نظامی عوامل سپاه علیه اهدافی در آن کشور جلوگیری 

کرده است. این ادعا در چه شرایطی مطرح می شود و چه اهدافی را دنبال می کند؟
آمریکا با وجود تلاش های گسترده برای جلوگیری از پایان تحریم تسلیحاتی و نیز 
بازگشت همه تحریم های شورای امنیت علیه ایران، نه تنها هیچ دستاورد مهمی به 
دست نیاورده؛ بلکه به شکل کم سابقه ای با بی اعتنایی شورای امنیت روبه رو شده 

است.
انزوای آمریکا، به لحاظ دیپلماتیک، رویداد مهمی است. اگرچه روحانی با شیوه 
تعجب انگیز خود و اعلام پیشاپیش پیروزی، موجب واکنش منفی افکارعمومی شد 
و به شکل تناقض آمیزی سبب شد این موضوع حتی به دستمایه طنز و طعنه بعضی 

افراد و رسانه ها بدل شود.
همزمانی ادعای بحرین و اعلام بازگشت تحریم های ایران از جانب آمریکا - که با 
بی اعتنایی اعضای شورای امنیت روبه رو شد- این احتمال را به ذهن می رساند که 
ادعای منامه با هدف ایجاد فضای مناسب برای آمریکا در راستای پیگیری اهداف 

دشمنانه اش علیه ایران صورت می پذیرد.
آمریکا قصد دارد ضرورت اعمال تحریم های ایران را به ویژه تداوم تحریم تسلیحاتی، 
همچنان پیگیری کند و در این راستا می کوشد متحدان خود را تشویق و وادار کند با 
طرح چنین ادعاهایی فرصت مناسبی برای آمریکا ایجاد کنند تا بتواند به فشارهای 
خود علیه ایران ادامه دهد. گزاره ای که اقدام احتمالی بحرین برای شکایت به شورای 

امنیت علیه ایران، آن را تقویت خواهد کرد.
آشکار است که ایران برای افزایش تنش در منطقه، هیچ انگیزه ای ندارد. موضوعی 
که خویشتنداری تهران در چند ماه گذشته در برابر رویدادهایی مانند انفجار نطنز و 

ماجراجویی های اسراییل در سوریه، آن را تاُیید می کند.
ایران به علاوه با توجه به آنکه توانسته در منازعه با آمریکا به پیروزی دیپلماتیک دست 

یابد، به تنش نظامی نیازی ندارد.
بحرین هرچند با ایران مناسبات دوستانه ای ندارد، اما بهتر است، تنش با ایران را 

در سطحی مدیریت کند که پیامدهای آن تا حد زیادی قابل پیش بینی و مهار باشد.
 اینکه منامه برای تحقق اهداف واشنگتن، در شرایطی که قدرت های جهانی 
و متحدان سنتی آمریکا مانند بریتانیا به آن اعتنا نمی کنند، این گونه تلاش کند؛ 

می تواند برای بحرین مشوق هایی را از جانب آمریکا به همراه آورد.
اما این مشوق ها در مقایسه با زیان تعمیق شکاف میان بحرین و ایران برای منامه، 

ناچیز خواهد بود.
 كارشناس ارشد روابط بین الملل

فاجعه خاموش
میدانید مفهوم مشارکت زیر 5 درصدی درشهرهای 
مراکز استان ها،مثل زنجان و البرز در انتخابات دوردوم 

مجلس شانزدهم چیست؟
شاید بسیاری از دوستان انقلاب علاقه داشته باشند 

دوستدارانقلاب  بعنوان  بنده  مردم!  ونارضایتی  کرونا   ، دوردوم  خاصیت  بگویند 
اسلامی می گویم قهرمردم از صندوق های رای درنظامی که خودبناکرده اندبه 

هردلیل که باشد یعنی فاجعه ی خاموش !
عدم مشارکت و استقبال مردم را جدی بگیرید. قهرمردم ازحاکمیت زمینه ی 
آشوب ها و مداخلات بیگانگان را فراهم می آورد بعنوان یک معلم علوم سیاسی 
خطر ظهورفرصت طلبان و حاشیه رفتن خطوط سیاسی مرسوم و مصطلح را که 
بنحوی علیرغم ضعف هایشان دل درگرو حفظ نظام  منبعث از انقلاب داشته اند 
جدی بگیرید سپردن کارهای بزرگ به انسان های فاقد مقبولیت و توانایی و دلسوزی 
خطربزرگی برای استمرارارزش های انقلاب اسلامی است . در دستگاه های مختلف 
مردم را از سلامت نظام ناراضی کرده اند . علاوه برمشکلات کلی اقتصادی کشور که 
ناشی از تحریم دشمن و بعضا سوءمدیریت هاست تجدیدنظراساسی دربخش های 
نظارت ناپذیروحتی خود دستگاه های نظارتی حاکمیت نیاز فوری و اساسی کشور 
است . وتلاش برای خروج مردم ازناامیدی و بن بست هائی که دشمن ساخته و نیرو 
های فرصت طلب داخلی آن را با عملکردمشکوک شان مرتب مرمت می کنند بر همه 
نیروهای دلسوز کشور لازم و واجب است . تلاش برای حفظ مقبولیت و تقویت رابطه 
ی مردم باحاکمیت برهمه ی آگاهان وازهمه مهمترحکومتگران فرض است نادیده 
گرفتن مردم خطرعظیمی برای گسست پیوندهای اعتقادی ، سیاسی و اجتماعی 
است .امنیت مثال زدنی کشوررادرهمه ابعادجامعه توسعه دهیم و مردم را به کارآمدی 

نظام جمهوری اسلامی امیدوارسازیم.
* استاد دانشگاه

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم :

شاهد پیک سوم و شدید کرونا در قم هستیم 
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم  گفت :به هیچ عنوان به دنبال کرونا هراسی 
نیستیم و فقط تاکید می کنیم که اگر پروتکل های بهداشتی رعایت نشود و به مسائل 

بهداشتی توجه نکنیم شاهد وضعیت  نگران کننده تری خواهیم بود
دکتر قدیردر جلسه هیئت مدیره سازمان نظام پزشکی  بابیان اینکه شاهد پیک 
سوم و شدید ویروس کرونا در قم هستیم و تعداد بستری ها روز به روز در حال افزایش 
است اظهارداشت:قدرت سرایت ویروس بالا رفته است و حدود ۷5 درصد نمونه های 
اخذ شده مثبت می شوند. وی افزود :متاسفانه رعایت پروتکل ها کم شده و امروزه 
شاهد هستیم که فقط 60 درصد مردم قم دستورات بهداشتی را رعایت می کنند که 
البته بخشی به علت کلافگی و خستگی مردم است اما باید بدانند که اگر دستورات 
بهداشتی رعایت نشود شاهد مشکلات بسیاری خواهیم بود.وی ادامه داد :نباید 
کادر درمان احساس بی انگیزگی کنند زمانی که یک پرستار و یا پزشک در خیابان 
مشاهده کند مردم دستورات بهداشتی را رعایت نکرده و یا از ماسک استفاده نمی 

کنند بی انگیزه شده و خستگی در تن آنها می ماند
صنفی كه دستورات بهداشتی را رعایت نکنند پلمب می شوند

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم  تصریح کرد :به هیچ عنوان به دنبال کرونا هراسی 
نیستیم و فقط تاکید می کنیم که اگر پروتکل های بهداشتی رعایت نشود و به مسائل 
بهداشتی توجه نکنیم شاهد وضعیت  نگران کننده تری خواهیم بود وی خاطرنشان 
کرد :دورکاری، کم کردن حجم کاری ادارات، تعطیلی صنوف پرخطر غیره را پیشنهاد 
داده ایم و در راستای اجرای دستورات بهداشتی با هیچ نهادی تعارف نداریم و هر 
مجموعه و یا صنفی که دستورات بهداشتی را رعایت نکندقطعاً پلمب خواهد شد. 
قدیربیان داشت:متاسفانه بستنی فروشی ها نانوایی ها و پاساژها کمترین رعایت 
دستورات بهداشتی را دارند تذکرات لازم ارائه و در صورت عدم توجه برخورد خواهد شد

 
همزمان با سراسر كشور صورت گرفت ؛

تجلیل از پیشکسوتان دفاع مقدس در قم 
آیین تجلیل و تکریم از پیشکسوتان دفاع مقدس و مقاومت در قم برگزار شد.

در این مراسم که جمعی از یادگاران ۸ سال دفاع مقدس و همچنین فرماندهان 
نظامی و انتظامی استان حضور داشتند ، بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی به 

صورت زنده پخش شد و حاضران از رهنمود های ایشان بهره مند شدند.
سردار شاهچراغی فرمانده سپاه استان نیز در این مراسم که به مناسبت آغاز 
چهلمین سالگرد هفته دفاع مقدس برگزار شد گفت: دفاع مقدس حادثه ای تاریخی 
در کشور است که هر چند برخی خسارت ها را بر کشور تحمیل کرد، اما آوازه عزت 
و شرافت مردم را به گوش جهانیان رساند. وی با بیان اینکه عرصه جهاد و مقاومت 
همچنان ادامه دارد گفت: شهدای محور مقاومت با الگو گرفتن از شهدای جنگ 
تحمیلی پا در این مسیر نورانی گذاشتند. استاندار نیز در این مراسم به الگوی 
مدیریتی در نظام اسلامی اشاره کرد و گفت: الگوی مدیریتی در جمهوری اسلامی 
بی بدیل است و الگویی تام و تمام از مدیریت جهادی ارائه می دهد. سرمست ضمن 
اشاره به افتتاح باغ موزه دفاع مقدس در چند روز آینده افزود : تمامی نهاد ها و 

دستگاه ها باید در عمق بخشیدن به محتوای ارزشی این باغ موزه کمک کنند.

اخبار

رهبر انقلاب اسلامی در آیین تجلیل از پیشکسوتان دفاع مقدس:

خطر تحریف واقعیات دفاع مقدس جدی است 
 دفاع مقدس از عقلانی ترین حركات ملت ایران بود

حسن بختیاری زاده*

سید شهاب الدین چاوشی*
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زمانی که درباره خواص دارویی ادویه ها صحبت می کنیم، 
فراموش کردن فلفل سیاه به واقع دشوار است. فلفل سیاه یکی 
از نخستین ادویه های است که توسط انسان مورد استفاده قرار 

گرفته است.
به نقل از "تایمز آو ایندیا"، فلفل سیاه به منظور بهبود عطر و 
طعم غذاهای مختلف به صورت گسترده در نقاط مختلف جهان 
استفاده می شود. همچنین، از این ادویه برای آماده کرده روغن 
اساسی فلفل سیاه استفاده می شود که می تواند برای افراد 

مبتلا به آرتریت و روماتیسم مفید باشد.
فلفل سیاه برای كاهش وزن 

فلفل سیاه سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی مختلف است که 
آن را به یک ابرماده غذایی تبدیل کرده که به درمان بیماری ها 
و مشکلات سلامت مختلف و تسریع روند کاهش وزن از طریق 

تقویت متابولیسم بدن کمک می کند.
فلفل سیاه منع خوبی برای ویتامین های A، C، و K و مواد 
معدنی مانند کلسیم، پتاسیم و سدیم است. افزون بر این، فلفل 
سیاه سرشار از فیبر غذایی است. مطالعات نشان داده اند که 
به  یا گرمازایی خود  ترموژنیک  اثر  به واسطه  تند  مواد غذایی 

متابولیسم بهتر غذای مصرفی کمک می کنند. اثر تروموژنیک یا 
اثر گرمایی غذا )TEF( به جهش در سرعت کالری سوزی بدن که 
پس از گوارش غذا رخ می دهد، گفته می شود. باور بر این است 
که اثر ترموژنیک می تواند بر میزان کالری سوزی تاثیر گذاشته 
و به تحقق هدف کاهش وزن در یک بازه زمانی کوتاه تر کمک 
کند. افزون بر این، مواد غذایی تند احساس سیری را تقویت 
کرده و هوس های غذایی برای خوراکی های ناسالم را کاهش 

می دهند.
پایپرین )Piperine( است که این ترکیب  فلفل سیاه حاوی 
گوارش و عملکرد متابولیک را تقویت می کند. در واقع، پایپرین 
انباشت چربی در بدن را کاهش داده و به حفظ وزن سالم کمک 

می کند.
دیگر فواید فلفل سیاه 

قدرت  از  که  است  هایی  اکسیدان  آنتی  حاوی  سیاه  فلفل 
آزاد  آثار مخرب رادیکال های  انداختن  تاخیر  به  یا  پیشگیری 
برخوردار هستند. رادیکال های آزاد مولکول های مضری هستند 

که به سلول های سالم بدن آسیب وارد می کنند.
همچنین، فلفل سیاه به جذب مواد مغذی در بدن و تقویت 

سیستم ایمنی کمک می کند.
خواص ضد التهاب فلفل سیاه می تواند برای افرادی که از 

آرتریت، آلرژی های فصلی و آسم رنج می برند نیز مفید باشد.
پایپرین ممکن است به بهبود عملکرد مغز و متابولیسم قند 

خون نیز کمک کند.
چای فلفل سیاه 

افزودن فلفل سیاه به غذاهای مختلف ساده ترین روش برای 
افزودن این ادویه به رژیم غذایی روزانه است. اما مقدار این ادویه 
در غذا به طور معمول کم است. از این رو، شاید از تمام فوایدی 
که فلفل سیاه ارائه می کند، برخوردار نشوید. برای تسریع روند 
کاهش وزن خود می توانید نوشیدن چای فلفل سیاه را امتحان 
توجهی  جالب  سلامت  فواید  از  نیز  نوشیدنی  این  که  کنید 

برخوردار است.
مواد تشکیل دهنده: 

یک چهارم قاشق چایخوری فلفل سیاه
یک اینچ )2.5 سانتیمتر( ریشه زنجبیل

یک قاشق غذاخوری عسل
یک قاشق غذاخوری آبلیمو

یک فنجان آب
روش آماده سازی: 

آب، فلفل سیاه و ریشه زنجبیل رنده شده را در یک ظرف ریخته 
و روی حرارت قرار دهید. اجازه دهید این ترکیب برای پنج دقیقه 
بجوشد و سپس ظرف را از روی حرارت بردارید. چای را از یک 
صافی عبور داده و درون یک فنجان بریزید. در نهایت، آبلیمو 
و عسل را به آن اضافه کنید. از نوشیدن چای فلفل سیاه لذت 

ببرید.
موارد احتیاطی كه باید مد نظر قرار دهید 

فلفل سیاه یک ماده غذایی سالم است اما مصرف دوز زیاد از 
آن در یک روز ممکن است به مشکلات گوارشی منجر شود. بیش 
از نصف یک قاشق چایخوری فلفل سیاه در روز مصرف نکنید. 
مناسب  برای همه  است  ممکن  فلفل سیاه  همچنین، چای 
نباشد. اگر پس از نوشیدن این چای با تحریک در مری و معده 

خود مواجه شدید از مصرف آن پرهیز کنید.
عنوان  به  نباید  است  شده  ارائه  مطلب  این  در  آنچه  توجه: 
جایگزینی برای توصیه های پزشک در نظر گرفته شود. برای 

کسب اطلاعات بیشتر با پزشک خود مشورت کنید.

کاهش وزن با کمک یک چای تند 

برای این که کیفیت زندگی تان را بهبود ببخشید نیازی نیست کارهای خاص و 
بزرگی انجام دهید؛ در واقع این کار بسیار ساده تر از آن چیزی است که شما فکر 

می کنید و تنها نیاز به ایجاد و یا تغییر چند عادت کوچک دارد.
1-هر ماه یک كتاب جدید بخوانید

قبل از اینکه به زیاد بودن 12 کتاب در سال اعتراض کنید در نظر داشته باشید 
که هیچ چیز بهتر از باز کردن بسته ی کتاب ها و یاد گرفتن چیزهای جدید و جالب 
که تا حالا نشنیده اید نیست. یا حتی گوش دادن به کتاب های صوتی می تواند 
مفهومی در بر داشته باشد که زندگی شما را به کلی عوض کند. مهم نیست چطور 
کتابی را می پسندید. میلیون ها کتاب وجود دارند که می توانید از بین آن ها انتخاب 

کنید.
اگر می خواهید رشد کنید، یاد بگیرید، یا آگاهی خود را افزایش دهید کتاب 
خواندن یکی از راه های متعدد برای رسیدن به این اهداف است و ماهیانه یک 

کتاب خواندن بهترین قدم برای شروع.
تصور کنید زندگی تان بعد از خواندن 12 کتاب چه تغیری با الآن خواهد داشت؟

2- یاد گرفتن را یک سرگرمی بدانید
یکی از بزرگ ترین موهبت های الهی توانایی یاد گرفتن چیزهای جدید است. ما 
در کودکی دائماً در حال یادگیری هستیم، دنیا را می گردیم و مجذوب پدیده های 
جدید اطرافمان می شویم. ولی وقتی بزرگسال می شویم عطشمان برای یادگیری 
فروکش می کند. یکی از راه های بهبود بخشیدن به زندگی تان حفظ کردن همین 

عطش است!
هنر جدیدی را انتخاب کنید و شروع به یادگیری کنید، کتاب هایی را انتخاب 
کنید و از محتوای آن ها چیزهای جدید یاد بگیرید، پادکست هایی را پیدا کرده و 

راجع به موضوعات مختلف گوش دهید.
انتخاب های شما برای یادگیری بی پایان است؛ اما مهم ترین چیز باقی ماندن بر 

آن و رها نکردنش است.
یکی از بزرگ ترین موهبت های الهی توانایی یاد گرفتن چیزهای جدید است. ما 
در کودکی دائماً در حال یادگیری هستیم، دنیا را می گردیم و مجذوب پدیده های 
جدید اطرافمان می شویم. ولی وقتی بزرگسال می شویم عطشمان برای یادگیری 
فروکش می کند. یکی از راه های بهبود بخشیدن به زندگی تان حفظ کردن همین 

عطش است
3- از منطقه ی امن ذهن خود بیرون بیایید

این یکی از سخت ترین راهکارهاست. همچنین یکی از ترسناک ترین ها برای 
کسانی که نفسشان آن ها را بارها و بارها به انجام دادن کارهای روزمره و یکسان 
تشویق می کند. باید این را بدانید که تکرار و تمرین عبور از چارچوب ذهنی تان 
به مرور باعث ساده تر شدن آن می شود. بیرون آمدن از منطقه ی امن ذهنتان را مثل 
یک تفریح بدانید و کارهایی انجام دهید که در روتین عادی زندگی تان هیچ وقت به 
سراغ آن ها نرفته اید. مثلًا از مسیرهای مختلفی برای رفتن به خانه استفاده کنید، 

با همسایه تان بیرون بروید، اندکی بدوید و یا هر کاری که به آن علاقه دارید.
منطقه ی امن ذهن افراد متفاوت است؛ کارهایی کنید که خارج از حباب فکری 
زندگی تان است مهم نیست این کار چقدر بزرگ یا کوچک است. این کار جزو 

عادت های ثابت شما خواهد شد.
اگر می خواهید اثری را در زندگی ببینید که هیچ گاه مشابهش را ندیدید پس 

کارهایی را بکنید که هرگز مثل آن ها را انجام نداده اید.
4- برای زمانتان ارزش قائل باشید

زمان تنها چیزی است در این دنیا که نمی توان آن را به عقب برگرداند و این 
بدان معناست که باارزش ترین دارایی شما است. با این حال ما خیلی راحت آن 
را می گذرانیم؛ آن را به کسانی اختصاص می دهیم که شایستگی آن را ندارند یا 

دسته ای دیگر آن را در فضای مجازی هدر می دهند.
ارزش گذاری برای زمانتان را مهم ترین اصل خود قرار دهید. با این کار به طور 
طبیعی به سمت کارهایی جذب می شوید که در راستای هدفتان هستند و شما را 

به آنجایی که می خواهید خواهند رساند.
5- به طور دقیق اهدافتان را مشخص كنید

افراد موفق دقیقاً می دانند می خواهند به چه چیزی دست یابند. دقت کنید 
که عنوان شد به چه چیزی دست یابند نه اینکه چطور به آن چیز برسند زیرا 
چگونگی آن اهمیتی ندارد. آن ها می دانند چه می خواهند و راه هایی را به آن 
هدف هایشان می سازند تا مطمئن شوند که به آن می رسند فارغ از این که چقدر 
این راه ها طاقت فرسا و طولانی باشند. این یک حقیقت است که شما باید بدانید 

چه می خواهید قبل از اینکه به آن برسید.

این یک قاعده ی کلی و مهم در قانون جاذبه است. بنشینید و سنگ هایتان را با 
خودتان وا بکنید! چه می خواهید؟ چه نمی خواهید؟ و به هدف هایتان توجه کنید 

تا هنگامی که به بیراهه رفتید شما را به راه درست برگردانند.
6- به خودتان اهمیت بدهید

این که خودتان را دوست داشته باشید و به خودتان اهمیت بدهید برای سلامتی 
فکری شما بسیار مفید است.

شما  زیرا  باشید  مطمئن  خودتان  سلامت  از  دیگران  به  کمک  از  قبل  باید 
نمی توانید قبل از اینکه بهترین خودتان باشید سودی به دیگری برسانید.

برای خودتان وقت بگذارید و راه های مختلف برای رسیدگی به خودتان را امتحان 
کنید و آن را جزو برنامه ی ثابت خود قرار دهید و اثر آن را به وضوح احساس کنید؛ 

هم فیزیکی و هم به صورت ذهنی.
7- خودآگاهی و مدیتیشن را امتحان كنید

مدیتیشن تنها زمانی است که سرتان پر از فکرهای مختلف نیست و خب هدف 
ما همین است. مدیتیشن خیلی بیشتر از چهارزانو نشستن روی زمین چشم ها را 

بستن و راندن افکار برای 5 دقیقه به بیرون از ذهن است.
مدیتیشن به شما یاد می دهد که چگونه افکارتان را ببینید به جای اینکه به آن ها 
واکنش نشان دهید تا بتوانید بیشتر در »الآن« حضور داشته باشید. زیرا مهم ترین 

لحظه ها در زندگی همین حالا هستند.
هر روز 5 دقیقه را به مدیتیشن اختصاص دهید و رؤیاها و آرزوهای خود را در 

زندگی تان تجسم کنید.
8- شکرگزار باشید

هر روز شکرگزاری کنید تا با آدم ها، مکان ها و حتی اشیای خوب مواجه شوید. 
شکرگزاری باعث می شود شما به انسان شادتری تبدیل شوید. تمرین شکرگزاری 
ساده است. برای هر چیزی که دارید متشکر باشید. حتی برای هوایی که آن را 

تنفس می کنید.
۹- با دوستانتان وقت بگذرانید

بعضی اوقات زندگی مثل مانعی می شود و بین کار، بچه ها، جلسات و ...، زندگی 
اجتماعی شما از پنجره پرتاب می شود. اگر در همچین شرایطی هستید باید دقت 
کنید که به عنوان یک بزرگسال چقدر به پیدا کردن دوست ها اهمیت می دهید؟ 

و روی آن مانور دهید.
منافع زیادی در گذراندن زمان با دوستان وجود دارد مثل کاهش استرس، تقویت 

سیستم ایمنی، ارتقای سلامت و همچنین باعث شادتر شدن شما می شود.
1۰- از استرس خود بکاهید

استرس مانند یک پشه ی مزاحم است که شما را رها نمی کند و دقیقاً در مواقعی 
که اصلًا توقعش را ندارید سراغ شما می آید.

راه های متعددی برای کاهش استرس وجود دارد مثل: ورزش روزانه، مصرف 
غذاهای سالم، مجله خواندن و ... اما یکی از بهترین های آن این است: فقط 
روی چیزی که در کنترل شما است تمرکز کنید و باقی چیزها را رها کنید. شما 
نمی تواند انسان های اطرافتان و یا شرایط را کنترل کنید اما 100 درصد می توانید 

عکس العمل خود را کنترل کنید.
آیا قرار است مواردی باشند که شما را تحت فشار قرار دهند؟ ناامیدکننده باشند؟ 
یا باعث شوند شما ناراحت شوید؟ »بله« زندگی همین هاست؛ اما این مسائل با 

فکر کردن زیاد و هدر کردن وقت برای ساعت ها حل نمی شوند.
11- به تصمیم هایتان پایبند باشید و به آن ها عمل کنید

اگر به خودتان قول داده اید که هر روز بعد از کارتان به باشگاه بروید حتماً این کار 
را انجام دهید. اگر در برنامه روزانه تان نوشته اید که پروژه تان را تا امشب تمام کنید 
حتماً این کار را همین امشب انجام دهید. ما اکثراً فکر می کنیم که پایبند بودن به 
تصمیم ها آن قدرها مهم نیست و به سادگی آن ها را رها می کنیم در حالی که هر بار 
که قولی به خودمان می دهیم و زیر آن می زنیم در واقع اعتمادمان به خودمان را 

از دست می دهیم و اگر نتوانیم به خودمان اعتماد کنیم به چه کسی می توانیم؟
12- مراقب افکارتان باشید

روزانه میلیاردها بایت اطلاعات به شما می رسد. بعضی از این اطلاعات به بیرون 
انداخته می شوند؛ اما بعضی دیگر افکار شما را می سازند. این افکار به معنی هایی 
تبدیل می شوند که با عقایدمان ساخته شده اند و خود باعث حرکت و عمل ما 
می شوند و عمل ما نتایجی را به دنبال خواهند داشت. پس اگر می خواهید که 

نتایجتان را عوض کنید افکارتان را عوض کنید!
اولین قدم در همه ی این کارها این است که افکارتان را شناسایی کنید و بعد از 
خود بپرسید آیا این فکر من را اذیت می کند یا به من کمک می کند؟ اگر کمکی به 

شما نمی کرد آن را بیرون بریزید و افکار جدیدی را جایگزین کنید.
ذهن شما بسیار قدرتمندتر از آن چیزی است که شما فکر می کنید؛ به عنوان 
مثال با عوض کردن طرز فکرتان می توانید به معنای واقعی کلمه چیزهایی که 

روزانه می بینید را تغیر دهید.
اگر افکار و عقایدتان را تغیر دهید می توانید به سرعت تغیر را در زندگی تان 

مشاهده کنید.
13- برای نزدیک تر شدن به اهدافتان تلاش كنید

اگر بخواهید عضله بسازید باید پروتئین بیشتری مصرف کنید، وزنه بزنید و .... 
همان طور که اگر بخواهید وزن کم کنید احتمالًا هر روز فست فود نمی خورید؛ 
اما ما گاهی وقت ها اهداف و موفقیتمان را زیر پا می گذاریم. معمولًا این اتفاق به 
این دلیل می افتند که اهدافمان از محدوده ی امن ذهن ما خارج هستند. اگر 
می دانید چه می خواهید برای آن برنامه ریزی کنید و تمام افکار و رفتارهایی که هم 

سوی هدفتان نیستند را کنار بگذارید.
14- روتین های جدید و سالم را امتحان كنید

اگر کارهایی که همیشه انجام می دهید را انجام دهید همان نتایج قبلی را 
می گیرید. اگر احساس می کنید راکد هستید سبک زندگی تان را عوض کنید و 

چیز جدیدی را امتحان کنید.
ایجاد روتین های جدید نه تنها به زندگی شما طعم جدید می بخشد بلکه باعث 

می شود تا در چرخه ی انجام کارهای مشابه بارها و بارها گیر نکنید.
این تغیر لازم نیست بزرگ و سخت باشد پس تغییرات سالم را به زندگی تان اضافه 

کنید.
15- برای خودتان مرز تعین كنید و به آن پایبند باشید

به عنوان فردی با تمایلات محبوب بودن برای مردم، این کار می تواند برایتان 
چالش بزرگی باشد؛ ولی این مسئله به تیپ شخصیتی شما بستگی ندارد و برای 
همه حیاتی و ضروری است. تعین حد و حدود می تواند به راحتیِ نه گفتن، تنظیم 

زمان قطع برای تماس های تلفنی و چسبیدن به هدف هایتان باشد.
چه  شما  که  بدانند  دیگران  می شوند  باعث  زیرا  مهم اند  بسیار  حدود  و  حد 

چیزهایی را می توانید تحمل کنید و چه چیزهایی را نمی توانید.
با خانواده و دوست هایتان در مورد کارهایی که دوست دارید و کارهایی که دوست 
ندارید صحبت کنید و اگر چیزی شما را آزار می دهد آن را به صورت واضح به آن ها 
گوشزد کنید. همچنین همان طور که برای جسم و روحتان حد و مرزی قائل 
هستید برای زمانتان هم چارچوبی را در نظر بگیرید. باید این را بدانید که نه گفتن 
به بعضی انسان ها و درخواست هایشان شما را به فردی بد تبدیل نخواهد کرد. این 

زندگی شماست و شما این قدرت را دارید که آن را در هر زمانی تغیر دهید.
16- به دردنخورها را از زندگی تان حذف كنید

اگر چیزی برای شما شادی به ارمغان نمی آورد و به شما برای رسیدن به اهدافتان 
خدمت نمی کند از شرش خلاص شوید.

پاکسازی زندگی تان می تواند ویرانی های ذهنی شما را از بین ببرد.
همچنین شما می توانید آدم ها و یا حتی رفتارها و افکاری که برایتان سودی 
ندارند و سمی هستند از زندگی تان حذف کنید؛ هم از دنیای واقعی و هم از دنیای 

مجازی.
یا مثلًا اگر عادت دارید روزی 5 ساعت تلویزیون ببینید آن را به سرعت کنار 

بگذارید و آن را با خواندن کتاب جدید یا گوش دادن پادکست جایگزین کنید.
17- طرز فکرتان را در اولویت قرار دهید

ذهنیت و طرز فکر شما قوی ترین سلاح شماست. به این معنی که شما همه چیز 
را بر اساس چشم انداز مخصوص به خودتان می بینید. به همین دلیل است که اگر 
شما به دو نفر یک نقاشی را نشان دهید و از آن ها بخواهید آن را تفسیر کنند ممکن 
است نظراتی کاملًا متفاوت داشته باشند که برگرفته از تجربه های شخصی، افکار 

و اعتقادات آن هاست.
راه های متعددی برای بازسازی ذهنیت و تغیر طرز فکرتان وجود دارد. عنوان 

.NLP مثال: مدیتیشن، هیپنوتیزم، تمرین شکرگزاری و تکنیک های
18- سرگرمی جدیدی را امتحان كنید

کاری که خودتان دوست دارید را پیدا کنید و آن را انجام دهید. توجه کنید که 
این سرگرمی حتماً باید موردعلاقه ی خودتان باشد نه دیگران چون این کار برای 
لذت بردن شخص شماست. چیزی که شما را به هیجان آورد مثل نقاشی، شرکت 
در کلاس عکاسی، اسکیت بازی، دویدن، مدیتیشن و ... . این لیست نامتناهی 

است.
سرگرمی را انتخاب کنید که شما را خوشحال می کند و آن را انجام دهید.

1۹- به دیگران لبخند بزنید
را  این کار  را بدون پرداخت حتی یک ریال بسازید  بتوانید روز شخصی  اگر 
می کنید؟ پس لبخند بزنید. این کار مجانی است. شما هیچ تصوری از آنچه 
دیگران تجربه می کنند ندارید و نمی دانید که یک لبخند برای یک نفر چه کاری 
می تواند انجام دهد. وقتی شما شخصی را ببینید که به دیگران لبخند می زند 

دلتان می خواهد شما هم لبخند بزنید؛ زیرا این کار او شما را خوشحال می کند.
امروزه همه بسیار مشغول هستیم و این لبخند زدن حداقل کاری است که 
می توانیم برای هم انجام دهیم. اگر ما انرژی مثبت به دیگران بدهیم این انرژی 
مثبت به مقدار بیشتری به خودمان برمی گردد. مهربان بودن هزینه ای ندارد بیایید 

مهربان باشیم.
20- از یکدیگر کمک بخواهید

کراهت  آن  از  افراد  اکثر  که  کارهایی ست  جمله  از  کردن  کمک  درخواست 
دارند. این کار باعث می شود احساس معذب بودن و اذیت شدن بکنید و ترجیح 
بدهید خودتان مشکلتان را حل کنید که معمولًا چند برابر زمان می گیرد و بسیار 

خسته کننده و اذیت کننده است.
درخواست کمک یکی از راهکارهایی ست که همه مان باید روی آن کار کنیم؛ 
زیرا اگر بخواهید به جایی بروید بسیار زودتر می رسید اگر چند دقیقه بایستید و 
از کسی آدرس را بپرسید. بدین منظور می توانید از یکی از روش های استفاده از 
یک دوره آنلاین، استخدام مربی، خواندن کتاب الکترونیکی، تماشای ویدیوی 

آموزشی و مراجعه به یک درمانگر دارای پروانه کمک بگیرید.
اگر می خواهید یک شغل جدیدی را شروع کنید، یا بازاریابی کنید یا به دنبال 
شخصی باشید که بتواند در افکار شما به شما کمک کند، درخواست کمک بسیار 

سریع تر شما را به هدفتان می رساند.

تغییراتی ساده با اثراتی بزرگ!

سرفه پایدار پس از سرماخوردگی و نکاتی 20 عادت سالم که کیفیت زندگی تان را بهبود می بخشد
برای بهبود آن 

پس از سپری کردن یک دوره سرماخوردگی یا آنفلوآنزای شدید ممکن است یکی 
از علائم بیماری یعنی سرفه ای آزاردهنده همچنان همراه شما بوده و از بین نرفته 

باشد.
بیشتر علائم سرماخوردگی طی یک دوره هفت تا 10 روزه از بین می روند اما 
پژوهش ها نشان می دهند که برخی مبتلایان به این بیماری پس از سپری شدن 
این دوره همچنان با سرفه مواجه هستند. سرفه می تواند بیش از هر یک از علائم 
سرماخوردگی ادامه یابد زیرا سیستم ایمنی بدن همچنان در تلاش است تا شرایط 

مسیرهای هوایی را به حالت عادی بازگرداند.
با از بین رفتن احتقان، ترشحات پشت حلق نیز می توانند موجب سرفه شوند. 
ممکن است این گونه به نظر برسد که سرفه برای همیشه با شما همراه خواهد بود 

اما می توان اقداماتی را در راستای متوقف کردن آن انجام داد.
اگر سرفه برای بیش از دو ماه ادامه داشته باشد باید به پزشک مراجعه کنید زیرا 
این می تواند نشانه ای از مساله ای دیگر مانند آلرژی ها، آسم یا بازگشت اسید 
معده باشد. )همچنین، اگر افزون بر سرفه دیگر علائم بیماری کووید-19 را تجربه 

می کنید باید با پزشک خود صحبت کنید.(
برای پیشگیری از سرفه طولانی مدت می توانید موارد زیر را مد نظر قرار دهید:  

محافظت از خود 
ساده ترین روش برای پرهیز از تجربه سرفه طولانی مدت، پرهیز از ابتلا به بیماری 
در وهله نخست است. به شستشوی منظم دست ها پس از بازگشت به خانه، لمس 
سطوح مختلف، یا حضور در کنار افراد بیمار توجه داشته باشید. اگر احساس می 
کنید علائم بیماری در حال شکل گیری هستند، مصرف مواد مغذی مانند روی 
و ویتامین C را مد نظر قرار دهید. مطالعات نشان داده اند که این مواد مغذی می 
توانند به کوتاه تر شدن دوره سرماخوردگی در صورت آغاز مصرف هنگام ظهور 

نشانه های اولیه بیماری کمک کنند.
استراحت كافی 

زمانی که خواب هستید، بدن به طور طبیعی خود را ترمیم می کند و زمانی که 
بیمار هستید، خواب و استراحت کافی به سیستم ایمنی زمان لازم برای مبارزه با 
عوامل بیماری زا را می دهد. استراحت می تواند به کوتاه تر شدن دوره علائم کمک 
کند. اگر سرفه موجب بیدار شدن شما از خواب می شود، سر خود را با کمک یک 
بالش اضافه حدود 15 درجه بالاتر از دیگر قسمت های بدن قرار دهید. این کار 
به باز شدن مسیرهای هوایی کمک می کند، از این رو تنفس راحت تر صورت می 

گیرد و ممکن است از انباشت مخاط در گلو نیز جلوگیری شود.
توجه به شرایط هوا 

اگر در تلاش برای تسکین علائم سرماخوردگی هستید، از محرک هایی که می 
توانند موجب تشدید سرفه و طولانی تر شدن دوره آن شوند، پرهیز کنید. از دود، 
عطر، و هر چیزی که به آن آلرژی دارید، پرهیز کنید. دستگاه های تصفیه کننده 
هوا می توانند به حذف گرد و غبار، پوست حیوانات، و دیگر ذراتی که ممکن است 
در تحریک گلوی شما نقش داشته باشند، کمک کنند. دستگاه های گرمایشی 
مانند هیترها می توانند موجب خشکی هوا شوند که این شرایط می تواند سرفه 
را تحریک کند، از این رو، استفاده از یک دستگاه مرطوب کننده هوا می تواند 

رطوبت را به هوا بازگرداند.
برای خلاص شدن از سرفه طولانی مدت نیز می توانید موارد زیر را مد نظر قرار 

دهید:
مصرف عسل 

چای گرم همراه با عسل می تواند به تسکین گلوی خراشیده شما کمک کند. 
مایعات گرم به پاکسازی مخاط در سینه و سینوس ها کمک می کنند و عسل دارای 
خواص طبیعی ضد باکتری است که ممکن است به مبارزه با عفونت کمک کند. 
یک قاشق عسل ممکن است به تنهایی نیز به تسکین سرفه کمک کند. نتایج یک 
مطالعه نشان داد که مصرف یک قاشق عسل توسط کودکان دو ساله یا بزرگ تر 
می تواند به اندازه دکسترومتورفان، یکی از مواد تشکیل دهنده اصلی در داروهای 

مهارکننده سرفه بدون نسخه در تسکین سرفه موثر باشد.
بخور صورت 

زمانی که بیمار هستید، دوش آب گرم احساس بهتری در شما ایجاد می کند و 
این دلیل خوبی دارد. هوای گرم و مرطوب به پاکسازی مخاط محرک سرفه کمک 
می کند و مسیرهای بینی و مجاری تنفسی را مرطوب می کند که به تسهیل تنفس 
منجر می شود. گیاه اکالیپتوس از خواص ضد ویروس و ضد باکتری برخوردار 
است که می تواند فواید استفاده از بخار را هرچه بیشتر افزایش دهد. بر همین 
اساس، شما می توانید چند قطره روغن اساسی اکالیپتوس را در یک ظرف آب 

جوش ریخته، سپس بخاری که از ظرف بلند می شود را استنشاق کنید.
مصرف دارو 

زمانی که متوقف کردن سرفه برای شما غیرممکن به نظر می رسد، داروهای 
بدون نسخه حاوی سرکوب کننده های سرفه و خلط آورها )رقیق کننده مخاط( 
را امتحان کنید. اگر آنها نیز کمکی به تسکین سرفه نکردند، پزشک ممکن است 
دارویی قوی تر را برای شما تجویز کند. شما باید داروهای سرماخوردگی بدون 
نسخه را تنها برای یک هفته مصرف کنید. پس از آن، اثربخشی این داروها کاهش 
می یابد و بهتر است از آبنبات های تسکین سرفه برای تسکین گلوی خراشیده 

خود استفاده کنید.
نتی پات ها و شستشوی سینوس نیز می تواند به از بین بردن مخاط اضافه کمک 
کند اما فقط یک بار در روز از آنها استفاده کنید تا میزان مخاطی که پاکسازی می 
شود بیش از حد زیاد نشود زیرا این شرایط موجب خشکی مسیرهای هوایی شده 

و همچنین گلبول های سفید که با عفونت مبارزه می کنند را از بین می برد.

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی :

ماسک و فاصله گذاری اجتماعی
 تنها راه پیشگیری از کرونا 

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، گفت: همچنان بنیان 
پیشگیری از کرونا بر استفاده صحیح از ماسک و فاصله گذاری اجتماعی است و 

این 2 عنصر اصلی پیشگیری و محور کنترل بیماری کرونا هستند.  
میلاد علوی، فلوشیپ بیماری های عفونی در بیماران نقص ایمنی و پیوند اظهار 
داشت: شواهد علمی هم نشان می دهد که این دو موضوع تا حد زیادی می توانند 
از انتقال بیماری جلوگیری کنند. هرچند استفاده از ماسک تا حد زیادی جلوی 
ابتلای بیماری را می گیرد اما به تنهایی نمی تواند 100 درصد از ما محافظت کند 
و باید، اصولی مانند فاصله گذاری اجتماعی، عدم حضور در تجمعات و حضور 

نداشتن طولانی مدت در فضاهای بسته را حتما رعایت کنیم.  
وی ادامه داد: با رعایت همه اصول بهداشتی می توان امیدوار بود که به احتمال 

زیاد دچار این بیماری نمی شویم و از عوارض آن در امان خواهیم بود.
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فرهاد شرف پور
امداد جبهه یکی از خدمات پررنگ جمعیت هلال احمر در دوران هشت  ساله  
دفاع مقدس بود که می توان به جرات گفت حضور آنان به مانند پروانه های 
عاشق در گلستان حماسه و دلدادگی، قوت قلب بزرگی برای رزمندگان اسلام 
بود آنجایی که این فرشتگان مهرورزی با ارائه کمک های نخستین و انتقال 

مردان بی ادعا به پشت جبهه ها از شدت آلام مدافعان وطن می کاستند.
با گذشت چهل سال از تهاجم همه جانبه استکبار جهانی و جنگ تحمیلی 
رژیم بعثی صدام علیه ایران اسلامی، هنوز دستاوردها و پیامدهای مقاومت و 
پایداری منحصر به فرد ایرانیان غیرتمند و انقلابی، جلوه  نوین و معنادار خود 
را در معرض دید جهانیان قرار می دهد و آنان را در برابر عظمت فرهنگ جهاد 
و شهادت طلبی و روحیه  مقاومت و دشمن ستیزی تربیت یافتگان مکتب امام 

خمینی )ره( متحیر می سازد.
دوران طلایی دفاع مقدس همچون نگینی تابناک بر تارک تاریخ حماسه و 
ایثار انقلاب اسلامی می درخشد و الگوی علمی و عملی بی نظیر و در نوع خود 
کم نظیری است تا همه ملت های آزاده به فرموده رهبر معظم انقلاب »حماسه 
ملت ایران در دفاع مقدس نمایشگر قله ظرفیت های انسانی مردم این سرزمین 
بود« اوج خودباوری را شاهد باشند که چگونه ملت بزرگ و سرافراز ایران در آغاز 
انقلاب با دست های خالی با تکیه و اتکا به قدرت الهی و مردم در آزمون دفاع 
مقدس توانست ابهت غرب و شرق را در هم بشکند و از یوغ خودباختگی خود 

را نجات دهد.
در این رهگذر باید به نقش ویژه و تاثیرگذار امدادگران هلال احمر در دوران 
دفاع مقدس که همچون پروانه های عاشق در اطراف رزمندگان زخمی و 
مجروح می گشتند تا مرهمی بر جراحت و مجروحیت این خاک نشینان 
افلاکی باشند نیز پرداخته شود، فرشتگان مهربانی با نشان هلال سرخ که 
با همدلی، دلسوزی، عطوفت، صفا و اخلاص، انس با قرآن و ولایت، توکل، 
معنویت، مجاهدت فی سبیل الله و از جان گذشتگی در میدان رزم مجاهدت 
های بی شماری را با تقدیم 4۸9 امدادگر شهید از خود به یادگار گذاشتند 
آنهایی که با امدادگری در جبهه مصداق »صدقوا ما عاهدوالله« بودند و در 
نجات جان مجاهدان فی سبیل الله در خون خود غلطیدند و در زمره »من 
ینتظر« در آمدند و امروز همان مجاهدت ها را در هنگام وقوع انواع حوادث 
و سوانح طبیعی، غیر طبیعی و انسان ساخت در گوشه گوشه این مرز و بوم 

استمرار می بخشند.
سال های دفاع مقدس دوران ویژه ای برای جمعیت هلال احمر بود که با 
تقدیم صدها شهید امدادگر توانست از آزمون مهم )امدادگری در جنگ( 

سربلند بیرون بیاید و کارنامه ماندگاری را از خود بر جای بگذارد.
شهدای امداگر سبک بالانه از خاک به افلاک بال گشودند و ثابت کردند که 
امدادگر در هر شرایطی امدادگرست، یک روز در زلزله، یک روز در سیلاب و یک 
روز در جبهه جنگ، اما آنچه برای او ورای سختی های امداد و نجات اهمیت 
دارد، نجات جان آسیب دیدگان حوادث و مجروحان جنگی حتی به قدر از 

دست دادن جان خویش است.
جمعیت هلال احمر در زمان جنگ تحمیلی رژیم بعثی عراق علیه ایران 
فعالیت های خاصی در زمینه اسکان اضطراری، انتقال مصدومان، فعالیت 
های امدادی و درمانی، اعزام آمبولانس  به مناطق جنگی، اعزام نیروهای 
امدادگر به مناطق عملیاتی و ایجاد اردوگاه برای اسکان آوارگان عراقی و سایر 
خدمات امدادی داشته که متاسفانه در هیچ کجا ثبت، ضبط و مستند نشده 

است.
دفاع  سال  هشت  طول  در  ترابری  های  فعالیت  بخش  در  جمعیت  این 
مقدس با بهره گیری از 34 درصد از خودروهای امدادی و اعزامی خود به 
مناطق عملیاتی شامل انواع آمبولانس های سبک و اتوبوسی، 5۷ درصد از 
خودروهای سنگین شامل کامیون و تریلر و 9 درصد از خودروهای عملیاتی 
شامل جیپ و نظایر آن در 9 هزار و 230 مورد ماموریت های مختلف امدادی و 

پشتیبانی از رزمندگان اسلام مشارکت داشته است.
همچنین در این ایام واحد امداد هوایی این جمعیت با سه فروند بالگرد 
امدادی با انجام یکهزار و ۷6۸ سورتی پرواز به مدت سه هزار و 429 ساعت 
پروازی به امر امداد و انتقال مجروحین جنگی به بیمارستان های مختلف 

پرداخته است.
سازمان امداد و نجات این جمعیت نیز در حملات هوایی و موشکی رژیم 
بعثی عراق در اسفند سال 1366 خدمات قابل توجهی را به مصدومان و 
مجروحان این حملات ناجوانمردانه ارائه داده که در این سال و سال های بعد، 
امدادگران و نجاتگران هلال احمر شمار زیادی از مجروحان و زیر آوار ماندگان 

این حملات را نجات داده اند.
 همچنین جمعیت هلال احمر در دوران دفاع مقدس با استفاده از قطار 
بیمارستانی خود، نقش قابل توجهی در انتقال مجروحان جنگی به سایر 

بیمارستان های کشور داشته است.
راه اندازی واحدهای امداد تا اعزام به جبهه

طبق اطلاعات به یادگار مانده از دوران دفاع مقدس این جمعیت از همان 
ایام آغازین رزم، نیروهای امدادگر یگان های رزمی به  ویژه بسیج را تربیت، واحد 
امداد جبهه را در مراکز استان ها به منظور تامین نیروهای درمانی و خدماتی 

راه اندازی کرده است.
همچنین هلال احمر در تامین نیروهای مورد نیاز جبهه  از جمله پزشک، 
امدادگر، راننده، نیروهای خدماتی، آشپز، نیروهای تاسیساتی و نظایر آن هم 

کوشا بود.
تجهیز و راه اندازی واگن های بیمارستانی قطار

برای  را  نقاهتگاه هایی  ایران  احمر  هلال  جمعیت  سال،  هشت  این  در 
مجروحان هم در مناطق جنگی و هم در پشت جبهه ها برپا کرده بود که با 
تکیه بر همین نقاهتگاه ها بود که امدادگران در کنار پزشکان و پرستاران در امور 

درمانی مجروحان مشارکت داشتند.
انتقال  ستادهای  در  ایران  احمر  هلال  جمعیت  ها  فعالیت  این   کنار  در 
مجروحان جنگ هم عضو بود. این ستادها در فرودگاه ها و ایستگاه های راه 
آهن مستقر و امدادگران هلال احمر در جابه جایی مجروحان هم در تلاش 
بودند. آنها در کنار نیروهای سایر ارگان ها و با آمبولانس هایی که در اختیار 

داشتند، مجروحان را بیمارستان ها منتقل می کردند.
اما یکی از مهم ترین فعالیت های جمعیت هلال احمر در دوران دفاع مقدس 
که کمتر بدان اشاره شده، تجهیز و راه اندازی واگن های بیمارستانی قطار 

است.
البته هلال احمر نیروهای مورد نیاز و کادر درمانی مربوط را هم تدارک می دید 
و حتی برای مجروحان و جانبازان جنگ هم دست و پای مصنوعی و انواع 
پروتز می ساخت همین فعالیت های مهرورزانه بود که به خیلی از مردم به ویژه 

جوانان و نوجوانان انگیزه ای دوباره می داد و راهی جبهه های جنگ می کرد.
به یاد اسرا؛ از استرداد تا درمان

فعالیت  مفقودان جنگ هم  و  اسرا  زمینه   در  ایران  احمر  جمعیت هلال 
داشته است. آن وقت  ها مرکز امور اسرا و مفقودان وجود داشت و به همت 
نیروهای جمعیت هلال احمر، نامه های خانواده اسرا در اردوگاه های عراق به 
خانواده هایشان می رسید. در این مرکز وضعیت مفقودان هم پیگیری می شد.

جمعیت هلال احمر در کمیته حمایت از اسرا و مفقودان هم عضو بود. در 
این کمیته کارهای مختلفی انجام می شد، مانند انجام مراحل استرداد اسرای 

مجروح ایرانی از اردوگاه های عراق به ایران.
اما این همه کار نبود؛ خیلی از رزمندگان در مدت اسارت شکنجه شدند، 
زخمی شدند و به درمان نیاز داشتند. در این کمیته امور درمانی اسرا بعد از 

آزادی هم پیگیری می شد.
البته حواس نیروهای امدادگر هلال احمر به خانواده های اسرا و آزادگان هم 
بود. اسرا که آزاد می شدند، به خانواده هایشان کمک های بلاعوض می کردند و 

برای آنها سبد کالا می فرستاد.
هلال احمر ایران اردوگاه هایی هم برای مهاجران جنگ تحمیلی راه اندازی و 
برای آنها کارهای مختلفی از جمله انجام امور درمانی، حمایت روانی، تدارکات، 

تهیه پوشاک، غذا و نظایر آن را انجام می داد.
مبادله 6 میلیون پیام بین اسرای ایرانی و خانواده هایشان

یکی از اقدامات بسیار مهم جمعیت هلال احمر در جنگ تحمیلی پیگیری 
وضعیت اسرا و مفقودان بود که برای این کار اداره جست  وجو و مفقودان زیر 

نظر اداره کل امور بین الملل این جمعیت تشکیل شد.
بعثی صدام علیه کشور،  رژیم  روزهای نخست جنگ تحمیلی  از همان 
خانواده های زیادی که از عزیزان خود بی خبر بودند برای پیگیری سرنوشت 
عزیزانشان به جمعیت هلال احمر مراجعه می کردند که پرسنل ستادی هلال 
احمر فرم های مخصوص مفقودان را برای آنان تکمیل و بر اساس آن، برای فرد 

مفقود تشکیل پرونده می دادند.
اطلاعات آنها را به زبان انگلیسی به فرم  های جست  و جوی مفقودان کمیته 
بین المللی صلیب سرخ منتقل و بعد از طریق دفتر نمایندگی کمیته بین المللی 
صلیب سرخ در تهران به کمیته بین المللی صلیب سرخ در ژنو ارسال کردند 
تا مقامات صلیب سرخ هم چگونگی وضعیت مفقودان را از مقامات عراقی 
درخواست کنند. هلال احمر پس از دریافت اطلاعات مربوط به اسرا و مفقودان 

بی وقفه پاسخ ها را به خانواده ها و سازمان های مربوطه اعلام می کرد.
در طول جنگ پرونده های بسیاری برای مفقودان جنگ تحمیلی توسط 
هلال احمر تشکیل شد. اگر فردی در اردوگاه اسرا در عراق مورد بازدید و 
ثبت نام نمایندگان کمیته بین المللی صلیب سرخ قرار می گرفت کارت های 
هلال احمر  جمعیت  به  صلیب سرخ  بین المللی  کمیته  توسط  اسارتشان 

جمهوری اسلامی ایران فرستاده می شد تا به  دست خانواده های اسرا برسد.
اسرا هم پیام های خود را در برگه های مخصوص صلیب سرخ می نوشتند 
به دست  ارسال می کرد که  به جمعیت هلال احمر  را  پیام ها  و صلیب سرخ 

خانواده های اسرا برسد.
در طول جنگ تحمیلی و دو سال بعد از جنگ تا بازگشت قطعی اسرا حدود 

6 میلیون پیام خانوادگی بین اسرای ایرانی و خانواده های آنها رد و بدل شد.  
دریافت گواهی های شهادت، وکالتنامه اسرا از کمیته صلیب سرخ و تحویل 
آنها به خانواده هایشان، ارسال کتب گوناگون )کتب درسی، علمی، تاریخی، 
فرهنگ لغت و نظایر آن( از طریق کمیته بین المللی صلیب سرخ برای اسرا، 
ارسال عینک بنا به درخواست اسرا، مبادله حدود 900 اسیر معلول و مجروح  
قبل از آزادی انبوه از طریق کمیته بین المللی صلیب سرخ در طول هشت سال 
جنگ تحمیلی و دو سال بعد از آن، از فعالیت های عمده ای بود که توسط اداره 

جست  وجو و باز پیوند خانواده هلال احمر صورت گرفت.
ارائه معرفی نامه به آزادگان برای تشکیل پرونده در سازمان های مرتبط از 
گواهی  درخواست  همچنین  بود،  آنان  بازگشت  از  بعد  اداره  این  اقدامات 
پزشکی آزادگان از کمیته بین المللی صلیب سرخ بنا به درخواست آنها. در 
حال حاضر هنوز پاسخگویی به استعلام های سازمان های مرتبط با جنگ در 
خصوص اسرای شهید، مفقودان و آزادگان یکی از فعالیت های هلال احمر 

است.
قصه  تلخ شیمیایی

ماجرای بمباران شیمیایی در جنگ، قصه  تلخ و جانکاهی است که هنوز 
گریبان خیلی از خانواده ها را گرفته و آنها را رها نمی کند. جمعیت هلال 
احمر ایران در این موضوع هم ورود و بخشی از کیف و ماسک ضد شیمیایی 
رزمندگان را تأمین می کرد. البته تأمین تجهیزات شیمیایی در کنار تأمین 
کیف های کمک های اولیه، برانکارد آمبولانس ها و سنگرهای بهداری مناطق 

جنگی بود.
تیم های عملیاتی امداد و نجات هلال احمر هم آماده باش بودند؛ آماده باش 
حضور در مناطق شهری بمباران شده و بعد هم عملیات تجسس در شهرهای 
مورد هجوم هوایی و موشکی دشمن. با هر عملیات شیمیایی تعدادی از 
به مدد  آلوده می شدند.  از شهرها  بعضی  و حتی مردم بی گناه  رزمندگان 
جمعیت هلال احمر ایران اداره امور نقاهتگاه شیمیایی در سالن 12 هزار 
نفری استادیوم آزادی راه اندازی و تجهیز شد و همین قوت قلب بزرگی برای 

کسانی بود که در عملیات های شیمیایی آسیب دیده بودند.
بیماران شیمیایی وضعیت بدی داشتند؛ رسیدگی به آنها متفاوت بود و 
تخصص ویژه ای را هم می طلبید. جمعیت، بیش از 100 نفر از کارکنان مرکز 
و استان های مختلف را به دانشگاه امام حسین)ع( معرفی کرد تا دوره های 
تربیت مربی شیمیایی را در دو ماه آموزش ببینند. در این دوره ها کلاس های 

مقابله با خطرات بمباران شیمیایی در شهرها هم آموزش داده می شد.
در همه این هشت سال، جمعیت هلال احمر ایران از پشت جبهه ها هم 
غافل نبود؛ ستاد جمع آوری کمک های مردمی در سراسر ایران به راه افتاده 
بود. چادرهایی در نقاط مختلف شهرها برپا بود و مردم هدایایشان را از طریق 
جمعیت به جبهه ها اعزام می کردند. هدایایی که لبخند بر لب رزمنده ها 

می نشاند و امید آنها را برای مبارزه دو چندان می کرد.

آیت الله نوری همدانی :

دفاع مقدس انقلاب اسلامی را تثبیت کرد
هفته  مناسبت  به  پیامی  در  تقلید  مراجع  از  همدانی  نوری  حسین  الله  آیت 
گرامیداشت دفاع مقدس بیان کرد: دفاع مقدس از الطاف خفیۀ خداوند بود که 

انقلاب اسلامی ایران را تثبیت کرد. 
به گزارش روز دوشنبه دفتر این مرجع تقلید ، در این پیام آمده است: با سلام و 
ایثارگران و  تحیت به آن مجمع محترم و تکریم  همه خانواده معظم شهیدان و 
گرامیداشت هفته دفاع مقدس که مقارن گردید با ایام عزاداری سرور و سالار شهیدان 

حضرت اباعبدالله الحسین علیه السلام. 
پیام ادامه یافته است: بی شک کسانی که حماسه دفاع مقدس را خلق نموده اند 
اقتدا به آن امام عزیز کردند و در نهان شان این گونه سخن می گفتند که ای حسین 
عزیز اینک که از پیوستن به اصحاب عاشورائی تو بازمانده ایم و توفیق یاری  شما را 
نداشته ایم و از ما فیض شهادت در رکابت در سرزمین کربلا سلب گردید، اما حرارت 
عشق و محبتت آنچنان جان ما را در برگرفت و روحمان را آزاد ساخت که به فرمان نائب 
الامام سراسیمه به سرزمین های دفاع از دین جدّت حرکت نموده و با شعار» یا لیتنا 
کنّا معکم فنفوز فوزا عظیما« عرض ارادت خود را اعلام داشته و نشان دادن که تعلیم 

یافتگان خمینی کبیر عاشقانه مکتب حسینی او را حافظ خواهند بود.
در این پیام آمده است: شعله آتش جنگ تحمیلی عراق به مملکت ایران زبانه کشید 
که همۀ قدرت های استکباری به حمایت از عراق برخاستند. این جنگ همان طور 
که حضرت امام خمینی رضوان الله علیه فرمودند از الطاف خفیۀ خداوند بود که 
انقلاب اسلامی ایران را تثبیت کرد و به دشمنان اسلام فهماند که این انقلاب ریشه 
در اعماق دل های مردم مسلمان ایران دارد و این دلاور مردان با فداکاری و دادن جان 
عزیز و خون های گرم و رنگین خود آن را حفظ می کنند و در عرصۀ جهانی این مطلب 
را به ثبوت می رسانند که این انقلاب با آرمان های دینی و الهی که دارد برای آنها از 

جان عزیزتر است.
پیام حاکیست:  به علاوه این جنگ هشت ساله چهره ها را شناساند و سنگ محکی 
یٰ نَعْلَمَ الْمُجَاهِدِینَ مِنْکُمْ  کُمْ حَتَّ بود که گفتار پرارزش خداوند را که فرمود: »وَلَنَبْلُوَنَّ
ابِرِینَ«؛ شما را امتحان می کنیم تا مجاهدان و صبرپیشگان از دیگران معلوم  وَالصَّ

گردد، متجلی ساخت.
در این پیام آمده است: و امروز این انقلاب استکبار ستیز ثمره همان مجاهدان 
است که با رهبری حکیمانه رهبری معظم انقلاب در حال درنوردیدن قله های افتخار 
از نظر نظامی و جهادی است و بر همگان لازم است از ارزش های دفاع مقدس حفظ 
و حراست نمایند و آثار ارزشمند آن دوران در مقابل دید همگان خصوصاً نسل جوان 
قرار گیرد و همه بدانند چه جان فشانی های شده است و چه انگیزه ای در خلق این 

حماسه بوده است.
پیام ادامه یافته است: معرفی آثار شهدا و دفاع مقدس عملی بسیار مهم است که 
باید در تمام شهرها و روستاها برود. امروز همگان نسبت به حفظ و حراست این دفاع 
مقدس مسئول هستیم و حفظ آرمان شهدا و نگهداری از انقلاب امری واجب و لازم 
است؛ در پایان لازم می دانم از همه عزیزان تشکر و قدردانی نمایم و توفیق همگان را 

از خداوند متعال خواستارم.

مدیرحوزه های علمیه كشور:

فعالیت های تبلیغی حوزه ها در مسائل 
کشور بروز پیدا کند

مدیر حوزه های علمیه کشور با تاکید بر تقویت رویکرد کلان راهبردی ستادی به 
موضوع تبلیغ گفت: باید طوری تلاش و برنامه ریزی کرد که همه نظامات آموزشی 
حوزه کمک رسان امر تبلیغ باشد و در عین حال موضوع تبلیغ دینی در مسائل کشور 

بروز و ظهور یابد. 
آیت الله علیرضا اعرافی در نشستی با مدیران معاونت تبلیغ حوزه های علمیه ، 
افزود:  در شرایطی طرح ها و برنامه های حوزه از جمله درختواره رشته ها به سرانجام 
از نظر بودجه و اعتبارها در وضعیت خوبی قرار نداشت، این به  رسید که حوزه 

ثمرنشستن برنامه ها نشانگر جهادی بودن فعالیت نیروهای این مرکز است.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه همچنین بر تقویت نگاه کلان راهبردی 
ستادی تاکید و افزود: باید طوری تلاش و برنامه ریزی کرد که همه نظامات آموزشی 
حوزه کمک رسان امر تبلیغ باشد و در عین حال بحث تبلیغ در مسائل کشور بروز و 

ظهور داشته باشد.
وی بر تاکید بر نقش معاونت تبلیغ بر رصد و پایش نظامات دیگر، ارائه راهکارهای 
مناسب  و اظهار نظر برای انجام فعالیت بهتر در عرصه تبلیغ و رشد و تربیت نیرو 
گفت: براساس نگاه کلان و راهبردی، باید معاونت تبلیغ با نهادهای مختلف حوزوی 
در ارتباط باشد و بر نقش راهبردی و هم افزایی با سایر معاونت ها بیفزاید، بر همین 

اساس نظامات کلان ارتباطی تبلیغ طراحی شود.
 اعرافی با اشاره به ماموریت های جدید این معاونت افزود: از جمله مسائلی و 
ماموریت هایی که نباید از سوی این معاونت مورد غفلت قرار گیرد، تعامل با مراکز 
استانی و پایه ریزی رشته های تبلیغ، مراقبت از سایر رشته ها، توجه به بحث مهارت 
ها در عرصه تبلیغ و راه اندازی درختواره مهارت های تبلیغی، استعداد یابی هنری 
و اجرای دوره های عمومی برای سطح یک و دو و تربیت مبلغ در بحث هنر، برگزاری 
دوره های ویژه در بحث هنر و در همین رابطه شناسایی مبلغان در بحث هنر، توجه 
به بحث آمایش و نقش معاونت تبلیغ در این بحث، افزایش نقش ستاد راهبری می 
باشد. مدیر حوزه های علمیه، فعال شدن شورای تبلیغ، ارتباط خوب با ارباب رجوع، 
باز سازی نرم افزار سماوات، حمایت از گروه های طرح امین و طرح هجرت توجه به 
موضوع های مهارت افزایی، اخلاقی و سلامت نیروها را از دیگر ماموریت های این 

معاونت در دوره جدید مدیریتی برشمرد.

مدیركل نوسازی مدارس استان قم:

سرانه فضای آموزشی درقم
 ۴.۲ متر مربع است 

مدیرکل نوسازی،  توسعه و تجهیز مدارس استان قم با بیان این که به ازای هر 
سرانه  کرد:  بیان  است،   موجود  قم  در  آموزشی  فضای  مترمربع  دانش آموز 4.2 
دانش آموزی به طور میانگین در کشور 5.21 و سرانه استاندارد ۸.39 مترمربع است. 
محسن پورگلیان افزود: برای دستیابی به سرانه میانگین سطح کشور باید 250 
هزار مترمربع فضای آموزشی به معنای ساخت 100 مدرسه 12 کلاسه جدید و برای 

دستیابی به سرانه استاندارد باید حدود یک میلیون مترمربع فضا ایجاد شود.
وی گفت: نرخ سالانه افزایش جمعیت دانش آموزی در استان قم، 2.33 درصد 
و در کشور 1.24 درصد است. وی اضافه کرد: متوسط سالانه خروج از سیستم 
آموزشی قم، 15 هزار نفر و متوسط سالانه تعداد افزایش جمعیت دانش آموزی 10 
هزار نفر است. پورگلیان خاطرنشان کرد: سالانه باید 333 کلاس درس در قالب 2۸ 

مدرسه احداث شود تا پاسخگوی دانش آموزان جدید در هر سال باشیم.
وی دربخش دیگری از این گفت وگو اظهار داشت:  مدارس استان قم از نظر 
تراکم دانش آموزان در کلاس های درس، رتبه سوم را در کل کشور داراست. تراکم 
دانش آموزان 2۸.3 نفر در هر کلاس است که این عدد به طور میانگین در سطح 
کشور،  24 نفر و در حالت استاندارد 21 نفر است. وی اضافه کرد: نسبت جمعیت 
دانش آموزی قم به کشور، 1.6۸ درصد، تعداد مدارس به کل کشور 0.۷1 درصد و 
تعداد کلاس ها 1.2 درصد است. وی با بیان این که نسبت زیربنای فضای آموزشی 
استان به کشور 1.52 درصد است، ادامه داد: این مساله نشان دهنده این است که 
مدارس استان قم به لحاظ مساحت 2 برابر میانگین کشور است، زیرا عمده مدارس 
در حوزه شهری قرار دارد. به گفته پورگلیان،  مدارس استان قم با 0.66 مترمربع 
فضای پرورشی به ازای هر دانش آموز، رتبه 14 و با 0.4 مترمربع فضای ورزشی به ازای 
هر دانش آموز، رتبه 13 را در کشور داراست. وی با اشاره به این که حدود 100 فضای 
ورزشی مختص آموزش وپرورش شامل سالن ها و استخرهای ورزشی در قم وجود 
دارد، خاطرنشان کرد: متوسط کشوری سرانه فضای پرورشی 0.۷ و ورزشی 0.43 
مترمربع می باشد. در سال تحصیلی جدید تعداد دانش آموزان استان قم با افزایش 
هشت درصدی نسبت به سال تحصیلی گذشته به حدود 2۷0 هزار نفر در مقاطع 
مختلف رسیده است؛ 6۷0 فضای فیزیکی و پنج هزار و ۸00 کلاس درس آماده شده 

و تعداد کد فضاهای آموزش وپرورش قم حدود یک هزار و 300 واحد است.

مسئول كارگروه تعلیم و تربیت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم خبرداد:

پرورش »بلبلان حسینی«
 در مناطق محروم استان قم

مسئول کارگروه تعلیم و تربیت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم گفت: برای 
استفاده بهینه از تعطیلات تابستانی دانش اموزان و بهره برداری از ایام سوگواری 
ماه محرم، طرح آموزش مداحی با عنوان »بلبلان حسینی« را در دو دهستان 

قمرود و قنوات اجرا کردیم.
محسن زینلی پور با اشاره به اینکه کارگروه تعلیم وتربیت در زمینه آموزش کودکان 
و نوجوانان مناطق محروم برنامه های ویژه ای را در دست اجرا دارد، اظهار کرد: 
این برنامه ها در دو بخش داخل و بیرون از مدارس طراحی شده که توسط امامان 

روستا یا رابطین مشخص عملیاتی می شوند.
وی با اشاره به اینکه در دو دهستان قمرود و قنوات، شش امام روستا از سوی 
قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه در حال فعالیت هستند، ابراز کرد: با توجه به 
فضای پیش آمده به واسطه ویروس کرونا و اوقات فراغت دانش آموزان در تابستان 
وهمزمانی آن با ایام محرم، برآن شدیم از این فرصت مناسب در جهت تعلیم و 

تربیت استفاده کنیم.
مسئول کارگروه تعلیم و تربیت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه ادامه داد: طی 
فراخوانی که از طریق امامان روستا صورت گرفت نوجوانان علاقه مند به مداحی 
برای شرکت در دوره آموزشی »بلبلان حسینی« ثبت نام شدند و جلسات آموزش 

با شروع ماه محرم آغاز شد.
زینلی پوربا بیان اینکه از مداحان پیشکسوت هر روستا به عنوان استاد برای 
برگزاری این دوره ها دعوت شد، گفت: امامان روستا و اساتید پای کار ایستادند، 
برای شرکت کنندگان کتاب تهیه کردند و جلسات آموزشی پرباری شکل گرفت و 
در جلسات پایانی هم صف های نمادین تشکیل شد و نوآموزان مقابل هم کلاسی 
های خود مداحی کردند. وی به اهداف اجرای این طرح اشاره کرد و گفت: ما 
در صدد هستیم از نوجوانان و جوانان روستا مداح تربیت کنیم تا برای برگزاری 
مجالس عزاداری و مولودی ائمه اطهار)ع( دچار مشکل نشوند و از توان و ظرفیت 

موجود در روستایشان به نحو احسن استفاده کنند.
مسئول کارگروه تعلیم و تربیت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم افزود: همچنین 
با شناختی که از مناطق کسب کردیم دریافتیم که برخی از نوجوانان روستایی 
اعتماد به نفس بالایی ندارند و ما در صددیم با این کار هویت و شخصیت مذهبی 
به آنها بدهیم و با دادن مسئولیت در مساجد، آنها را در همین سنین جذب دین 
کنیم. زینلی پوردرپایان با تاکید بر اینکه در طول دوره و انتهای آن بر حسن انجام 
آموزش ها نظارت کرده و عملکرد دوره ها را ارزیابی کردیم، خاطرنشان کرد: 
استقبال خوبی از سوی خانواده ها و فرزندانشان از این دوره ها شد که امیدواریم 
با استمرار آن بتوانیم مداحانی با دانش و آموزش دیده را در روستاها تربیت کنیم. 

 
مدیركل انتقال خون استان قم  خبرداد:

آغاز طرح اهدای خون به نیت شهدا
مدیرکل انتقال خون استان قم با اشاره به آغاز طرح »اهداء خون به نیت شهدا« 
گفت: اهدای خون به نیت شهدای بزرگوار، زنده نگهداشتن یاد و خاطره شهیدان 

والامقام و باقیات الصالحاتی برای آن ستارگان فروزان خواهد بود. 
مرتضی نوریان در حاشیه آیین آغاز طرح »اهداء خون به نیت شهدا« در گلزار 
شهدای علی بن جعفر )ع( با گرامیداشت فرارسیدن هفته دفاع مقدس اظهار کرد: 
اهمیت طرح اهدای خون به نیت شهدا در این است که آن فرهنگ عاشورایی ایثار 
و شهادت در دوران دفاع مقدس با حرکت انسان دوستانه اهدای خون و نجات جان 

انسان ها، دوباره تجلی می یابد.
وی افزود: شهدای عزیز و گرانقدر ما با تقدیم خون پاک خود، نهال اسلام و دین را 
آبیاری و احیا کرده و از میهن اسلامی دفاع نمودند و رشادتی مثال زدنی در نجات 
هموطنان از یوغ تجاوز دشمن متجاوز پیش چشم جهانیان ثبت کردند و امروز 
انسان های نیک سیرت با تاسی به سیره شهدا و به نیت تک تک آن ستاره های 
نورانی، خون خود را اهدا می کنند تا با هر واحد اهدا، جان سه بیمار را از مرگ 
حتمی نجات دهند. مدیرکل انتقال خون استان قم تصریح کرد: این اقدام ارزشی 
و نوع دوستانه که همزمان با هفته دفاع مقدس آغاز شده و تا 22 اسفند نیز ادامه 
دارد، از سویی قدردانی از مقام شهدا و زنده نگهداشتن یاد و خاطره آنان است و 
از سوی دیگر، باقیات الصالحاتی برای آن شهید بزرگوار که اهدای خون به نیت او 
صورت می گیرد، خواهد بود. بر اساس این طرح، تمامی علاقمندان و ارادتمندان 
به شهدا می توانند جهت ثبت نام و شرکت در این طرح و انتخاب شهید مورد نظر، 
تا دوشنبه هفتم مهرماه هر روز از ساعت 16:30 تا 19:30  به دفاتر گلزار شهدای 
علی بن جعفر)ع( و امامزاده ابراهیم)ع( و از ساعت ۷:30 تا 13:30 به سازمان 
انتقال خون قم، واقع در بلوار 15 خرداد جنب سازمان حج و زیارت مراجعه نمایند.

همچنین در باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس استان واقع در میدان مفید، 
حدفاصل بلوار شهید آوینی و شهید عماد مغنیه نیز از علاقمندان به اهداء خون 
نذر شهدا ثبت نام خواهد شد. مرکز اهداء خون بلوار 15 خرداد ویژه برادران و مرکز 
میدان روح الله از ساعت ۷:30 تا 13:30 ویژه خواهران و برادران در نظر گرفته 
شده است. طرح مزبور تا 22 اسفند ادامه دارد و مراجعه کنندگان پس از انتخاب 
شهید مورد نظر و تکمیل فرم، منتظر می مانند تا از سوی مرکز انتقال خون، زمان 
اهدای خون به آنها اطلاع داده شود. این طرح با همکاری ستادی متشکل از 
کنگره شهدا و صداوسیمای استان، سازمان انتقال خون، هلال احمر، سازمان 
فرهنگی هنری شهرداری، ادارات کل بنیاد شهید و امور ایثارگران و حفظ آثار و نشر 

ارزش های دفاع مقدس و موسسه راویان فتح برنامه  ریزی شده است.

در نشستی با حضور وزیر راه و شهرسازی  تاكید شد

راه آهن سریع السیر تهران- قم- اصفهان 
تکمیل می شود

نشست بررسی تکمیل راه آهن سریع السیر تهران-قم-اصفهان به ریاست وزیر راه 
و شهرسازی با تاکید بر تکمیل پروژه توسط سرمایه گذار چینی برگزار شد.

جلسه بررسی تکمیل راه آهن سریع السیر تهران- قم- اصفهان به ریاست محمد 
اسلامی وزیر راه و شهرسازی در ساختمان دادمان برگزار شد و روند تکمیل این 

پروژه مورد بررسی قرار گرفت و بر تکمیل آن تاکید شد.
پیگیری روند پیشرفت طرح راه  آهن سریع السیر تهران- قم- اصفهان موضوع 
نشستی بود که روز گذشته در ساختمان دادمان با حضور محمد اسلامی وزیر راه 
و شهرسازی، سعید رسولی مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران، 
خیراله خادمی مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل، حسین 
مهری مدیرعامل بانک صنعت و معدن و تجارت، نماینده بانک مرکزی، پیمانکار و 

سرمایه گذار چینی در ساختمان دادمان وزارت راه و شهرسازی برگزار شد.
در این نشست، موضوعاتی همچون مباحث مالی پروژه و فعال سازی مابقی 
LC مورد بحث قرار گرفت. در خصوص موضوع مالی پروژه مقرر شد تا تمهیدات 
لازم برای تسهیل در مراودات مالی و همچنین فعال سازی مابقی LC نیز انجام 
شود. سرمایه گذار چینی این پروژه نیز اعلام کرد با تمام قدرت روند اجرای پروژه را 

سرعت می دهد و مشکلات موجود را برطرف خواهد کرد.
گفتنی است، قطار سریع السیر تهران- قم- اصفهان به طول 409 کیلومتر است 
که فاصله تهران- اصفهان را کاهش می دهد. در کنار آن اهمیت این موضوع به آن 
دلیل است که با انجام این روند، ایران وارد تکنولوژی قطار سریع السیر می شود و 
روند بهره برداری و خدمت رسانی به مردم متفاوت می شود. به گفته مشاور اجرای 
این طرح، مقرر شده است تا بعد از تکمیل این پروژه، مسیرهای دیگر از جمله 
تهران- مشهد و تهران- تبریز انجام شود که شاهد تحولی در سیستم بهره برداری 
راه آهن در کشور باشیم. در کنار آن ارتباط مرکز کشور به پایتخت تسهیل می شود. 
بدین ترتیب که با وجود راه آهنی که از مسیر اهواز- شیراز و یزد به اصفهان منتهی 
می شود دسترسی جنوب کشور به پایتخت، تسهیل شده و موجب ایجاد پروسه 

متوازن در جنوب کشور و تسهیل دسترسی به نقاط مختلف کشور خواهد شد.
با حمایت و همراهی شرکت راه آهن  این مسیر  آینده  تا 3 سال  مقرر است 
جمهوری اسلامی ایران با محوریت شرکت زیرساخت و توسعه زیربناهای حمل 

و نقل کشور، تکمیل شود.

اجتماعی

شهدای امداگر سبک بالانه از خاک به افلاک بال گشودند

امدادگران جبهه، پروانه های حماسه و دلدادگی
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 عضو هیئت مدیره شرکت بازآفرینی شهری گفت: در قالب تفاهم نامه ساخت 50 هزار واحد مسکونی که بین وزارت راه و 
شهرسازی و ستاد اجرایی فرمان امام )ره( منعقد شده احداث حدود 21 هزار مسکن برای اقشار کم درآمد جامعه در دستور کار 

قرار گرفته است.
روز یکشنبه در راستای اجرای قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن، تفاهم نامه ای بین شرکت بازآفرینی شهری به 
نمایندگی از وزارت راه و شهرسازی و شرکت توسعه گران عمران ستاد اجرایی فرمان امام )ره( منعقد شد.   طبق این برنامه 21 

هزار واحد مسکونی در 16 استان کشور ذیل برنامه تولید 50 هزار واحد احداث می شود.
مجید روستا، عضو هیئت مدیره شرکت بازآفرینی شهری در این خصوص گفت:  در قالب این تفاهم نامه، شرکت بازآفرینی 
شهری 2 میلیون و 139 هزار مترمربع از زمین های در اختیار خود واقع در محدوده قانونی شهر ها را در اختیار ستاد اجرایی فرمان 

امام )ره( به منظور احداث مسکن برای اقشار کم درآمد قرار می دهد.
وی افزود: این اراضی سرمایه شرکت است که به  ساخت مسکن اختصاص می یابد و منابع حاصل از آن را در بافت های ناکارآمد 
هزینه می کنیم. به طور مثال یا ساکنین بافت را به این مناطق انتقال می دهیم و یا از طریق منافع این سرمایه گذاری، برنامه 
نوسازی و بهسازی بافت را پیش می بریم. عضو هیئت مدیره شرکت بازآفرینی شهری ایران با بیان اینکه  تفاهم نامه با ستاد 
اجرایی به صورت epc  منعقد می شود که ستاد در راستای مسئولیت اجتماعی خود هیچ حق الزحمه ای دریافت نمی کند گفت: 
ما زمین، تسهیلات و پروانه را تامین می کنیم.   منابع در نظر گرفته شده برای هر واحد در تهران و سایر کلانشهرها بین 220 تا 

250 میلیون تومان است که به صورت وام با نرخ سود 1۸ درصد و مدت بازپرداخت 120 ماهه از متقاضیان دریافت می شود.
روستا تصریح کرد: یکی از پروژه ها در قالب تفاهم نامه با ستاد اجرایی فرمان امام )ره( احداث 5200 واحد در چابهار است.   
البته در منطقه سیستان و بلوچستان 1000 واحد مسکونی نیز از سوی شرکت بازآفرینی و توسط بسیج سازندگی احداث خواهد 

شد که به زودی عملیات اجرایی آن شروع می شود.

 مدیرکل حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای از پرداخت حدود ۷0 درصد تسهیلات کرونایی 
به رانندگان بین شهری خبر داد و گفت: گرچه قدری طولانی شد اما امیدواریم هر چه سریعتر بقیه رانندگان هم 

بتوانند آن را دریافت کنند.
ستاد مقابله با کرونا در خرداد ماه تسهیلاتی برای جبران خسارت ناشی از شیوع ویروس کرونا بسیاری از مشاغل 
تصویب کرد. سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای اعلام کرد که حدود ۷00 میلیارد تومان تسهیلات برای بیش 
از 113 هزار راننده اتوبوس، مینی بوس و تاکسی های پلاک عمومی بین شهری در نظر گرفته شده است که با سود 
12 درصد و با بازپرداخت 24 ماهه و تنفس چهار ماهه در نظر گرفته شده و قرار بود تا تیر ماه به آن ها پرداخت شود و 

اقساط حدود 2۸0 هزار تومانی آن نیز از مهر ماه امسال از رانندگان دریافت شود.
 اما به نظر می رسد با وجود گذر زمان هنوز این تسهیلات شش میلیون تومانی کرونایی کامل پرداخت نشده است. 
داریوش باقر جوان –مدیرکل حمل مسافر سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای – در این باره به ایسنا گفت: بالاخره 
پس پیگیری های صورت گرفته مشکل رانندگان بین شهری در بانک ها از جهت وثایق و تضامین حل شد و در حال 

حاضر حدود ۷0 هزار راننده توانسته اند تسهیلات خود را دریافت کنند.
وی افزود: از بین 113 هزار 51 نفر راننده، همه مشمول دریافت آن را به دلایل مختلفی مانند داشتن بدهی های 
بانکی و غیره نداشتند و حدود 100 هزار نفر واجد شرایط شدند که تا کنون حدود ۷0 درصد توانسته اند این 

تسهیلات بانکی را دریافت کنند.
مدیرکل حمل مسافر سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای اظهار کرد: گرچه چرداخت این تسهیلات به رانندگان 
خودروهای پلاک عمومی بین شهری بسیار طولانی شد و عملا از زمان قابل استفاده برای این وام گذشت اما 

امیدواریم هر چه سریعتر بقیه رانندگان هم بتوانند تسهیلات خود را دریافت کنند.

عضو هیئت مدیره شركت بازآفرینی خبر داد

جزییات ساخت ۲۱ هزار مسکن برای کم درآمدها
مدیركل مسافری سازمان راهداری خبر داد

پرداخت ۷۰ درصد وام کرونایی رانندگان بین شهری

کامیون داران برای نوسازی خودروهای خود دغدغه ها و 
مصائبی دارند که هر چند از سوی مسئولان به حق دانسته 
کامیون های  نمی توانند  خالی  جیب  با  آن ها  اما  شده، 
فرسوده خودشان را نوسازی کنند و مشخص نیست صدای 
این گلایه ها را باید چه کسی بشنود و برای حل آن چاره 

اندیشی کند.
سال هاست از نوسازی خودروهای فرسوده به ویژه ناوگان 
باری مانند کامیون ها که حامل کالاهای اساسی و مورد 
برای  آن  ضرورت  و  می شود  صحبت  هستند  مردم  نیاز 
حل بسیاری از مشکلات کامیون داران و بهبود حمل و 
جابه جایی کالا در کشور تبیین می شود اما با وجود انعقاد 
دو قرارداد نوسازی با تولیدکنندگان داخلی و شروع شدن 
چندین طرح نوسازی، بسیاری از رانندگان و کامیون داران 

توان ورود به آن را ندارند.
سال گذشته حدود 12 میلیارد دلار یارانه و تسهیلات در 
قالب دو طرح برای نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی 
نظر  و مینی بوس در  اتوبوس  شامل کامیون، کامیونت، 
 – حسن نیا  عبدالهاشم  نیز  جاری  سال  در  و  شد  گرفته 
رییس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای- از نوسازی 
5000 دستگاه کامیون از محل تولیدات داخلی خبر داد 
و گفت:برای افزایش قدرت خرید کامیون داران حدود ۸0 
درصد قیمت وسیله نقلیه را تسهیلات 1۸ درصد هفت ساله 

می دهیم که نیمی از سود آن را کامیون داران می دهند.
وی افزود: نیاز اعتباری برای نوسازی این ناوگان 15 هزار 
میلیارد تومان بوده که آن را تامین کرده و به سمت و سوی 
تولید داخلی سوق داده ایم و نیمی از بهره تسهیلات 1۸ 
درصدی را سازمان راهداری به نمایندگی از دولت و نیمی 
پرداخت می کنند.  را کامیون داران  یعنی 9 درصد  آن  از 
ناوگان صرفه جویی سوخت یک  این  نوسازی  همچنین 

میلیارد و 200 میلیون لیتری در پی خواهد داشت.
که  شد  مطرح  ماه   مرداد  در  حالی  در  اظهارات  این 
به  البته  سازمان  این  قرارداد  دو  در  نظر  مورد  تسهیلات 
صورت شش ساله به امضاء رسید و انتقاداتی را به همراه 

داشت، گلایه هایی که تنها شنیده شدند.
صنفی  های  انجمن  کانون  دبیر   - کریمی  احمد 
کامیون داران کشور- با اشاره به واقعی نبودن قیمت تعیین 
گفت:  داخل،  تولید  و  وارداتی  کامیون های  برای  شده 
طرح نوسازی ناوگان فرسوده تاکنون اجرایی نشده و اگر 

مشکلات و موانع آن حل نشود امیدی برای نوسازی ناوگان 
وجود ندارد چرا که کامیون داران نمی توانند از پس اقساط 

چند ده میلیون تومانی آن برآیند.
وی به موضوعات مختلفی از جمله فاصله 2 میلیاردی 
کامیون های وارداتی با قیمت های جهانی و نرخ کشورهای 
برای  نوسازی  این  تومانی  میلیون  اقساط 40  همسایه، 
رانندگان کامیون و بی توجهی به ناوگان اروپایی در این 
طرح های نوسازی که نسبت به ناوگان داخلی و چینی 
اقساط  درباره  کریمی  کرد.  اشاره  است،  بهتر  ایرانی نما 
بالای وام های نوسازی اینگونه توضیح داد: کامیون داران 
اگر بخواهند در قالب این طرح کامیون خود را نو کنند، 
حدود 40 میلیون تومان باید در ماه پرداخت کنند و سوال 
این جاست کدام کامیون دار و با چند ساعت کیلومتر کار در 

روز می تواند چنین اقساطی پرداخت کند؟
کشور  کامیون داران  صنفی  های  انجمن  کانون  دبیر 

اضافه کرد: اگر قیمت دو میلیارد و 250 میلیون تومانی تا 
دو میلیارد و 300 میلیون تومانی شرکت دیگری که با وارد 
کردن قطعات چینی و مونتاژ کردن آن، اسم خود را تولید 
کننده گذاشته در نظر بگیریم به این نتیجه می رسیم که نه 
تنها قیمت های ارائه شده از سوی آن ها واقعی نیست بلکه 
اگر یک کامیون دار بخواهد اقساط آن را طی مدت زمان 
شش سال پرداخت کند ماهانه حدود 33 میلیون تومان 
باید قسط بدهد و اگر یدک کش آن  را نیز خریداری کند 
اقساطش به 40 میلیون تومان می رسد که این قسط به 

هیچ وجه برای رانندگان کامیون ممکن نیست.
گلایه هایی كه فقط شنیده شد

پس از شنیدن انتقادهای کامیون داران به سراغ سازمان 
راهداری رفتیم تا به عنوان یکی از متولیان نوسازی راه 
چاره ای برای آن بیاندیشد اما به نظر می رسد این گلایه ها 

فقط شنیده شدند.

صدرالله بمانا - مشاور رئیس سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای در نوسازی ناوگان - در این باره به ایسنا 
گفت: بسیاری از انتقادات رانندگان و کامیونداران در زمینه 
نوسازی ناوگان فرسوده، قیمت، کیفیت و غیره به جاست 
و ما هم از برخی شرایط و قیمت ها رضایت نداریم اما در 
این زمینه مسئولیتی هم بر عهده سازمان راهداری نیست 
و وزرات صمت و دیگر دستگاه های متولی در این زمینه 

مسئولیت دارند.
وی افزود: دستگاه های نظارتی باید با ابزارهایی که در 
را  سودجویی ها  برخی  جلوی  کنند  سعی  دارند  اختیار 
بگیرند تا یک دستگاه کامیون که در طرح های نوسازی 
ناوگان یک میلیارد تومان عرضه می شود، همان شرکت 
در بازار آزاد همان کامیون را به دو میلیارد تومان به مردم 

نفروشد.
بمانا تصریح کرد: به حمل ونقل نباید به عنوان یک کالا 
یا خدمت لوکس نگاه کرد چرا که همه کالاهای اساسی و 
مورد نیاز مردم توسط همین وسائل نقلیه جابه جا می شوند 
پیامدهای  بیاید،  وجود  به  زمینه  این  در  مشکلی  اگر  و 
بسیاری خواهد داشت. در این راستا مسئولان و متولیان 
باید نرخ ارز را برای خرید کامیون تولید داخل یا وارداتی 
مورد بازنگری قرار دهند یا آنکه تسهیلاتی در بازار ارز ایجاد 
کنند تا قیمت برای کامیونداران و رانندگان منطقی تر شود.

مشاور رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
حمایت  سازمان  اینکه  به  اشاره  با  ناوگان  نوسازی  در 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان بهتر است از ابزارهای 
خود در این زمینه استفاده کند، گفت: باید دید که هزینه 
تمام شده یک دستگاه کامیون چقدر است و بر اساس 
آن قیمتش را متعادل تر کنند. این مسئله نه تنها سبب 
از بین رفتن قیمت کاذب کامیون می شود بلکه به نفع 
مصرف کنندگان و نهایتا تولید کنندگان است چرا که در آن 
صورت برای دلالان صرفه ای ندارد که به این بازار ورود کنند 

و در نتیجه دستشان از بازار کامیون کوتاه می شود.
حالا مشخص نیست که وزارت صنعت، معدن و تجارت 
این  به  دادن  سامان  و  سر  برای  می خواهد  فکری  چه 
گلایه ها مطرح کند و اساسا با این وضعیت کامیون داران 
می توانند و می خواهند به طرح نوسازی وارد شوند یا آنکه 
ترجیح می دهند با همان خودروهای فرسوده بار کالاهای 

اساسی و مورد نیاز مردم را به دوش بکشند؟

کامیون داران در بن بستی به نام نوسازی!

یک کارشناس اقتصادی و تحلیل گر بازار ارز معتقد است: تصمیم جدید 
خبری  غیربانکی  صرافی های  به  دادن  میدان  یعنی  پولی،  سیاست گذار 
امیدوارکننده است زیرا این تصمیم، با نزدیک کردن نرخ نیما به نرخ بازار، انگیزه 
صادرکنندگان را برای عرضه افزایش می دهد و آزادی عمل بیشتری را برای آنها 

فراهم می کند.
افزایش قیمت در بازار ارز، با اقدام بانک مرکزی برای کاهش تغییرات قیمتی 
در این بازار همراه شد. عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی در یادداشتی 
اعلام کرد این بانک ضمن افزایش عرضه در بازار ثانویه )نیما(، در راستای 
تسهیل و تسریع تأمین ارز واردکنندگان در این بازار به پتروشیمی ها، فولادی ها 
و معدنی ها اعلام کرد که آنها نیز می توانند ارز حاصل از صادرات خود را علاوه بر 
صرافی های بانکی، به طور مستقیم به صرافی های مجاز برای واردات کالاهای 

دارای تخصیص ارز بفروشند.
در همین رابطه، میثم رادپور، کارشناس اقتصادی و تحلیل گر بازار ارز به 

ایرناپلاس گفت: اینکه صادرکننده بتواند ارز خود را با هر نرخ غیر دستوری به 
 فروش برساند، به معنای تک نرخی شدن ارز است. این بهترین تصمیمی است 

که می توان گرفت.
اشاره رادپور به تصمیم هفته گذشته بانک مرکزی، درباره حذف سقف قیمت 

از بازار ثانویه یا سامانه نیماست.
وی افزود: همچنین این تصمیم موجب می شود نشتی هایی که در حضور دو 

یا چند قیمت برای ارز ایجاد می شد، کاهش یابد.
كاهش قیود نقل و انتقال ارزی به نفع بازار است

این کارشناس اقتصادی با اشاره به اهمیت حذف محدودیت ها در نظام ارزی 
گفت: هر تلاشی که بتواند قیود نظام نقل وانتقال ارزی کشور را کاهش دهد، به  
نفع بازار ارز است و پیامدهای مثبتی برای اقتصاد خواهد داشت. بنابراین ادامه 

فعالیت سامانه نیما نیز ضرورتی ندارد.
وی افزود: زمانی که کشور درگیر محدودیت های شدید ناشی از تحریم بود، 

بانک مرکزی با در نظر گرفتن محدودیت های بیشتر، نظام نقل وانتقال های 
ارزی کشور را به نوعی مسدود کرده بود. ما در خارج از کشور به اندازه کافی 
با تحریم مواجه ایم، اما برخی خط کشی های داخلی نیز نظام ارزی را بیش از 

پیش تحت فشار قرار می دهد.
رادپور ادامه داد: این در صورتی است که توصیه سیاستی در چنین شرایطی 
ایجاب می کند بانک مرکزی غیرمتمرکز عمل کند و اجازه دهد نظام ارزی کشور 
از همه ظرفیت خود استفاده کند و صرافی ها فعال باشند. این در حالی است 
که با وجود شرایط تحریم و فشارها خارجی، فقط حدود 20 درصد صرافی ها 

آن هم به واسطه سامانه نیما امکان فعالیت داشتند.
رادپور درباره رویکرد دولت به استفاده از ارز 4200 تومانی برای تامین کالاهای 
اساسی گفت: سیاستی که با هدف پایین نگه داشتن قیمت ها در پیش گرفته 

شد، در زمینه کنترل قیمت ها ناموفق بود و فعالیت های دلالی را افزایش داد.
این کارشناس اقتصادی افزود: علم اقتصاد، علم تخصیص منابع محدود 
به نیازهای نامحدود است. بر این اساس، بهترین صرفه جویی از محل بازار 
به دست می آید و گزینه بهتری نسبت به بازار وجود ندارد. بنابراین تنها راه برای 
اقتصادی عمل کردن، سپردن این مسائل به بازار است. در غیاب بازار، همه 
نظام های تخصیص، ما را از صرفه جویی هایی که می توانستیم داشته باشیم دور 

می کند.
هزینه مبادله، نرخ ارز را افزایش داده است

رادپور، بخشی از افزایش نرخ ارز را ناشی از افزایش هزینه مبادله دانست 
و گفت: بخش قابل اعتنایی از قیمت ارزی که امروز می بینیم به دلیل هزینه 
مبادله است. در حال حاضر صادرکنندگان برای گرفتن ارز خود، تبدیل و انتقال 
آن به بازار کشور، فرآیند سخت و پیچیده ای را در پیش دارند. اگر تحریم ها 
وجود نداشت و این هزینه نقل وانتقال تحمیل نمی شد، قیمت ارز سقوط جدی 

را تجربه می کرد.
در  ناچارند  بازرگانی  شرکت های  از  بسیاری  حاضر  حال  در  افزود:  وی 
کشورهای دیگر، شرکت تأسیس کنند تا امکان نقل وانتقال ارز را داشته باشند، 
اما این شرکت ها بعد از حدود چند ماه تعطیل می شوند، یعنی به محض اینکه 
نقل وانتقال در یک حساب جدی می شود، مقام ناظر یا بانکی که این شرکت ها 

با آن کار می کنند، حساب ها را مسدود می کند.
وی درباره نقش سیاست گذار پولی در کاهش هزینه انتقال ارز گفت: این ها 
هزینه هایی است که از خارج از کشور به اقتصاد ایران تحمیل می شود و انتظار 
می رود بانک مرکزی با برداشتن محدودیت های داخلی، بخشی از این هزینه 
مبادله را کاهش دهد. البته باید توجه داشت این معنای کاهش نرخ ارز نیست؛ 
بلکه اگر قیمت ارز افزایشی باشد، شدت افزایش را کاهش می دهد و از طرف 

دیگر، اگر قیمت ارز کاهشی باشد، کاهش آن را شدت می دهد.

نگاه مثبت کارشناسان به رویکرد جدید سیاست گذار پولی؛

در بازار سرمایه چه می گذرد؟تصمیمی که عرضه ارز صادراتی را افزایش داد

حنای تحریم در بورس دیگر رنگ ندارد

نازیلا مهدیانی

بازار سرمایه هر چند واکنش پذیرترین بازارها به تنش های سیاسی و اقتصادی 
به ویژه مسائل بین المللی است اما در این میان عده ای برای برباد دادن اعتماد 

عمومی از طریق انتشار اخبار غیرواقع، به طور مصنوعی تنش زایی می کنند.
بازار سرمایه روز-سی ام شهریور ماه- با یک میلیون معامله به ارزش نزدیک به 91 
هزار میلیارد ریال به کار خود پایان داد و شاخص کل با ریزش 4۷ هزار واحدی در 
رقم یک میلیون و 625 هزار واحد ایستاد. اما این ریزش مختص امروز نبود  و از 

اواخر مرداد ماه اصلاح قیمتی در بازار سرمایه کلید خورد.
بازار سرمایه سال 99 را با شاخص 50۸ هزار واحدی شروع کرد و با رشد جهشی 
در کمتر از پنج ماه به بیش از دو میلیون واحد رسید. در این مدت تعداد کد بورسی 
از 10 میلیون نفر، با احتساب مشمولان سهام عدالت به بیش از 50 میلیون کد 
رسید و گفته می شود در همین مدت 90 هزار میلیارد تومان نقدینگی وارد بازار 
سرمایه شد البته این رقم به صورت رسمی اعلام نشده بلکه از سوی کارشناسان 

این برآوردها ثبت شده است.
اما از اواخر مردادماه صعود و رشد شاخص متوقف شد و ورق بازار برگشت. هر چند 
که عده ای سعی دارند این ریزش را به اختلافات دو وزیر اقتصاد و نفت برای عرضه 
صندوق دارا دوم یا همان پالایشی یکم یا ادعای آمریکا برای بازگرداندن تحریم های 
سازمان ملل ارتباط دهند اما اهل فن بازار می گویند برای این رشد حتما اصلاح 

قیمتی رقم می خورد و این ذات بازار است.
در بازار سرمایه چه می گذرد؟

دو روز گذشته در یک ساعت اول معاملات، بازار با ریزش مواجه شد. عده ای 
تحریم های  برگشت  بر  مبنی  آمریکا  ادعای  ریزش ها  این  دلیل  شدند  مدعی 
سازمان ملل است. فارغ از اینکه طبق اخبار منتشر شده سازمان ملل هنوز هیچ 
اقدامی انجام نداده و اعلام کرده با »دونالد ترامپ« همراهی نخواهد کرد، می توان 

اثرگذاری این خبر را از دو منظر در بازار سرمایه بررسی کرد.
بررسی ها نشان می دهد اغلب گروه ها و نمادهای حاضر در بازار سرمایه به ویژه 
نمادهای شاخص ساز مانند فولادی ها، پتروشیمی و پالایشی،  بانکی و ... پیش 
ازاین مورد تحریم های ناعادلانه قرار گرفته اند و تحریم اساسا موضوع جدیدی در 
بازار سرمایه ایران نیست که حالا برگشت تحریم های سازمان ملل بخواهد بازار را 

سکته دهد.
اما هر خبری چه دارای صحت و سقم و چه شایعه، یک اثر روانی در بازار دارد. 
ادعای برگشت تحریم ها هم طبیعی است که آثار و جو روانی منفی در بازار سرمایه 
برجای بگذارد اما موضوع مهم این است که این اثر یک اثر بنیادی نیست و یک 
موج کوتاه است. یعنی شاید توان ریزش شاخص را داشته باشد اما این ریزش کم 

حجم و کوتاه مدت است.
هر چند بازگشت تحریم های سازمان ملل از بن و ریشه اثر منفی در اقتصاد 
ایران برجای می گذارد اما یک اثر مثبت برای بازار سرمایه و بورس دارد. با اعمال 
تحریم های جدید و حتی انتشار خبر آن بدون آنکه عملیاتی شود، بازار ارز تحت 
تاثیر قرار می گیرد و افزایش می یابد چنانکه دیدیم از روز گذشته دلار خیزشی در 
بازار پیدا کرد. حال اینکه در طول ماه های گذشته مهم ترین عامل رشد شاخص، 
افزایش نرخ دلار بود چرا که سود عملیاتی شرکت های بورسی براساس نرخ های 

بین المللی است.
حالا ادعای برگشت تحریم های سازمان ملل دو اثر منفی و مثبت در بورس دارد 
که می توانند خنثی کننده یکدیگر باشند اما ریزش  روز گذشته رخدادی نبود که 

پس از روزها صعود رخ دهد. واقعیت ریزش شاخص اصلاح قیمت است.              
جوسازی ها برای ماهی گیری از آب گل آلود  

واقعیت این است که هر چند که برخی از تازه واردها به بورس با دعوت دولت به 
این میدان اقتصادی پا گذاشتند اما هیچ مسئولی و هیچ کارشناسی ریسک بازار 
سرمایه را کتمان و استمرار بازدهی آن را تضمین نکرد. بازار سرمایه در روزهای 
پیک چهار ماه اول سال بازدهی بیش از 300 درصدی داد و افرادی که اواخر سال 
گذشته با شاخص کمتر از 500 هزار واحد وارد بازار شدند با شاخص بیش از یک 

میلیون و 600 هزار واحد امروز هم برنده بازار هستند.
بازار سرمایه هر چند واکنش پذیرترین بازارها به تنش های سیاسی و اقتصادی به 
ویژه مسائل بین المللی است اما در این میان عده ای برای از دست رفتن اعتماد 
عمومی از طریق انتشار اخبار غیرواقع، به طور مصنوعی تنش زایی می کنند. در این 
میان تنها افرادی که بیشترین آسیب را می بینند افراد تازه وارد با سرمایه های خرد 

هستند که از آسیب پذیرترین اقشار جامعه محسوب می شوند.
این  و  شده  اصلاح  فاز  وارد  بورس  که  است  روشن  همه  برای  چند  هر  امروز 
نوسانات ذات این بازار ریسک پذیر است و دولت هم برای پایداری بازار در چارچوب 
قواعد تعریف شده برنامه حمایت از سهام داران را دارد -مانند آغاز روند اختصاص 
یک درصد از منابع صندوق توسعه ملی به بورس- اما با سیگنال های منفی از 
جمله ایجاد جو روانی قصد دارند به نفع خود از این آب گل آلود ماهی بگیرند و 

نوسان گیری کنند.

رشد تولید سه قلم لوازم خانگی
 در ۵ ماه نخست امسال

بررسی آمارهای رسمی منتشر شده توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی 
از رشد تولید تلویزیون، ماشین لباسشویی و یخچال و فریزر در پنج ماه نخست 

امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته دارد.
در پنج ماهه امسال تولید انواع تلویزیون با ثبت رشد ۷۸.۷ درصدی در همسنجی 

با پارسال به 4۸1 هزار و 600 دستگاه رسید.
در این مدت 6۷3 هزار و ۸00 دستگاه یخچال و فریزر در کشور تولید شد. این 
میزان تولید در مقایسه با پنج ماهه سال گذشته رشد 1۸.۸ درصدی نشان می دهد.
برپایه این گزارش، تا پایان مردادماه شرکت های داخلی 36۸ هزار و 400 دستگاه 
ماشین لباسشویی تولید کردند که در همسنجی با پارسال رشد 5۸ درصدی نشان 
می دهد. رشد تولید این محصولات در شرایطی اتفاق افتاده که در برخی موارد به 
دلیل تداوم تحریم ها و شیوع کرونا، مشکلاتی وجود دارد. همچنین تولیدکنندگان 
به تخصیص ناکافی ارز و تامین نشدن به موقع مواد اولیه به عنوان دو مشکل 

اساسی فراروی تولید اشاره می کنند.
پیشتر، دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران به ایرنا گفت که از حدود یک ماه 
و نیم پیش، تخصیص ارز برای فعالان این صنعت روان تر شده، امری که برای تحقق 
شعار »جهش تولید« یکی از نیازهای بدیهی این صنعت به منظور تامین مواد اولیه، 

اجزا و قطعات وارداتی و حتی داخلی است
در صنعت لوازم خانگی به طور میانگین بین 30 تا 35 درصد اقلام وارداتی است 

و بقیه 65 تا ۷0 درصد بسته به پلتفرم واحدهای تولیدی، بومی سازی شده است.
در عین حال در صنعت لوازم خانگی گازسوز، داخلی سازی بیش از 90 درصدی 
اتفاق افتاده است. همچنین، پایین ترین میزان داخلی سازی مربوط به تلویزیون 
است که 35 درصد بوده که در اکثر کشورهای تولیدکننده تلویزیون نیز به همین 
اندازه است، زیرا »ماژول« که بالاترین ارزش را در بین قطعات تلویزیون دارد، تنها 

توسط سه برند بزرگ در جهان تولید می شود.
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مجید روان ستان

یکی از محاسن مدیریت دولتی در فوتبال ایران این است که شما هر تصمیم 
اشتباهی بگیرید، بعد از ترک میز مدیریت، به کسی پاسخگو نیستید. البته تا مدتی، 
با اعتراض و انتقاد افکار عمومی مواجه  می شوید اما بعد، همه چیز تمام می شود. 
برای نمونه، نگاهی به مدیریت چند سال اخیر در دو باشگاه پرسپولیس و استقلال، 

رد پای تصمیم های مدیریتی به چشم می خورد.
روند طی شده در رویکرد مدیریت های کنونی دو باشگاه نیز همان مسیرهای 
برانکو  طلب  پرداخت  در  دیرکرد  دلیل  به   پرسپولیس  می دهد.  نشان  را  گذشته 
ایوانکوویچ و گابریل کالدرون با خطر محرومیت مواجه خواهد شد. همانگونه که 
استقلال به دلیل پرداخت نکردن بدهی خود به وینفرد شفر و آندره آ استراماچونی در 

معرض خطر محرومیت از پنجره نقل وانتقالات قرار دارد.
بازی از نوع مدیریت دولتی

بازی  که احمد سعادتمند درباره استراماچونی آغاز کرد و مهدی رسول پناه در 
رابطه با کنار آمدن با برانکو به راه انداخت، برگرفته از همان روش مدیریت دولتی 
است نه ورزشی؛ هرچند در سال های اخیر حتی مدیران ورزشی نیز اهالی فوتبال، 
طرفداران و رسانه ها را با عملکرد خود غافلگیر کرده اند. مهم ترین مساله حول باشگاه 
استقلال ماجرای بازگشت آندره آ استراماچونی به نیمکت این تیم بود. در حالی که 

فرهاد مجیدی به دلیل دیدار حساس با پرسپولیس در مرحله نیمه نهایی جام حذفی 
شرایط سختی را تجربه می کرد، انتشار خبر سفر مدیرعامل باشگاه به ایتالیا برای 

مذاکره با »استرا« سر و صدای زیادی به پا کرد.
سرانجام چالش مجیدی و سعادتمند

گرچه مدیران باشگاه در آن زمان تاکید داشتند مذاکرات برای توافق در راستای 
مطالبات این مربی است، اما هرچه زمان سپری شد شایعه مذاکره برای بازگرداندن 
استراماچونی قوت گرفت و اکنون به یک شکست بزرگ برای مدیران استقلال تبدیل 
شده است. این حرکت غیراصولی و حرفه ای سعادتمند سبب شد تا فرهاد مجیدی 
با ناراحتی از تلاش برای حضور »استرا« روی نیمکت، آن هم پیش از فینال جام 
حذفی، با یک اشتباه ناشی از بی تجربگی، در فضای مجازی از سمت خود استعفا 
کند. سرانجام چالش مجیدی و سعادتمند به شکست در فینال جام حذفی منجر 
شد و با کناره گیری مجیدی و اطلاعیه باشگاه درباره مذاکره رسمی با استراماچونی، 
مدیریت باشگاه تلاش کرد هواداران خشمگین استقلال را در پی از دست دادن 

جام، کمی آرام  سازد.
بی توجهی به قانون

نکته مهم در این میان، بی توجهی مدیریت باشگاه به قانون عدم استفاده از بازیکن 
و مربی خارجی بود که پافشاری زیادی به آمدن این مربی ایتالیایی می کند و باز بدتر 
از همه، سکوت وزارتخانه درباره این اقدام مدیریت باشگاه بود. عجیب تر اینکه در 

جمع هیات مدیره ای که هیچ یک فوتبالی نیستند، یکی از اعضا با نوشتن نامه ای به 
رئیس قوه قضاییه برای چشم پوشی از دستورالعمل استفاده نکردن از مربی و بازیکن 
خارجی، تلاش برای بازگرداندن استراماچونی را به نمایش می گذارد، آن هم چند 
روز پس از هشدار مشترک فیفا و ای اف سی به دخالت مقام های قضایی در ماجرای 

پرونده ویلموتس!
در واقع چنین رویکردی از سوی هیات مدیره باشگاه، خواسته یا ناخواسته به فیفا و 
ای اف سی »کد« می دهد که مقام های قضایی در ورزش دخالت می کنند! با گذشت 
چند روز مدیران استقلال که همزمان سعی داشتند مجوز حضور استراماچونی در 
لیگ برتر را از سازمان لیگ، فدراسیون و مقام های قضایی به دلیل قانون منع ورود 

خارجی ها بگیرند، با یک ایمیل شاهکار خود را کامل می کنند.
»همانطور که می دانید ما در مورد قرارداد قبلی مذاکراتی داشته ایم و در مورد 
کلیات به توافق هایی دست یافته ایم. همانطور که اطلاع دارید این روند نیازمند اخذ 
پروانه ویژه ای از سوی سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال ایران است. در این رابطه و 
برای کسب مجوز برای حضور آندره آ استراماچونی برای فصل آینده روی نیمکت 
تیم استقلال، ما در تاریخ ششم سپتامبر )16 شهریور( با فدراسیون فوتبال ایران 
مکاتباتی داشته ایم. متاسفانه ما تاریخ نهم سپتامر )19 شهریور( پاسخ منفی از طرف 
فدراسیون فوتبال ایران دریافت کردیم. ما همه تلاش مان را در این رابطه انجام دادیم، 

اما نتوانستیم فدراسیون را قانع کنیم.«
ناراحتی پاستورلو و استراماچونی

این نامه به معنای بسته شدن پرونده بازگشت آندره آ استراماچونی بود و اینکه ما 
با یک نمایش، فرهاد مجیدی را کنار زدیم و ... استقلالی ها البته در این نامه، یک 
جمله گنجانده بودند که موجب ناراحتی پاستورلو و استراماچونی شد. در ایمیلی که 
استقلال اعلام کرده بود قانون اجازه حضور این مربی را در فوتبال ایران نمی دهد، 
قید شده بود که استقلال نمی تواند با درخواست استراماچونی موافقت کند و این 
در حالی است که طرف ایتالیایی اعتقاد دارد هیچ پیشنهاد و درخواستی به باشگاه 

نداده که آنها بخواهند موافقت یا مخالفت کنند!
بیانیه ای رسمی باشگاه برای عدم حضور استراماچونی

برای  بود پیشنهادی  تاکید کرده  اینستاگرامی خود  استراماچونی در استوری 
همکاری با استقلال به باشگاه نداده به همین دلیل، آن عبارت سبب عصبانیت و 
ناراحتی اش شده بود. استراماچونی در شرایط کنونی بر این باور است که باشگاه 
استقلال قصد داشته با زیرکی ماجرای شکایت این مربی به فیفا را منتفی کند و 
طرف ایتالیایی اینطور تصور می کند از ابتدا نیز اراده جدی برای ادامه همکاری 
وجود نداشته است. هر چند مدیران استقلال چنین اعتقادی ندارند. در نهایت هم 
باشگاه بعد از ماجراهای پیش آمده با بیانیه ای رسمی حضور استراماچونی در این 

تیم را منتفی اعلام کرد.
باید به این نکته اشاره کرد که قرار است دو باشگاه  این رخدادهای مدیریتی 
استقلال و پرسپولیس در آینده نزدیک به بخش خصوصی واگذار شوند، در این 
صورت، افزایش بی رویه دستمزد مربیان و بازیکنان، چه پیامدهایی برای مدیران 
آینده این دو باشگاه خواهد داشت و بعدها بخش خصوصی نیز با مشکلات متعدد 

درگیر می شود.

چرا بعد از ترک میز مدیریت، به کسی پاسخگو نیستید ؟

مدیریت به سبک استقلال و پرسپولیس قاضی زاده هاشمی:

پرونده ساکت باید به صورت خاص 
بررسی شود 

باید  باشگاه سپاهان  فعلی  پرونده مدیرعامل  اینکه  بیان  با  نماینده مجلس 
به صورت خاص بررسی شود، گفت: کمیته ملی المپیک باید قفل اساسنامه 

فدراسیون فوتبال را باز کند.
سیداحسان قاضی زاده هاشمی درباره بلاتکلیفی اساسنامه فدراسیون فوتبال 
گفت: اتفاقاتی که پیرامون اساسنامه افتاده به اسفند سال گذشته بر می گردد. آن 
تاریخ، زمان مجمع انتخاباتی برای فدراسیون فوتبال اعلام شد. دقیقا بعد از آنکه 
کارشناسان فیفا سال گذشته در ایران حضور داشتند و قرار شده بود اساسنامه در 
آن تاریخ یعنی قبل از به پایان رسیدن موعد قانونی هیات رئیسه صورت بگیرد که 
انجام نشد. این باعث شد فیفا روی آن مسئله دست بگذارد و انتخابات منوط به 

اصلاح اساسنامه شود.
وی که با برنامه »تهران ورزشی« گفتگو می کرد، افزود: اصلاح اساسنامه هم بعد 
از لغو مجمع بر اساس طرح فیفا و نظرات مختلف و مشورت پیش رفت. ماده یک 
اساسنامه اشاره به ماهیت حقوقی فدراسیون داشت و بحث هایی وجود داشت 
که ماهیت فدراسیون چه باشد. بحث بعدی درباره ارکان قضایی فدراسیون بود که 
بر استقلال آن تاکید شده بود. این رفت و برگشت ها بین فیفا و فدراسیون صورت 
گرفت.  نماینده مجلس خاطرنشان کرد: بعد از تکمیل آن، شاهد هیچ پاسخی 
نیستیم که قاعدتا باید ظرف مدت هفت تا 10 روز داده شود. زمانی که رابطه ما با 
فیفا و کنفدراسیون آسیا به مرحله قفل و انسداد می رسد تا جایی که پاسخی رد 
و بدل نمی شود، تنها نهادی که قانونی و رسمی حق ورود و پیگیری دارد، کمیته 
ملی المپیک است. قاضی زاده تصریح کرد: کمیته المپیک در این مدت نقش 
تاثیرگذار خودش را ایفا نکرده است. زمانی که می بینید اساسنامه ای دچار چنین 
چالش هایی می شود و روابطی از طریق مراجع بین المللی ورزش پیش می آید 
مثل اتفاقات فدراسیون جودو یا شطرنج ضرورت نقش آفرینی کمیته المپیک 
بیش از پیش احساس می شود. این را به عنوان مطالبه جدی مطرح کردیم که 
عزیزان در کمیته المپیک وظایف قانونی، رسمی و بین المللی خود را در قبال 
چنین اتفاقاتی که به نظرم در فدراسیون های دنیا  کم نظیر است انجام بدهند. 
وی درباره ورود قوه قضاییه به مسائل فدراسیون فوتبال و مطرح شدن بحث تعلیق 
فدراسیون، گفت: آنچه به عنوان دخالت شخص سوم عنوان می شود، دخالت در 
تصمیمات است مثلا دخالت در انتخاب روسا و مسئولان و کمیته های مختلف. اما 
اگر یک مجموعه چه فدراسیون فوتبال و چه فدراسیون های دیگر مرتکب تخلف 
شده باشد، مثل همه جای دنیا از جمله خود فیفا، می توان به این مسائل ورود 
کرد. یکی از ارکانی که در تمام اساسنامه ها وجود دارد، بحث حاکمیت قوانین 
ملی است.  نماینده مجلس در خصوص اینکه گفته بود بحث فرستادن پالس 
به فیفا از درون ایران را پیگیری می کند، اظهار کرد: آن موضوع پیرامون پرونده 
ویلموتس بود که بحث تعلیق مطرح شد. هفت روز پیش گفتم ظرف یک ماه این 
موضوع، بحث جاری است و پیگیری می شود. از نهادهای نظارتی خواستیم به 
صورت موازی برای ما گزارش های کاملی تهیه کنند. جلسات متعددی داشته 
ایم. ضمن اینکه همزمان در مجلس هم دو موضوع پیگیری می شود. بحث اقدام 
کمیسیون اصل نود و بحث تحقیق و تفحص. ورود ما به این مسائل فدراسیون 
فوتبال، خارج از حوزه تصمیم سازی ورزشی است. فعلا در مرحله بررسی هستیم.  
قاضی زاده در خصوص شائباتی که پیرامون محمدرضا ساکت دبیر کل سابق 
اینکه وی در حال حاضر مدیرعامل باشگاه  فدراسیون فوتبال وجود داشت و 
سپاهان شده  است، تاکید کرد:  این موضوع باید به صورت خاص باید بررسی 
شود. فعلا در این مورد اظهارنظر نمی کنم. ان شاءالله اگر به جمعبندی برسیم 
صحبت خواهیم کرد. نماینده مجلس در پایان در پاسخ به این سئوال که آیا فکر 
می کنید انتخابات فدراسیون فوتبال پاییز امسال برگزار شود؟ گفت: عزمی برای 
بحث اصلاح اساسنامه و برگزاری انتخابات در پاییز نمی بینم. نه عزمی می بینم 
و نه حتی اطلاعاتی که گروهی دنبال برگزاری انتخابات یا حتی مجمع اصلاح 
اساسنامه باشند. یکی از جاهایی که باید با قدرت و سرعت زودتر ورود می کرد 
کمیته المپیک است که در این نهاد هم عزمی ندیدم. این بحث را پیگیری می 

کنیم تا این قفل را باز کنیم.

سعید مراغه چیان:

 استقلال باید جلوی الاهلی
 سنجیده بازی کند

یک پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید از عملکرد مجید نامجومطلق 
رضایت دارد و به این مربی اعتقاد دارد.

سعید مراغه چیان، پیشکسوت تیم فوتبال استقلال درباره تساوی آبی پوشان 
مقابل الشرطه عراق در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا گفت: نیمه اول استقلال 
بسیار پراشتباه بود و فاصله خط دفاع با خط دفاع بسیار زیاد بود. دیاباته و قایدی 
باهم هماهنگ نبودند. الشرطه هم می توانست با ناهماهنگی های استقلال چند 
گل بزنند اما در نیمه دوم شرایط متفاوت شد چون با آمدن مطهری و علی کریمی، 
بازی به دست استقلال افتاد و خیلی راحت دفاع های آن ها را تحت فشار قرار 
دادند. او ادامه داد:  ارسلان مطهری بازیکنی است که خودش را خیلی خوب با 
استقلال وفق داد و می شود به عنوان یار ثابت از آن استفاده کرد. در نیمه دوم 
مهاجمان استقلال توانستند عملکرد بهتری داشته باشند و کیفیت بهتری از 
خودشان ارائه دادند. استقلال روی زمین بهتر بازی می کند و این را در نیمه دوم 
نشان داد و با استفاده از همین ترفند به گل رسید. مراغه چیان افزود: در مقاطعی 
که ما محکوم به پیروزی هستیم،  چرا ما نباید جلو بازی کنیم؟ به نظر من فاصله ها 
در خطوط دفاعی و میانی زیاد است. هافبک های ما شوت زن نیستند. در حال 
حاضر در فوتبال جهان خیلی از گل ها توسط هافبک ها و از طریق شوت های از راه 

دور زده می شود اما در فوتبال ایران این مساله کم دیده می شود.
این پیشکسوت تیم فوتبال استقلال درباره عملکرد علی کریمی خاطرنشان 
کرد: علی کریمی بازیکن خوبی است اما در شرایطی که من می خواستم، عملکرد 
ایده آلی نداشت. این علی کریمی در این بازی، آن علی کریمی همیشگی نبود. 
در عوض مطهری که همراه کریمی به میدان آمد، بازیکنی است که در دفاع می آید 

و به حمله خود را اضافه می کند و می تواند بسیار مثمر ثمر باشد.
گفت:  استقلال  سرمربی  عنوان  به  مطلق  نامجو  مجید  عملکرد  درباره  او 
نامجومطلق مربی خوبی است و من به ایشان اعتقاد دارم. تیم او اگر مثل نیمه 
دوم در نیمه اول بازی می کرد، شاید شرایط بازی بسیار متفاوت بود اما استقلال 
در نیمه اول اصلا عملکرد خوبی نداشت. سعید مراغه چیان در پایان درباره مصاف 
استقلال با الاهلی عربستان به عنوان بازی پایانی مرحله گروهی رقابت های لیگ 
قهرمانان آسیا اظهار کرد: بازی خیلی سختی است و ما باید برای پیروزی بجنگیم. 
ما باید انگیزه پیروزی داشته باشیم. آدم باید روحیه برد را داشته باشد اما تیم حریف 
بسیار قوی است و باید سنجیده جلوی الاهلی بازی کرد و امیدوارم که استقلال 

عملکرد موفقیت آمیزی در این مسابقه داشته باشد.

ستاره ایرانی بهترین بازیکن هفته شد؛

شهاب همچنان در اوکراین می درخشد
شهاب زاهدی با درخشش در بازی اخیر تیمش به عنوان بهترین بازیکن هفته 

لیگ اوکراین انتخاب شد.
تیم فوتبال المپیک دونتسک در چارچوب هفته سوم مسابقات لیگ اوکراین با 
نتیجه سه بر صفر از سد تیم مینای گذاشت و با 6 امتیاز در رده چهارم قرار گرفت. 
ستاره بازی کسی نبود جز شهاب زاهدی. ستاره ایرانی تیم المپیک موفق شد روی 
هر سه گل تیمش تاثیر مستقیم داشته باشد. او 2 گل زد و یک پاس گل داد و یک 

تنه این برد شیرین را برای دونتسکی ها به ارمغان آورد.
شهاب که فصل پیش بهترین بازیکن تیمش شده بود و در ترکیب منتخب فصل 
لیگ اوکراین قرار گرفته بود بعد از درخشش در این هفته، با انتخاب مسوولان 

برگزاری مسابقات بهترین بازیکن هفته سوم لیگ برتر اوکراین شد.
شماره هشت ایرانی تیم المپیک دومین فصل حضور خود در فوتبال اوکراین را 

پشت سر می گذارد و در سه هفته ی فصل جدید تا به اینجا سه گل زده است.

 

دونده قمی در مرحله دوم رقابت های لیگ دوومیدانی مردان باشگاه های کشور خوش درخشیده و عناوین قهرمانی و 
نایب قهرمانی دو رشته این مرحله را به نام خود ثبت کرد.

 اگر چه استان قم در ادوار مختلف مسابقات لیگ دوومیدانی مردان باشگاه های کشور به دلیل کمبود امکانات و مواجهه با 
مشکلات و محدودیت های مالی هیچ زمان تیم داری نکرده، اما آنقدر چهره های توانمند و با استعداد این رشته هر ساله در 

لیگ دوومیدانی ایران حضور دارند.
دوومیدانی کاران قم که از قضا تعداد زیادی از آنها هر ساله جزو بهترین های کشور در مواد و رشته های مختلف هستند، به 
دلیل اینکه قم در لیگ تیمی ندارد، در ترکیب تیم های دیگر استان های حاضر در لیگ به میدان می روند تا هم در شرایط 

مسابقه باشند، هم امرار معاش کنند و هم از رقبا عقب نیافتند.
در دومین مرحله رقابت های فصل 1399 لیگ دوومیدانی مردان ایران که در مجموعه ورزشی آفتاب انقلاب تهران برگزار 
شد، دونده خوش نام و افتخار آفرین استان قم یعنی رضا ملک پور که عضو تیم ملی محسوب می شود و میادین برون مرزی 

مختلفی را نیز تجربه کرده دو مدال این مرحله را از آن خود کرد.
ملک پور که در ترکیب تیم سپاهان به رقابت با حریفان پرداخت، در رشته تخصصی خود یعنی 400 متر با مانع با ثبت رکورد 
51 ثانیه و 50 ثانیه رتبه دوم و عنوان نایب قهرمانی را کسب کرد، در حالی که حسن نیک نظر دیگر نماینده قم در ترکیب تیم 

دانشگاه آزاد اسلامی با ثبت رکورد 54 ثانیه و 55 صدم ثانیه به مقام چهارم دست یافت.
ملک پور در ماده چهار در 400 متر امدادی این مسابقات نیز با تیم سپاهان و ثبت رکورد سه دقیقه و 9 ثانیه و 41 صدم ثانیه 
عنوان قهرمانی را کسب کرد، در حالی که دیگر نماینده های قم نیز در این مرحله با تیم های خود خوش درخشیدند، به طوری 
که محمدرضا فریدی دونده قمی تیم دانشگاه یزد با رکورد سه دقیقه و 22 ثانیه و 15 صدم ثانیه به مقام چهارم رسید و حسن 

نیک نظر همراه با تیم دانشگاه آزاد اسلامی با رکورد سه دقیقه و 23 ثانیه و 9۸ صدم ثانیه پنجم شد.

تیم بسکتبال شیمیدر قم برای حضور پرقدرت در مسابقات فصل جدید لیگ برتر بسکتبال مردان باشگاه های کشور با دو 
بازیکن خارجی به توافق رسیده است.

 فصل 1400 – 1399 رقابت های لیگ برتر بسکتبال بسکتبال مردان باشگاه های ایران طبق برنامه ریزی فدراسیون 
بسکتبال از روز پانزدهم آبان ماه آغاز می شود و تیم های لیگ برتری در سالی که منتهی به مهمترین رویداد ورزشی جهان 

یعنی المپیک توکیو است، با یکدیگر پیکار می کنند.
این در حالی است که تیم ملی ایران مجوز حضور در توکیو را به دست آورده و تمام بازیکنان امسال تلاش می کنند با 
ارائه بهترین نمایش خود، نظر کادر فنی این تیم را برای حضور در بازی های المپیک جلب کنند، اتفاقی که جذابیت را در 

مسابقات این فصل لیگ برتر بسکتبال ایران بالاتر خواهد برد.
شیمیدر یکی از تیم های قدرتمند سال های اخیر لیگ برتر بسکتبال است که امسال نیز با توجه به چهره های شاخصی 
که به کادر فنی و بازیکنان خود اضافه کرده، از مدعیان کسب مقام قهرمانی به شمار می رود، تیمی که در دو فصل گذشته 

با جذب ستاره های بسکتبال ایران همواره جزو بالانشین های جدول رده بندی بوده است.
البته شیمیدر نسبت به فصل قبل رقابت های لیگ برتر تفاوت های زیادی کرده، زیرا هم کادر فنی و بازیکنان این تیم 
تغییر کرده اند و با رفتن محمدرضا اسلامی و بازیکنان شاخصی همچون جمشیدی، داوودی، کامرانی، رستم پور و چند 

چهره دیگر، مصطفی هاشمی به راس کادر فنی آمده و مهره های جدیدی همچون ارسلان کاظمی جذب تیم شده اند.
در هر حال این تیم در نقل و انتقالات لیگ برتر بسکتبال به اندازه کافی بازیکنان مدّ نظر خود را جذب کرده و مدیریت 
باشگاه  از توافق با بازیکنان جدید خارجی برای تقویت شیمیدر خبر داده، چنانکه هنریک درغوکاسیان مدیرعامل شیمیدر 
در گفت وگو با خبرنگار فارس، اظهار کرد: برای حضور پرقدرت شیمیدر قم در فصل جدید لیگ برتر بسکتبال با دو بازیکن 

خارجی  تقریبا تمام کرده ایم، دو خارجی بسیار بسیار خوب که به زودی اسامی آنها را اطلاع رسانی می کنیم.

توافق شیمیدر قم با ۲ بسکتبالیست خارجیدرخشش ستاره قم در لیگ دوومیدانی ایران

 کارشناس فوتبال گفت: پایان این فوتبال نابودی است 
مالی،  مشکلات  علیرغم  باشگاه ها  از  بسیاری  که  چرا 
متاسفانه قراردادهای چند میلیاردی می بندند. باشگاهی 
که ورشکسته است چطور می خواهد 10 میلیارد تومان به 

بازیکنانش بپردازد؟
»مسعود اقبالی« یکی از مردان آگاه فوتبال ایران است که 
سال ها مربیگری کرده و مدرس رسمی AFC  است. او در 
گفت و گو با ایرنا از افزایش بی رویه دستمزد بازیکنان و مربیان 

انتقادات تندی انجام داد.
مشروح گفت و گوی ایرنا با پیشکسوت فوتبال ایران را در 

زیر می خوانیم.
به نظر شما چرا دستمزد بازیکنان و مربیان فوتبال 

افزایش یافته است؟
وقتی صحبت از جذب نکردن مربیان و بازیکنان خارجی 
قانون  صورت  به  موضوع  این  و  می شود  ایران  فوتبال  به 
درمی آید باید هم چنین اتفاقاتی رقم بخورد. عرضه کم و 
تقاضای زیاد، باعث افزایش قیمت می شود و این فرصت 
بزرگ را در اختیار دلالان قرار می دهد تا به بهترین شکل 

ممکن از این فرصت استفاده کنند.
خارجی  بازیکنان  و  مربیان  منع  قانون  یعنی اگر 

برداشته شود قیمت ها كاهش پیدا می كند؟
این یک قانون کلی است، وقتی کالایی کمیاب می شود 
قیمت به طرز محسوسی افزایش پیدا می کند و متاسفانه 

کسی نیست جلوی این بی نظمی و بی قاعدگی را بگیرد. 
متاسفانه در ابعاد مختلف با چالش و مشکل روبرو هستیم 
و گاهی اوقات بدون کارشناسی قوانینی را تصویب می کنیم 

که اثرات مخربی را به همراه دارد.
انعقاد  در  بی قانونی  این  در  دیگر  عوامل  یعنی 
قراردادها و افزایش سرسام آور دستمزدها نقش ندارند؟

به طور حتم نقش دارند و این حاصل یک زنجیره و یا 
گروهی است که از این اتفاقات نفع می برند و دوست دارند 
چنین جریاناتی رقم بخورد تا به اهدافی که دارند برسند. 
در این حلقه مدیر، مربی، بازیکن و دلال و عوامل دیگر 
افزایش  قیمت ها  چه  هر  و  می کنند  حرکت  هم  کنار  در 
پیدا کند منافع آنها بیشتر می شود. وقتی بازیکن خارجی 
حق ورود به ایران را نداشته باشد دلال برای عقد قرارداد با 
بازیکن پیشنهاد مالی چند میلیاردی می دهد و متاسفانه 
مدیران ما نیز به راحتی آن را پذیرفته و خواسته شان را قبول 

می کنند.
چه روشی را برای مهار این اتفاق پیشنهاد می دهید؟
و  ورزش  مدیران  اما  است  سخت  شرایط  متاسفانه 
فدراسیون فوتبال باید با این اتفاقات برخورد جدی و قاطع 
داشته باشند. برای قراردادها با بازیکنان و مربیان سقفی را 

تعیین کنند که باشگاه ها از آن فراتر نروند.
سقف قرارداد چند سال پیش از سوی فدراسیون فوتبال 
اعلام شد اما هیچ باشگاهی آن را رعایت نکرد و پول های زیر 

میزی زیادی رد و بدل شد.
به خاطرم هست اما چرا این قانون شکست خورد؟

برای اینکه نظارت نمی شد، اگر همان موقع فدراسیون 
خوبی  به  و  بود  باخبر  آن  از  که  باشگاه هایی  با  فوتبال 
می دانست قانون را زیر پا گذاشته اند و پول های زیر میزی 
به بازیکنانشان می دهند برخورد جدی و قاطع می کرد آیا 
کسی باز هم رعایت  نمی کرد.  متاسفانه گاهی اوقات از 

قوانین عبور می شود و تبعات آن باقی می ماند.
در شرایط فعلی باید چه كار كرد؟

نهادهای نظارتی باید به قراردادهای بازیکنان و مربیان ورود 
کرده و وزارت ورزش و جوانان و فدراسیون فوتبال در این راه 
می توانند نقش مهمی را ایفا کنند. آنها باید کارگروه های ویژه 
و کارشناسی با قوانین سخت گیرانه وضع کنند تا این هرج و 

مرج در فوتبال به پایان برسد.
به عنوان یک كارشناس فوتبالی بازیکنان و مربیان 

فوتبال ایران ارزش دریافت چند میلیارد را دارند؟
کیفیت فنی  آنها صفر است و به قول »علی پروین« بازیکنان 
فوتبال ایران 10 هزار تومان هم نمی ارزند، من نمی دانم 
بازیکنی که حتی یک استپ ساده نمی تواند انجام دهد و 
کنترل توپ بلد نیست باید 10 میلیارد تومان قرارداد ببندد. 
درباره مربیان هم نظرم همین است. خیلی از این مربیان در 
کلاس های مربیگری شاگردم بوده  و الفبای فوتبال را بلد 
نیستند اما صحبت از دریافت 10 میلیارد می کنند این یک 

ظلم به فوتبال است.
با این وضعیت فوتبال ایران به كجا خواهد رفت؟

با  از باشگاه ها  پایان این فوتبال است، بسیاری  نابودی 
مشکلات مالی عدیده ای روبرو هستند با این وجود متاسفانه 
در چنین شرایطی قراردادهای چند میلیاردی می بندند. من 
می پرسم باشگاهی که ورشکسته است چطور می خواهد 
10 میلیارد به بازیکناش پول بپردازد. به طور کلی از پرداخت 
این مبالغ عاجز هستند و چند ماه دیگر کمیته انضباطی 
فدراسیون فوتبال پر از پروندهایی است که بازیکنان و مربیان 

از باشگاه ها شکایت کرده اند.

مسوداقبالی:

 پایان این فوتبال نابودی است

 هر چند رقیب علیرضا بیرانوند عملکرد چندان خوبی در این تیم نداشته است 
ولی همچنان بازی به دروازه بان ایرانی نرسیده است.

آنتورپ در هفته ششم لیگ بلژیک به دیدار یوپن رفت و به تساوی دو بر دو رسید. 
در این دیدار نیز علیرضا بیرانوند روی نیمکت ذخیره ها قرار داشت و مجالی برای 
بازی کردن پیدا نکرد تا دروازه بان اول تیم ملی فوتبال ایران همچنان نیمکت نشین 
تیمش باشد. بیرانوند آخرین بار در لیگ برتر در بازی برابر پیکان به میدان رفت که 
با برتری 3 بر یک سرخ ها به پایان رسید و بعد از این دیدار راهی بلژیک شد و از آن 

زمان نتوانسته است در هیچ بازی رسمی به میدان برود. 
آنتورپ قبل از خرید بیرانوند، ژان بوته دروازه بان فرانسوی را خرید و اکنون دو 
دروازه بان آماده دارد و کار برای بیرانوند سخت است که بتواند به دروازه تیمش 

برسد، چرا که دیرتر از این دروازه بان به تمرینات تیمش رسید و وقفه ای که ایجاد 
شده و باعث شد او دیرتر از موعد مقرر به بلژیک برود.

به نظر می رسد این موضوع سبب شده تا فعلا سرمربی آنتورپ نظر مساعد روی 
گلر ایرانی نداشته باشد.

با این حال بوته در 6 دیدار چندان موفق عمل نکرده و 9 بار دروازه خودی را باز 
شده دیده است و همین باعث شده تا آنتورپ در رده دهم لیگ قرار داشته باشد. 
شاید این عملکرد باعث شود تا در روزهای آتی فرصت بازی به علیرضا بیرانوند نیز 

برسد و او بتواند اولین بازی رسمی خود را در اروپا انجام دهد. 
آنتورپ در بازی بعدی خود باید برابر کورتریک تیم سابق محمد نادری مدافع 

پرسپولیس قرار گیرد.

نیمکت نشینی بیرانوند در بلژیک چه زمانی تمام می شود؟
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 رئیس قوه قضاییه با انتقاد از بدعهدی آمریکا در نقض قوانین بین الملل و حقوق 
معاهدات، سیاستهای سردمداران کاخ سفید را شکست خورده دانست.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه صبح امروز شورای عالی قوه قضائیه، با 
گرامیداشت هفته دفاع مقدس و یاد و خاطره شهدای گرانقدر جنگ ۸ ساله، بر 
لزوم بازخوانی تاریخ دفاع مقدس برای بهره گیری از آموزه ها و عبرت های آن تأکید 

کرد.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به همزمانی چهلمین سالگرد دفاع مقدس با اوج گیری 
تقابل جریان مقاومت اسلامی با آمریکا و صهیونیست ها، تصریح کرد: نسخه دفاع 
مقدس ملت بزرگ ایران به عنوان یک الگوی فرهنگ ساز و تاریخ ساز در مردم و 

مسئولان ما تبلور یافته و مورد توجه جهانیان قرار گرفته است.
رئیسی افزود: دفاع مقدس تجلی ایمان و اخلاص، صبر و توکل، دشمن شناسی 
و دشمن ستیزی و ولایتمداری و فتح الفتوح ملت ایران بود که به الگوی مقاومت 
برای جهانیان تبدیل شده و کسانی که به عزت و اقتدار حاصل از این رویداد عظیم 

بی توجه اند، باید به عبرت های آن توجه کنند.
تولید قدرت از مهم ترین دستاوردهای دفاع مقدس بود

رئیس قوه قضائیه، »تولید قدرت« را از مهم ترین دستاوردهای دفاع مقدس عنوان 
کرد و با تأکید بر استفاده هوشمندانه از ابزار قدرت برای ابراز قدرت، گفت: جهشی 
که از نظر صنعتی و علم و فناوری در کشور به وجود آمده، در پرتو دفاع مقدس شکل 
گرفته و توان موشکی امروز ما محصول مجاهدت، خودباوری و ایثارگری بهترین 

فرزندان این سرزمین است.
رئیسی افزود: باید برای نسل جوان گفته شود که چگونه ملتی که در شرایط 
سخت اقتصادی و سیاسی و نظامی قرار داشت، با دست خالی اما با ایمان و اراده 
در برابر دشمن و جبهه متحد کفر جانانه ایستاد و به پیروزی و موفقیت های بزرگ 

دست یافت.
مکتب شهید سلیمانی در پرتو دفاع مقدس شکل گرفت

رئیس قوه قضائیه، »انسان سازی« را یکی دیگر از ابعاد و دستاوردهای مهم دفاع 
مقدس دانست و گفت: مکتب شهید سلیمانی در پرتو دفاع مقدس شکل گرفت و 
تربیت انسان های در تراز انقلاب اسلامی در کشور و حتی فراتر از مرزها، از برکات و 
توفیقات جنگ بود که نمونه بارز آن شهید ابومهدی المهندس است. رئیسی افزود: 
پیوندی که بین هویت اسلامی ما، هویت ملی ما و هویت انقلابی ما به وجود آمده، 
در پرتو دفاع مقدس حاصل شده و اگر ابعاد دفاع مقدس به طور دقیق تبیین شود، 
می توانیم با تکیه بر فرهنگ ایثار، جهاد و خودباوری بر مشکلات امروز نیز فائق آبیم 

و کشور را بسازیم.
گره زدن مشکلات كشور به اخم و لبخند دشمن خطای فاحش است

رئیس قوه قضائیه، گره زدن حل مشکلات با تحولات خارجی را اشتباه راهبردی 
جدی دانست و گفت: برخی ممکن است به لفظ نگویند اما حل مسائل کشور را 
منوط به روشن شدن نتیجه انتخابات کشورهای دیگر می دانند اما هر جا به دستان 

خارجی ها و اخم و لبخند آنها نگاه کردیم، دچار مشکل و وقفه شدیم.

كشور را باید با اتکا به خدا و توان خود بسازیم
رئیسی با تأکید بر گره گشا بودن روحیه جهادی در همه عرصه ها و در تمام 
دوره ها، تصریح کرد: مشکلات کشور در پرتو ایمان و اخلاص و صبر و روحیه 
جهادی حل شدنی است و هر جا مردم و نیروهای انقلابی با روحیه جهادی وارد 

عرصه شدند، نتایج خوبی به دست آمده است.
آمریکا بدعهد است؛ اروپایی ها به تعهدات خود عمل كنند

رئیس قوه قضائیه با انتقاد از بدعهدی آمریکا در نقض قوانین بین الملل و حقوق 
معاهدات، سیاست های سردمداران کاخ سفید را شکست خورده دانست و با تأکید 
بر مطالبه گری از اروپایی ها، به اروپایی ها نیز توصیه کرد به جای سخنرانی و صدور 

بیانیه، به تعهدات خود عمل کنند.
رابطه حقارت بار با اسرائیل سودی برای حکام خودفروخته ندارد

رئیسی همچنین عادی سازی روابط برخی کشورهای عربی با رژیم صهیونیستی 
را »نمایش حقارت حکام خودفروخته« این کشورها توصیف کرد و گفت که این 
اقدام ذلت بار سودی برای این کشورها ندارد و تنها راهبرد کارآمد امروز، »مقاومت 

فعال و مقتدرانه در برابر دشمنان« است.

در اجرای عدالت هیچ مانع و حد و مرزی نمی شناسیم
رئیس قوه قضائیه، مهم ترین موضوع برای دستگاه قضائی را مصالح مردم و دفاع 
از حقوق عامه و عمل به موازین قانونی و شرع در اجرای عدالت عنوان کرد و خطاب 
به کسانی که دنبال فضاسازی علیه نظام و سیستم قضائی هستند، متذکر شد که 

هیچ حد و مرز و مانعی نمی تواند خللی در مسیر دستگاه قضائی به وجود آورد.
صدام برای توسعه سلطه خود با شعار ایران هراسی همسایگانش را دوشید

معاون بین الملل قوه قضائیه نیز با بیان اینکه چهلمین سالگرد دفاع مقدس 
یادآور همراهی، حمایت و پشتیبانی بسیاری از کشورهای حوزه خلیج فارس از 
رژیم دیکتاتور صدام در تجاوز به جمهوری اسلامی ایران است، گفت: در آن زمان 
صدام، ایران را دشمن همسایگان معرفی کرده بود و به این بهانه آنها را برای تحکیم 
دیکتاتوری داخلی و بسط سلطه منطقه ای می دوشید و پس از بهره کشی از آنها، 
در نهایت پاداششان را با تجاوز و اشغال داد و در آن شرایط بود که آنان دست کمک 
به سوی جمهوری اسلامی دراز کردند و ملت ایران با بزرگ منشی به یاری آنها 

شتافت.
هشدار به حکام عرب: به زودی با شرمندگی

 دست به دامان ملت ایران می شوید
علی باقری با بیان اینکه امروز هر چند از صدام خبری نیست اما همان کشورها 
با رژیمی جنایتکار، اشغالگر و متجاوز علیه ملت های منطقه به ویژه ملت مظلوم 
فلسطین هم پیمان شده اند و تاریخ دوباره تکرار شده است، به کشورهایی که با 
ایجاد رابطه با رژیم صهیونیستی به قلب امت اسلامی خنجر زده اند هشدار داد که 
دیری نخواهد پایید که طعمه سلطه گری های این رژیم اشغالگر خواهند شد و آن 
وقت است که آمریکا و اروپا به دادشان نخواهند رسید و باز هم با شرمندگی دست 

به دامان جمهوری اسلامی و ملت ایران خواهند شد.
تلاش شوراهای حل اختلاف برای حفظ حقوق موجر و مستأجر

حجت الاسلام صادقی رئیس مرکز توسعه شوراهای حل اختلاف نیز در این 
جلسه با اشاره به مراجعات مکرر مردم به این شوراها درباره تضییع حق صاحب 
خانه هایی که نیاز به ملک خود دارند، اظهار داشت: مصوبه ستاد ملی مقابله با 
کرونا که مبنای اقدام این شورا درباره اختلافات موجر و مستأجر است، در این 
زمینه پیش بینی لازم را نکرده است و با وجود پیگیری های صورت گرفته، هنوز 

مصوبه مذکور اصلاح نشده است.
تأكید دوباره رئیس دستگاه قضا بر مدیریت بازار و حل مشکلات 

معیشتی مردم
آیت الله رئیسی در واکنش به گزارش وزیر دادگستری درباره عملکرد سازمان 
تعزیرات حکومتی در ماه های اخیر، اظهار داشت: تأمین معیشت مردم و کالاهای 
اساسی مورد نیاز آنها از مهم ترین مسائل است که بارها بر آن تأکید شد و باز هم 
تأکید می کنم همه باید تلاش کنند تا در اقتصاد ثبات ایجاد شود و هر چه بیشتر 
به مردم اطمینان دهیم بازار ثبات دارد و آنها احساس کنند فرایند تولید تا مصرف 

مدیریت شده است، امنیت خاطر بیشتری پیدا خواهند کرد.

آیت الله رئیسی در جلسه شورای عالی قضایی:

ماجرای »دناپلاس«نمایندگان؛رفتار آمریکایی ها نقض حقوق بین الملل و نقض حقوق معاهدات است

»شفافیت« و مقابله با »رانت« فراموش شد؟

از  برخی  یافتیم  و موثق اطلاع  منابع مطلع  برخی  از سوی  روزی است   چند 
نمایندگان مجلس برای خودروی صفر »دناپلاس« ثبت نام کردند و این موضوع باعث 

شد سراغ نمایندگان برویم و چند و چون این موضوع را از آنان جویا شویم.
برخی از نمایندگان به محض اینکه سوال ما درباره تحویل خودرو به نمایندگان 
را شنیدند، یکه خوردند و به کل از تحویل خودروی دناپلاس به نمایندگان اظهار 

بی اطلاعی کردند!
البته بودند نمایندگانی که توضیحاتی در این باره ارائه کردند اما تاکیدشان بر آن بود 
که نامی از آنان برده نشود. یکی از نمایندگان مجلس در گفتگو با خبرنگار مهر، گفت: 
برخی از نمایندگان مجلس یازدهم برای دریافت خودروی پژو پارس و دناپلاس ثبت 
نام کردند. این خودروها به قیمت مصوب به آنان تحویل داده می شود و نمایندگان 
مجلس باید بخش اعظمی از پول خرید خودرو را به صورت نقدی و بخشی را هم به 

صورت قسطی و با سود 1۸ درصد پرداخت کنند.
مجلس دهمی ها، »سوزوكی« و »سراتو« سوار می شدند!

سراغ یکی دیگر از نمایندگان رفتیم و از وی پرسیدیم که چرا نمایندگان دناپلاس 
می گیرند و مثلًا چرا پژو پارس نگرفتید که در پاسخ گفت: در این دوره برخی از 
نمایندگان برای خرید »دناپلاس« و »پژو پارس« ثبت نام کردند که این خودروها 
قبل،  مجلس  نمایندگان  اما  می گیرد،  قرار  آنان  اختیار  در  کارخانه ای  قیمت  با 

خودروهای گران قیمتی چون »سوزوکی ویتارا« و »کیا سراتو« سوار می شدند!
این نماینده مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: بنده برای خرید خودرو ثبت 
نام نکردم و اطلاع ندارم که دقیقاً چند نفر از نمایندگان برای خرید »دناپلاس« و »پژو 

پارس« ثبت نام کرده اند.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه حالا که عده ای از نمایندگان خودرو خریداری 
کردند، آیا باز هم از خودروی مجلس استفاده می کنند، گفت: استفاده از خودروی 
مجلس با راننده، صرفاً برای ایاب و ذهاب نمایندگان استفاده می شود و این خودرو 

برای شخص نماینده نیست.
نمایندگان مجلس خودرو هدیه نگرفتند

همچنین علی اصغر عنابستانی در گفتگویی ، در واکنش به این سوال که آیا این 
خبر صحت دارد که تعدادی از نمایندگان مجلس خودروی »دناپلاس« دریافت 
کرده اند، اظهار داشت: معمولًا هر نماینده ای یک شیوه را برای استفاده از خودرو 
انتخاب می کند. برخی از نمایندگان از خودرو و راننده مجلس استفاده می کنند، 
برخی از آنان ماهانه پولی را دریافت و با آن خودرویی را کرایه می کنند و برخی از 
نمایندگان هم خودرویی را خریداری کرده و به صورت قسطی پول آن را پرداخت 
می کنند و دیگر از خودروی مجلس با راننده استفاده نمی کنند و خودشان رانندگی 

می کنند.
اساس،  این  بر  کرد:  تصریح  اسلامی  شورای  مجلس  در  سبزوار  مردم  نماینده 
نمایندگان دناپلاس یا هر خودرو دیگری را با پول خودشان خریداری کرده و این 

خودروها را هدیه نگرفته اند.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا نمایندگانی که خودرو خریداری کرده اند، 
از ماشین مجلس هم استفاده می کنند، گفت: از این نمایندگان امضا گرفته شده 
است که در صورتی که از طریق مذکور خودرو خریداری کرده اند، دیگر نمی توانند از 
خودروهای مجلس با راننده استفاده کنند. نماینده مردم سبزوار در مجلس در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه این امکانی که برای نمایندگان ایجاد شده است، چه نوع 
صرفه جویی برای مجلس به دنبال دارد، اظهار داشت: کرایه خودرو و راننده برای 
حمل و نقل نمایندگان، هزینه هایی را برای مجلس دارد و قطعاً کسانی که خودرو 
دریافت کرده اند، دیگر نمی توانند از این امکان استفاده کنند و از این جهت هزینه 

مجلس برای کرایه خودرو و راننده تا حدودی از این طریق کاهش می یابد.
خودروی گران، حق نماینده است!

علاوه بر این، حسن لطفی  در واکنش به سوال ما درباره تحویل خودرو به نمایندگان 
نمایندگان  قانون مدیریت خدمات کشوری،  بر اساس ماده ۷1  مجلس، گفت: 
مجلس هم تراز وزرا هستند و بر این اساس هر حقوق، مزایا و امکاناتی که وزیران 
دارند، نمایندگان مجلس هم باید داشته باشد. اگر دریافت چنین خودروهایی برای 
نمایندگان خلاف قانون است، پس وزرا، استانداران و دیگر مسئولان هم نباید چنین 

خودروهایی را سوار شوند و باید مزایای مسئولان با یکدیگر همسان سازی شود.
وی بیان کرد: خوب است اصحاب رسانه بررسی کنند و ببینند که آیا نماینده 
مجلس حتی به اندازه یک بخشدار امکانات دارد یا خیر؟ حتی برخی از مدیران کل 
مجلس هم از نمایندگان حقوق بیشتری دریافت می کنند و همچنین خوب است 
بررسی کنید و ببینید که وزرا چه خودرویی سوار می شوند و نمایندگان چه خودرویی 
دارند. نماینده مردم رزن در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: نزدیک به 4 ماه از 
آغاز به کار مجلس یازدهم می گذرد، اما هنوز هیچ خودرویی به نمایندگان مجلس 
تحویل داده نشده و از سوی دیگر اگر قرار است به نمایندگان خودرو داده شود، این 

خودرو باید هم تراز خودروی وزرا باشد.
این نماینده اصلاح طلب مجلس در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا نمایندگان 
خودروی دیگری چون پژو پارس دریافت نمی کنند، گفت: نمایندگان هر هفته 
حداقل 500 کیلومتر راه جاده را برای بازدید از حوزه های انتخابیه خود طی می کنند 
و کاملًا حق آنان است که از امنیت جانی برخوردار باشند چرا که راه های کشور و 

خودروها استانداردهای لازم را ندارند.
لطفی در واکنش به سوالی مبنی بر اینکه آیا این امکان برای همه مردم وجود 
دارد که چنین خودرویی را داشته باشند، اظهار داشت: نمایندگان مجلس باید در 
جاده های غیراستاندارد کشور امنیت جانی داشته باشند، اما این مسئله نافی حق 

مردم نیست و حق مردم هم این است که از بهترین خودرو برخوردار باشند.
پیگیری های ما ادامه داشت تا اینکه شب گذشته روح الله ایزدخواه در صفحه 
شخصی خود، روایت جدیدی از ماجرای استفاده نمایندگان از خودرو مطرح کرد. 
این نماینده مجلس گفت: فرمی برای خودرو به نمایندگان داده شده است تا نوع 

استفاده از خودرو را انتخاب کنند که دارای سه گزینه به شرح زیر است:
1. استفاده از خودروی مجلس با راننده که در این صورت، هزینه ها حسب میزان 
کاربرد و طبق تعرفه )ساعتی ٣٠ هزار و روزانه 5٠٠ هزار تومان( از دریافتی ماهانه 

نماینده کسر می شود.
2. تحویل امانی خودروی صفر )پارس( به نماینده و عودت آن به مجلس در پایان 
نمایندگی که در این صورت پرداخت مبلغ مربوط به حمل و نقل )حدود 5 میلیون(، 

از هزینه های دفتری ماهانه حذف می شود.
3. فروش اقساطی یک خودروی صفر به نماینده )دنا یا پارس( که قسط آن از 
دریافتی ماهانه کسر شود. )قیمت تحویل این خودرو به نماینده، ٣٠2 میلیون تومان 
و اقساط آن ٣ ساله است. سند آن هم حداقل تا یک سال به نام مجلس است و امکان 

فروش به غیر ندارد.(
این نماینده مجلس، در حالی از انتخاب گزینه سوم و خرید خودروی »دناپلاس« 

خبر داد که ساعاتی پیش، اعلام کرد که از خرید این خودرو انصراف داده است.
گامی برای شفافیت عملی

انتظار آن است که در وهله اول، دیگر نمایندگان مجلس شورای اسلامی هم به 
صورت شفاف در این باره صحبت کنند و بگویند که در فرم استفاده از خودرو، کدام 
گزینه را انتخاب کرده اند و از این طریق گامی عملی برای تحقق شعار اولیه خود 
مبنی بر ضرورت شفافیت آرا و اموال مسئولان بردارند. از سوی دیگر از یاد نبرده ایم 
که بسیاری از کسانی که امروز به خانه ملت راه یافته اند، منتقد مجالس گذشته بودند 
و می گفتند که مسئولان و به طور خاص وکلای ملت نباید از هیچ گونه رانتی برخوردار 
باشند. بر این اساس، خوب است که به صحبت های انتخاباتی خودشان عمل کنند و 

گامی جدی برای مبارزه با رانت و ویژه خواری برخی از مسئولان بردارند.

برای  آمریکا  اقدام  المللی  بین  مسائل  کارشناس   
بازگرداندن تحریم های ایران را بلوف عنوان کرد و گفت: 
از  استفاده  برای  پمپئو  و  ترامپ  رفتارهای  و  اظهارات 
مکانیسم حل اختلاف برجام مثل سوت زدن شخصی 

عصبانی است که می خواهد خود را خونسرد نشان دهد.
»حسن بهشتی پور« در گفت و گویی با تشریح فرایند 
پیش بینی شده برای حل اختلاف در برجام اظهارداشت: 
بازگشت تحریم های فصل هفتم شورای امنیت در مواد 
10، 11 و 12 قطعنامه 2231 و ماده 36 برجام مورد اشاره 

قرار گرفته است.
 وی یادآورشد: بر اساس این مواد از برجام و قطعنامه، 
اگر یک طرف این توافق ادعا کرد که نقض فاحش برجام 
رخ داده می تواند درخواست تشکیل کمیسیون ویژه حل 

اختلاف بدهد.
ویژه  کمیسیون  وقتی  کرد:  خاطرنشان  پور  بهشتی 
توافق  به  باید  زمانی  دوره  در یک  تشکیل شد، طرفین 
برسند و اگر نرسیدند موضوع به نشست وزیران خارجه 

بازه  اگر در  باز هم  ارجاع داده می شود که  برجام  عضو 
زمانی یک ماه به نتیجه نرسید به یک کمیته حل اختلاف 
سه نفره که یک طرف آن مدعی نقض برجام و دیگری 
متهم نقض و طرف سوم یک کشور بی طرف است، ارجاع 

می شود.
مراحل،  این  نرسیدن  نتیجه  به  صورت  در  گفت:  وی 
موضوع به شورای امنیت ارجاع داده می شود و بدون نیاز 
به رای گیری، قطعنامه های فصل هفتم شورای امنیت 

برمی گردد.
این کارشناس مسائل راهبردی با بیان اینکه این ترتیبات 
در قطعنامه 2231 هم به صورت خلاصه تر وجود دارد، 
افزود: در ماده 10 قطعنامه مزبور از عبارت  طرف های 
طرف های  عبارت  با  آن  ماده 11  در  و  کننده  مشارکت 
عضو برجام یاد شده است.به همین خاطر 13 کشور عضو 
شورای امنیت نامه رسمی به رییس شورا نوشته اند که چون 
آمریکا از برجام خارج شده دیگر عضو این توافق نیست و 

بنابراین نمی تواند مکانیسم ماشه را فعال کند.
بهشتی پور تصریح کرد: 13 عضو شورای امنیت به اعلام 
شفاهی این موضوع اکتفا نکرده و آن را کتبا اعلام کرده اند 
و در جواب آنها رییس دوره ای وقت شورای امنیت که قبلا 
بود و الان نیجر است؛ هر دو اعلام کردند که  اندونزی 

آمریکا حقی برای استفاده از مکانیسم ماشه ندارد.
وی به مخالفت دبیر کل سازمان ملل با اقدام آمریکا اشاره 
کرد و افزود: دولت ترامپ چون خیلی از کارها را یکجانبه 
انجام داده فکر می کند می تواند بدون تشکیل جلسه 

شورای امنیت این مکانیسم را فعال کند.
این تحلیلگر مسائل بین الملل به چالش حقوقی پیش 
روی آمریکا برای استفاده از مکانیسم حل اختلاف اشاره 
کرد و گفت: از نظر حقوقی آمریکا به تنهایی نمی تواند این 
مکانیسم را فعال کند زیرا جلسه شورای امنیت تشکیل 
نشده و اعضا هم از پیش مخالفت خود را با چنین اقداماتی 
اعلام کرده اند و چنین اقدامی بر خلاف ماده 10 و 11  

قطعنامه 2231 است.
بهشتی پور ادامه داد: اکنون تنها راهی که ترامپ دارد 
این است که اعلام کند هر کشوری یا فردی با ایران معامله 
تسلیحاتی داشته باشد مشمول تحریم های ثانویه آمریکا 

خواهد  روانی  اثر  فقط  اقدامی  چنین  که  شد  خواهد 
داشت.

وی با بیان اینکه از نظر عملی بدترین و گسترده ترین 
تحریم ها قبلا علیه ایران اعمال شده و چیزی برای تحریم 
که  آنها  افزود:  است،  نمانده  باقی  آمریکا  توسط  کردن 
می گویند چون آمریکا زورگوست و قدرت دارد به تنهایی 
می تواند تحریمها را اجرا کند منظورشان همین بخش های 
اقتصادی است و گرنه از نظر حقوقی و سیاسی آمریکا 

نمی تواند کاری انجام دهد.
این کارشناس مسائل هسته ای تصریح کرد: تنها زمانی 
اقدام آمریکا برای فعال کردن مکانیسم ماشه مشروعیت 
پیدا می کند که جلسه شورای امنیت با مقدمات مفصلی 

که در برجام و قطعنامه 2231 آمده اجرایی شده باشد.
انجام  این مقدمات  که  آنجا  از  داد:  ادامه  پور  بهشتی 
نشده، اقدام آمریکا از نظر بین المللی مشروعیت ندارد 
ولو اینکه آنرا به زور اجرا کند همچنان که چنین زوری را از 
سال 9۷ به دنیا تحمیل کرده و طرف های معاملاتی ایران 

را تهدید به تحریم کرده است.
وی با بیان اینکه با اقدامات جدید آمریکا اتفاق جدیدی 
از نظر اقتصادی نمی افتد، خاطرنشان کرد: دولت ترامپ 
کند  تبلیغاتی  برداری  بهره  موضوع  این  از  دارد  خیال 
سایر  وقتی  ولی  است  برگردانده  را  قطعنامه ها  بگوید  و 
به  از رسیدن  آمریکا  را امضا نکرده اند عملا  کشورها آن 
هدف خود باز می ماند. این کارشناس مسائل راهبردی 
نظر  از  امنیت  شورای  و  دنیا  که  مقاومتی  شد:  یادآور 
دیپلماتیک و سیاسی در مقابل خواست آمریکا انجام داد 
نمادی از شکست یکجانبه گرایی ایالات متحده در سطح 
بین المللی بود. بهشتی پور با بیان اینکه آمریکا حاضر 
نیست این واقعیت را بپذیرد و می خواهد تاکید کند که 
می تواند اهداف خود را دنبال کند، افزود: حتی متحدان 
اروپایی ترامپ هم خواستار اجرای برجام توسط ایالات 
متحده شدند و سه کشور اروپایی عضو برجام در نامه به 

شورای امنیت با مکانیسم ماشه مخالفت کردند.
وی، اتحادیه اروپا را حامی جدی اجرای برجام دانست 
و افزود: اتحادیه اروپا از همان ابتدای تحریم های یکجانبه 
آمریکا اعلام کرد که کاری در حوزه اقتصادی از دست 

دولت ها  از  اروپایی  شرکت های  زیرا  برنمی آید  دولت ها 
با  دیپلماتیک  و  سیاسی  نظر  از  اما  هستند  مستقل 
یکجانبه گرایی آمریکا مخالفت کردند زیرا برجام را توافقی 
مهم در راستای عدم اشاعه هسته ای و ثبات و امنیت اروپا 

می دانند.
این کارشناس مسائل هسته ای به اهمیت امنیت و ثبات 
ایران برای ثبات جهان اشاره کرد و گفت: اگر مرزهای ایران 
ناامن شود منطقه ناامن می شود و اگر منطقه ناامن شود 

روی اروپا و جهان هم تاثیر منفی خواهد گذاشت.
بهشتی پور تصریح کرد: از نظر اروپایی ها، برجام یک 
توافق مهم برای حفظ صلح در منطقه و جهان و بزرگترین 
دیپلماتیک  طریق  از  که  است  معاصر  دنیای  دستاورد 
به دست آمده است و به همین خاطر هم مورد حمایت 

آنهاست.
ترامپ به دنبال نمایش اقتدار است

وی در پاسخ به این سئوال که چرا دولت ترامپ با وجود 
بار شکست در شورای امنیت بر اجرای مکانیسم  چند 
ماشه تاکید دارد، گفت: آمریکا قبلا دوبار در شورای امنیت 
شکست خورده و دیگر در این زمینه آبرو و اعتباری ندارد اما 
چون امثال ترامپ و پمپئو خود را مالک دنیا می دانند، فکر 

می کنند هر چه می گویند باید دنیا قبول کند.
این تحلیلگر مسائل بین الملل، در پیش بودن انتخابات 
آمریکا را یادآور شد و گفت: ترامپ و یارانش می خواهند 
آمریکا همچنان  که  بگویند  آمریکایی  رای دهندگان  به 
قدرتمند است و با وجودی که تمام دنیا خواهان ماندن 
برجام هستند ما خواهان لغو آن هستیم. می خواهند 
بگویند ما منافع آمریکا را بر منافع دیگر کشورها حتی 

متحدانمان ترجیح می دهیم.
بهشتی پور، اقدامات دولت ترامپ در حوزه برجام را یک 
نوع جنگ روانی علیه ایران ارزیابی کرد و گفت: علاوه 
ایران، ترامپ می خواهد شکست  بر جنگ روانی علیه 
های گذشته خود را توجیه کند و در مقابل رای دهندگان 

آمریکایی نمایش اقتدار بازی کند.
کردن  فعال  برای  پمپئو  و  ترامپ  بلوف  گفت:  وی 
مکانیسم ماشه مثل سوت زدن شخصی عصبانی است که 

می خواهد خود را خونسرد نشان دهد.

ارزیابی كارشناس مسائل بین الملل از ادعای آمریکایی ها برای بازگرداندن تحریم های ایران؛

ترامپ و پمپئو با سوت زدن می خواهند خود را خونسرد نشان دهند

 رییس ستادکل نیروهای مسلح گفت: ما وظیفه خود می دانیم که دوران زرین 
دفاع مقدس را در تاریخ کشور زنده نگه داریم و از آن پاسداری کنیم.

سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در مراسم 
تجلیل از یک میلیون پیشکسوت دوران دفاع مقدس که صبح دیروز در موزه انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس برگزار شد، اظهار داشت: افرادی که امروز توفیق شرفیابی 
محضر رهبر معظم انقلاب اسلامی را پیدا کردند جمعی از از فرماندهان نیروهای 
مسلح، مسئولین کشوری، نمایندگان مجلس، پیشکسوتان جهاد و مقاومت در سال 
های دفاع مقدس و صحنه های بی بدیل ایثار و شهادت و فرماندهان و رزمندگان 
مدافع حرم اهل بیت و خانواده معظم شهدا و ایثارگران جانبازان و آزادگان عزیز، 
بسیجیان دلاور، مداحان اهل بیت و فعالان عرصه ادبیات سینما و تئاتر موسیقی 
و هنرهای تجسمی عرصه دفاع مقدس در سطح ملی و استانی در سراسر کشور 
هستند. وی افزود: امروز ما مفتخریم چهلمین سالگرد دفاع مقدس را که تضمین 
کننده حیثیت کشور هویت ملت امنیت ملی و عزت و شکوه ملت بزرگ ایران 
اسلامی شد را گرامی بداریم؛ ما وظیفه خود می دانیم که آن دوران زرین و قطعه 

نورانی در تاریخ کشور را زنده نگه داریم و از آن پاسداری کنیم.
وی ادامه داد: ما مصمم هستیم تا تاریخ دوران دفاع مقدس که ذخیره ای گرانبها 
برای رشد ملی و پیشرفت کشور امنیت صلابت استقلال و آزادی نسل فعلی و 
نسل های آینده می باشد را حفظ کنیم و از هرگونه تحریف و انحراف مصون داریم 

و نگذاریم آن دوران سراسر افتخار به فراموشی سپرده شود.

سرلشکر باقری ادامه داد: برنامه های چهلمین سالگرد دفاع مقدس عبارت است 
از نخست تهیه و تصویب دستورالعمل چهلمین سالگرد گرامیداشت دفاع مقدس با 
شعار ما قوی هستیم در هیئت امنای بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
و ابلاغ به کلیه سازمانهای لشگری و دستگاه های کشوری و توجیه فرماندهان در 
نیروهای مسلح و همچنین توجیه مسئولان کشوری و استانی و شهرستانی جهت 

برگزاری مراسم گرامیداشت چهلمین سالگرد دفاع مقدس.
وی گفت: دوم با تلاش همه مسئولان در سراسر کشور به حمدالله در حال حاضر 
505 ستاد کشوری، لشگری، استانی و شهرستانی برای برگزاری چهلمین سالگرد 
گرامیداشت دفاع مقدس فعال هستند. از سوم خرداد به مدت 43 تا پایان سال 
1399 برنامه ریزی شده تا این برنامه ها به صورت متنوع و جذاب در سراسر کشور 
اجرا شود. سرلشکر باقری گفت: چهارم تعداد برنامه های اصلی سازمان های 
کشوری و لشکری در مرکز و استان های کشور 4 هزار و 6۸۸ برنامه و همچنین 
برنامه های صدا و سیما تعداد 21 هزار و ۸13 برنامه در نظر گرفته شده است که 
مجموعاً 26 هزار و 501 برنامه در طول سال 1399 ویژه گرامیداشت چهلمین 
سالگرد دفاع مقدس در حال اجرا است. وی یادآور شد: هماهنگی در حفظ آثار و 
نشر ارزش های دفاع مقدس، نخست جلسه هیئت امنا بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش 
های دفاع مقدس با حضور فرماندهان سازمان های نیروهای مسلح، وزرا و روسای 
دستگاه های کشوری و عمومی با مسئولیت رئیس ستاد کل نیروهای مسلح برای 
سیاست گذاری و ایجاد هماهنگی های کلان در سراسر کشور به طور سالیانه برگزار 

می شود و تاکنون 11 آیین نامه کلان و اصلی در این جلسات مطرح و به تصویب 
رسیده و جهت اجرا نیز ابلاغ شده است. رییس ستاد کل نیروهای مسلح افزود: 
دوم برگزاری فصلی شورای هماهنگی حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در 
استان ها با مسئولیت استاندار و با حضور نمایندگان ولی فقیه و مسئولان کشوری 
و لشکری برای هماهنگی و همکاری فی مابین که در 4 سال گذشته تعداد 41۷ 
جلسه در استان های سراسر کشور در این رابطه برگزار شده است،  سوم حضور موثر 
مسئولان بنیاد حفظ آثار در شورای اجتماعی کشور و شورای فرهنگ عمومی کشور 
و همچنین مدیران کل استانی در شوراهای ذیربط در استان ها برای بهره گیری 
از ظرفیتهای شوراهای مذکور است. وی گفت: چهارم تعامل و همکاری نزدیک با 
شوراهای شهری و شهرداران برای بهره گیری از امکانات و توانمندی های موجود در 
آن ها به ویژه برای ساخت موزه در یادمان های دفاع مقدس،  پنجم ارتباط با فعالان 
عرصه رسانه اعم از خبرگزاری ها روزنامه ها به ویژه رسانه ملی برای نشر و ترویج 
فرهنگ دفاع مقدس و مقاومت است. سرلشکر باقری گفت: در سال 96 تعداد  11 
موزه دفاع مقدس در یازده استان افتتاح شد و مورد بهره برداری قرار گرفت. با تلاش 
همکاران در بنیاد حفظ آثار و نشر ارزشهای دفاع مقدس  و همکاری دولت بویژه 
استاندار و شهرداران ۸ موزه اماده اتفاق بهره برداری است و بعد از افتتاح این ۸ موزه 
در مجموع در کشور 23 موزه خواهیم داشت.    وی ادامه داد: با تحقق چشم انداز 
افق 1404 در کل کشور 36 باغ موزه دفاع مقدس خواهیم داشت و یک موزه عبرت 

بین المللی در طبس خواهیم داشت.

سرلشکرباقری:

اجازه نمی دهیم دوران زرین دفاع مقدس فراموش شود



طرح:پروانه ایزدخواست 

داداش حواست باشه چیو لایک می کنی!

 نامه روحانی به وزیر راه برای انتقال پایتخت 
عضو ناظر مجلس در شورای ساماندهی مرکز سیاسی و اداری کشور و تمرکز زدایی از تهران آخرین 
تصمیمات در زمینه انتقال پایتخت سیاسی-اداری کشور را تشریح کرد. ابوالفضل ابوترابی در خصوص 
اولویت های شورای ساماندهی مرکز سیاسی و اداری کشور و تمرکز زدایی از تهران، اظهار داشت: همکاری 
خوبی با مرکز همکاری های تحول و پیشرفت ریاست جمهوری داشته ایم و فرایندهای خوبی طی شده 
است.عضو ناظر مجلس در شورای ساماندهی مرکز سیاسی و اداری کشور و تمرکز زدایی از تهران با بیان 
اینکه جانمایی و همه موارد در زمینه انتقال پایتخت مشخص شده است، بیان کرد: قرارگاه خاتم الانبیاء 
)ص( نیز نامه ای را رسماً به رئیس جمهور ارسال کرده و بدون اینکه پولی از دولت بخواهد عنوان کرده 
که ساماندهی تهران را انجام می دهد و انتقال پایتخت سیاسی و اداری را نیز به سرانجام می رساند.وی 
افزود: قرارگاه خاتم الانبیاء )ص( بدون اینکه پولی بخواهد و هزینه ای بر دولت بار کند، عنوان کرده که 
این توان را دارد و و باید ببینیم تصمیم رئیس جمهور چیست. رئیس جمهور نیز نامه ای به دبیر شورایعالی 
انتقال پایتخت یعنی وزیر راه و شهرسازی داده و منتظریم تا مشخص شود بعد از کرونا این نامه نگاری ها به 
کجا می رسد.ابوترابی ادامه داد: اگر در بحث انتقال پایتخت سیاسی و اداری خوب عمل کنیم، مدیریت 

جمعیت و ساماندهی تهران به نتیجه می رسد.

الهام چرخنده:کربلا زندگی می کنم و همسرم روحانی است 
الهام چرخنده پیرامون اخبار منتشر شده مبنی بر اقامت وی در کشور عراق گفت: بنده به مدت سه سال 
همراه همسرم که یک روحانی است در شهر کربلا زندگی می کنم و این روز ها که بنا به شرایط بیماری کرونا 
امکان سفر چندان برای مردم فراهم نیست نائب الزیاره تمامی ایرانیان در کربلای عزیز هستم.وی در همین 
راستا ادامه داد: اقامت من در شهر کربلا طولانی مدت بوده و این تصمیم هم به واسطه شغل همسرم 
رخ داده است، اما در کل بسیار از حضور در این مکان مقدس خوشحالم و هر لحظه برایم بهترین ها رخ 
می دهد. امیدوارم که »امام حسین )ع(« پذیرای من در این شهر باشند.چرخنده درباره احتمال بازگشت 
خود به کشور گفت: مهاجرت من به کشور عراق به این شکل نیست که نخواهم به کشور بازگردم، به واسطه 
شغل همسرم در این کشور زندگی می کنم، طی این مدت بار ها به ایران هم آمده ام و باز هم خواهم آمد.
وی درباره فعالیت های خود در شهر کربلا خاطرنشان کرد: به اندازه توان و وسعم در این شهر عزیز به 
فعالیت های فرهنگی می پردازم. به هر حال هر جا فرصتی برای نوکری »امام حسین )ع(« باشد من با سر 

می روم، خوشخبتانه از وضعم در شهر کربلا و زندگی در عراق راضی هستم.

تخفیف های ویژه برای سربازان فراری 
رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح گفت: در هفته دفاع مقدس سربازان فراری اگر خودشان را معرفی 
کنند از تخفیف های ویژه برخوردار می شوند و به هیچ وجه زندانی نخواهند شد. حجت الاسلام والمسلمین 
شکرالله بهرامی گفت: سربازان وظیفه ای که فراری شده اند پس از پایان خدمت سربازی با احتساب ایامی 
که خدمت کرده اند از تخفیف ویژه برخوردار می شوند و به هیچ وجه زندانی نخواهند شد.وی گفت: فقط 
پرونده ای برای آن ها تشکیل می شود و تا زمانی که خدمت شأن تمام شود از نهایت تخفیف های بهره مند 
می شوند و کمترین مشکلی برای آن ها پیش نمی آید.بهرامی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا فرار 
از سربازی در سال های اخیر روند کاهشی داشته است؟ افزود: کم و بیش فرار از سربازی هست اما در 

سال های اخیر کم شده است.

اتفاق عجیب برای مالک شهر خودرو در قطر! 
مسئولان برگزاری رقابت های لیگ قهرمانان آسیا پروتکل های بهداشتی را به شدت رعایت می کنند. 
سختگیری آنها باعث شده تا رفت و آمد تیم ها بسیار سخت باشد. در این بین اما مالک شهرخودرو هم در 
وضعیت بدی قرار گرفته. حمیداوی از زمان حضور در قطر 6 بار تست کرونا داده که جواب تست های او 
یکی در میان مثبت و منفی بوده است! مالک شهرخودرو فعلا باید در قرنطینه بماند و از اتاق خود در هتل 
خارج نشود. او حتی چند بار از مسئولان قطری خواست تا اجازه دهند به ایران بازگردد ولی با پیشنهادش 

مخالفت شد. هیچ بعید نیست او حتی بعد از بازگشت شهر خودرو از قطر در این کشور بماند!

صالحی : خرابکاری در نطنز توسط آژانس محکوم شود
علی اکبر صالحی،رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: اخیراً تهدیدهای جدیدی از سوی طرف های 
بدخواه توسط ابزارهای سایبری و سایر ابزارهای فناوری، مشاهده شده است. در این رابطه، به انفجار اخیر 
در تاسیسات هسته ای شهید احمدی روشن )نطنز( اشاره می کنم که همانطور که قبلًا هم اعلام شد، در 
اثر خرابکاری بود. این اقدامات خرابکارانه باید توسط آژانس و کشورهای عضو محکوم شود. ایران این حق 
را دارد تا هر اقدام لازمی را برای محافظت از تاسیسات خود انجام داده، و در برابر هرگونه تهدیدی، واکنش 

لازم را به طور مقتضی اتخاذ کند.

وزیر ارتباطات: اختلال در واتس اپ ربطی به ایران ندارد
محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در صفحه اینستاگرام خود در پاسخ به سوال 
یکی از کاربران مبنی بر قطعی نسخه ویندوز و دکستاپ واتس آپ و تأثیر این موضوع بر آموزش مجازی در 
مدارس، نوشت: مشکل نسخه وب و دکستاپ نرم افزار واتس آپ از سمت سرورهای آن ها است و ارتباطی 
به شبکه ایران ندارد.به طور مشخص ترافیک این نرم افزار که از سمت شرکت آمازون ارائه می شود، دچار 
اشکال است، همکارانم در حال پیگیری هستند اما هنوز از سی آن ها زمانی برای رفع مشکل اعلام نشده 

است.

معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم : 

طرح تفصیلی شهرقم بازنگری می شود
و  بازنگری  طرح  گفت:  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
راهبردی  ساختار  جامع  طرح  قالب  در  قم  تفصیلی  طرح  به روزرسانی 

تهیه شده و در دست اجراست.
غلامرضا جانقربان با اشاره به طرح تفصیلی این شهر گفت: قم با گذشت 
ده سال به طرح تفصیلی دست یافت، به طوری که طرح جامع قم در سال 
۷6 شروع شد و ده سال بعد در سال ۸6 به تصویب رسید و در سال ۸۸ 

ابلاغ شد.
معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم افزود: طرح جامع در قالب 
ساختار راهبردی به تصویب رسید و طرح تفصیلی از سال ۸۸ به محض 

ابلاغ، روند اجرای آن آغاز شد.
جانقربان تصریح کرد: در سال 92 دو بخش طرح تفصیلی پهنه بندی و 
شبکه ابلاغ شد و در دستور کار شهرداری قرار گرفت و ضوابط و کاربری ها 
طریق  از  قبل  سال  طول 6  در  منطقه ای  و  بخش  بخش  به صورت  نیز 

کمیسیون ماده 5 و شورای عالی شهرسازی و استانداری پیگیری شد.
معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم عنوان کرد: با توجه به اینکه 
بیش از ده سال از طرح جامع گذشته است مکاتبه ای با اداره کل راه و 
شهرسازی انجام داده ایم تا آن را بازنگری کنیم چراکه طرح جامع باید هر 
ده تا 15 سال موردبازنگری قرار بگیرد و این موضوع در دستور کار راه و 

شهرسازی است.
جانقربان بیان کرد: امروز کل طرح تفصیلی شهر قم و ضوابط و نقشه 
یکپارچه آن به تصویب رسیده است و در نیمه دوم سال 9۸ به شهرداری ارائه 

شد و در واقع شهر قم دارای طرح جامع و هم طرح تفصیلی است.
بازنگری  طرح  یادآورشد:  قم  شهرداری  شهرسازی  و  معماری  معاون 
و به روزرسانی طرح تفصیلی قم در قالب طرح جامع ساختار راهبردی 

تهیه شده و در دست اجراست.
جانقربان گفت: هر طرحی دارای اشکالاتی است، این طرح تفصیلی نیز 
دارای اشکالات زیادی است و نسبت به پهنه بندی و شبکه معابر و ضوابط 
اشکالاتی واردشده و کمیسیون ماده 5 این اشکالات را در دست بررسی 
دارد و به طور به صورت موضعی درخواست ها را در مناطق مورد ارزیابی قرار 
می دهد. معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم  عنوان کرد: طرح های 
موضعی برای بافت تاریخی و فرسوده تعریف شده و پنج سال قبل در حدود 
۸ طرح و تهیه کرده ایم که در ذیل طرح تفصیلی قرار دارند و دراین باره 
300 هکتار طرح موضعی تهیه شده است که به صورت نقطه ای هستند که 
طرح های سوم خرداد و امام زاده ابراهیم و باغ پنبه و دروازه ری از آن جمله 
است. جانقربان افزود: وقتی اشکالات را به کمیسیون ماده 5 می برند، 
که شود حل می کنیم،  تا جایی  را  از طریق شورای شهرسازی مشکل 
به طورکلی پس ازآنکه طرح تفصیلی تصویب می شود، طرح های موضعی 

باید برای محدوده و حریم تعیین شود.
معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم عنوان کرد: مناطق و محلاتی 
که نیاز به بررسی دارند تا مشخص شود در آن کمترین خدمات را برخوردار 
هستند برای آن ها طرح های موضوعی تهیه می شود تا بتوانیم در آنجا 
کیفیت بخشی کنیم و در ارتباط با تأمین اعتبار این محلات که مشاورین 
ارائه داده اند و مراحل تصویب نیز پیموده شده بتوانیم بهتر خدمات بدهیم و 

براین اساس طرح های موضعی و موضوعی تهیه می شود.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :
۱۳ محور پرخطر ایمن سازی می شود

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: 13 محور پرخطر در بحث 
ایمن سازی آن برنامه ریزی شده تا اقداماتی نسبت به ایمن سازی آن صورت 

گیرد.
عباس ذاکریان در جلسه شورای راهبردی تصادفات استان که در محل 
آمار  بیشترین  داشت:  اظهار  شد،  برگزار  قم  استانداری  کرامت  سالن 
تصادفات شهری مشخص بوده که در چه مناطقی بیشتر رخ داده است 
که طبق آمارها در 6 تقاطع مهم شهر حوادث بیشتری رخ داده و پرخطر 
هستند. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ابراز کرد: شهرداری برای 
این امر قرار است این مناطق را موردمطالعه قرار دهد تا این عوامل پرخطر 

شناسایی و برطرف شوند.
وی با بیان اینکه در حال حاضر منطقه صفائیه که جزء این مناطق پرخطر 
است در حال بررسی و مطالعه است، افزود: پیاده روی های این خیابان مورد 
بررسی قرار گرفته است و  11 محله دیگر که پرتردد هستند که طراحی آن 

صورت گرفته و به مشاور واگذارشده است.
آن  ایمن سازی  بحث  در  هم  پرخطر  محور   13 ذاکریان،  گفته  به 

برنامه ریزی شده تا اقداماتی نسبت به ایمن سازی آن صورت گیرد.
 95 سال  از  کرد:  عنوان  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
شهرداری نسبت به هوشمندسازی و نصب دوربین های هوشمند اقدام 
کرده است که بعد از فراخوان یک پیمانکار قرار بود 160 دوربین را خریداری 

و نصب کند، اما با توجه به نوسانات ارزی این قرارداد شده است.
جز،  بروجردی  آیت الله  محور  اینکه  به  توجه  با  اینکه  بیان  با  ذاکریان 
محورهای پرخطر بود و 13 فوتی در این مسیر داشتیم، یادآور شد: با نصب 
1۸ دوربین تصادفات و حوادث این بلوار به صفر رسیده است؛ همچنین 
در این زمینه سال گذشته 4 بار برای مکانیزه کردن مزایده انجام دادیم یک 
شرکت برنده شد اما با وجود کرونا و مشکلات ارزی فعلًا دست نگه داشته 
است. وی خاطرنشان کرد: در ارتباط با پل مکانیزه در یزدانشهر، خیابان 
پیاده  عابر  پل های  آسانسوری  به صورت  پردیسان  و  خمینی)ره(  امام 
نصب شده است، چراکه آسانسور برای سالمندان و معلولان کاربردی تر 
است. به گفته معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم، 13 پل مکانیزه 
برای قم در نظر داریم که منتظر پیمانکار و مشاور هستیم، دوربین هایی 
در برخی از بلوارها نصب شده اما اعمال قانون در این زمینه با وجود ثبت 

تخلفات در آن صورت نمی گیرد.

مدیر مركز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم :

معابر و پارک های قم
 مستمر ضدعفونی می شوند

 مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم از اجرای طرح 
ضدعفونی مستمر معابر، پارک ها و بوستان ها خبر داد.

علی اکبر رحیمی با اشاره به شروع پیک دوم بیماری کرونا و قرار گرفتن قم 
در وضعیت قرمز، اظهار داشت: برای جلوگیری از شیوع بیماری باید مانند 
پیک نخست تمام اقدامات لازم انجام شود و همه دستگاه ها با همکاری و 

هماهنگی یکدیگر از بدتر شدن وضعیت استان جلوگیری کنند.
مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم ادامه داد: 
به همین منظور شهرداری در نظر دارد به صورت مداوم معابر، پارک ها و 
بوستان ها، تاکسی ها و اتوبوس های درون شهری را ضدعفونی کند.رحیمی 
با اشاره به اینکه در حال حاضر در حال جمع بندی در خصوص حجم 
ضدعفونی، میزان ماده مصرفی، نوع وسیله و تجهیزات بکار گیری شده 
هستیم، افزود: این اقدام همانند پیک نخست بر اساس دستورالعمل ها و 
شیوه نامه های ابلاغی دانشگاه علوم پزشکی انجام خواهد شد. وی با تأکید 
بر اینکه امکان دارد همچنان وضعیت استان قرمز باقی بماند، گفت: در این 
راستا باید ورود به پارک ها و بوستان ها و نحوه فعالیت ها و کاربری در داخل 

بوستان ها را مدیریت کنیم تا بتوانیم بیماری را کنترل نماییم.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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استاندار قم گفت: تا دهه فجر به راهداری و دیگر عوامل دخیل در پیگیری راه 
دسترسی نمایشگاه  بین المللی قم زمان می دهیم تا مشکل این راه را بررسی و این 

نمایشگاه به بهره برداری برسد.
بهرام سرمست  در جلسه شورای راهبردی تصادفات استان که در محل سالن 
کرامت استانداری قم برگزار شد، با اشاره به لزوم کاهش حجم تصادفات، به هرکدام 
از دستگاه های مربوطه ضرب الاجلی فوری داد تا مانند یک اضلاع مثلث در کنار 

هم و با انسجام با برگزاری جلساتی با پیگیری معاونت امور عمرانی استانداری به 
دستاوردهای مطلوبی دست یافته و برای رسیدن به عوامل کاهش تصادفات استان 

همکاری کنند.
وی با بیان اینکه هرچند جلسات این شورا هر شش ماه یک بار برگزار خواهد شد 
اما این به این معنی نباید باشد که از جلسات کارگروه های مرتبط به تصادفات غافل 
شویم، ابراز کرد: باید تا قبل از شش ماه دوم سال خروجی و دستاورد مهمی از 
جلسات کارگروه های مرتبط به امر ترافیک و تصادفات استان با پیگیری معاونت 
امور عمرانی داشته باشیم. وی خاطرنشان کرد: همه این دستگاه هایی که در 
این جلسه حضور دارند و مرتبط به امر تصادف هستند مانند اضلاع یک مثلث با 
همکاری و تعامل پیگیر عوامل دخیل در رشد و افزایش تصادفات باشند و پیشران 
و مبنای اصلی تصمیم گیری و مصوبات هم ستاد فرماندهی نیروی انتظامی است.
به گفته استاندار قم، باید در یک پروسه زمانی کوتاه که معاونت عمرانی پیگیر 
جلسات آن خواهد بود خروجی مطلوب و یکپارچه ای از دل این جلسات بیرون 
آید، هم چنین باید پیگیری نصب دوربین های هوشمند در سطح شهر و محورهای 

استان هم باشیم و در اولویت کاری باشد.
وی عنوان کرد: باید به سمت کاهش تصادفات قدم برداریم دستگاه های درگیر 
این امر با بهره گیری از ظرفیت معاونت سیاسی و اجتماعی و سند تحول فرهنگی و 
اجتماعی که از کاهش تصادفات هم مواردی ذکر شده گزارش های مطلوبی خارج 

شود و به کاهش تصادفات کمک کند.
سرمست افزود: تا دهه فجر هم به راهداری و دیگر عوامل دخیل در پیگیری راه 
دسترسی نمایشگاه  بین المللی قم زمان می دهم تا مشکل این راه را بررسی و این 

نمایشگاه به بهره برداری برسد.

استاندار قم  تاکید کرد :

بهره برداری ازراه دسترسی نمایشگاه بین المللی تا دهه فجر  

مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد:

تمدید مهلت ارسال آثار به جشنواره 
»شهر ما« تا ۱۵ مهرماه 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از تمدید مهلت ارسال آثار به نخستین جشنواره 
رسانه ای »شهر ما« تا پانزدهم مهرماه سال جاری خبر داد.

مهدی کلانترزاده با اشاره به آغاز فراخوان نخستین جشنواره رسانه ای »شهر ما« از ابتدای مردادماه سال 
جاری، اظهار داشت: با توجه به درخواست های اصحاب رسانه مهلت ارسال آثار تا پانزدهم مهرماه تمدید 
شده است. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به نقش این جشنواره در توجه بیشتر 
مردم نسبت به عملکرد و مسئولیت های شهرداری، افزود: شهرداری ها 3۷2 ماموریت در شهر دارند اما 
مردم عموما با چند مورد محدود آشنا هستند اما این جشنواره می خواهد زوایای مختلف عملکرد مدیریت 
شهری را بازگو کند. کلانترزاده از خبرنگاران خواست در موضوعات تخصصی این جشنواره ورود کرده و 
جنبه های خاموش مدیریت شهری را تحلیل کنند. وی با اشاره به اینکه تمام رسانه ها، جامعه دانشگاهی 
و اقشار مختلف می توانند در این جشنواره شرکت کنند، افزود: هدف از شرکت در این جشنواره باید نگاه 
حرفه ای در سطح جامعه نسبت به مسائل شهر باشد. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با 
اشاره به تنوع بخش های نخستین جشنواره رسانه ای شهر ما گفت: تمام خبرنگاران، صاحبان رسانه های 
شهروندی، عکاسان، طراحان پوستر و کاریکاتور، طراحان داده نما، تولیدکنندگان گزارش های تصویری، 
تولیدکنندگان فیلم کوتاه، انیمیشن، پادکست، نویسندگان تحلیل و یادداشت، جامعه دانشگاهی و … 

می توانند با ارسال آثار خود در این جشنواره مشارکت داشته باشند.

مدیر امور آب شهرستان قم خبرداد:

شناسایی ۲۰۰۰ چاه آب غیرمجاز، متروکه و خشک
 مدیر امور آب شهرستان قم گفت: در حال حاضر 2000 چاه آب غیرمجاز، متروکه و خشک در قم 

شناسایی شده است.
محمود جعفری در زمینه ضرورت نصب کنتور های هوشمند حجمی آب اظهار داشت: میزان مصرف 
آب در بخش های مختلف کشاورزی و صنعتی و خانگی و خدمات نشان می دهد با توجه به برداشت بالای 

آب از سفره های زیرزمینی و چاه ها لازم است از کنتورهای هوشمند استفاده شود.
مدیر امور آب شهرستان قم افزود: در جهت تشویق کشاورزان به استفاده از کنتورهای هوشمند و ارائه 
راهکارهای لازم در گسترش آن در بخش کشاورزی، تشکیل کمیته فنی با همراهی شرکت برق و جهاد 

کشاورزی مورد تاکید است.
وی تصریح کرد: تجهیز تمامی چاه های قم به کنتورهای هوشمند با توجه به کاهش آب های زیرزمینی 
ضروری است، متاسفانه در حالی که عمق چاه ها در قم دو برابر شده است، توان تامین آب در این چاه ها 

به 50 درصد رسیده و برخی از چاه های قم متروکه و خشک شده اند.
جعفری بیان کرد: کل مساحت قم در حوضه آبریز دریاچه نمک قرار دارد و بخش عمده آب شرب قم از 
سرشاخه دز و آبریز کارون تامین می شود و این امر نشان دهنده کاهش آب های زیرزمینی و سطحی در 
قم است. وی خاطرنشان کرد: در برخی از کشورها، جرائم سنگینی برای استفاده غیرمجاز از چاه های 
آب چه در زمینه کشاورزی و صنعت قرار می دهند و این قوانین بازدارنده مانع از تخلف و برداشت های بالا 
می شود. مدیر امور آب شهرستان قم عنوان کرد: همچنین در کشورهای توسعه یافته، آب با تعرفه های 
زیادی قیمت گذاری شده و ارزش آن برای بهره بردار زیاد است و به همین دلیل در سیاست های راهبردی 
در کشاورزی و صنعت به سمت مصرف پایین آب هستند. وی گفت: نظارت وسیعی بر استفاده از آب های 
زیرزمینی در این کشورها وجود دارد و اجازه نمی دهند این منابع به آسانی به هدر برود، باید بپذیریم افت 
سطح آب مسئله ای جدی است و تبعاتی چون فرونشست زمین و خشکسالی را به همراه دارد و استفاده 
از کنتورهای هوشمند بر چاه های قم، بخشی از مشکلات را برطرف کند. جعفری افزود: 969 چاه مجاز 
با برداشت 414 میلیون مترمکعب آب در اختیار کشاورزان قمی است که 115 میلیون مترمکعب بیش از 
ظرفیت مجاز آب برداشت می کنند و این موضوعی نگران کننده است. وی تصریح کرد: نصب کنتورهای 
هوشمند حجمی می تواند بهره وری بالایی به همراه داشته باشد و میزان استفاده از آب های چاه را کاهش 
دهد، با توجه به اینکه وضعیت ذخیره منابع آب در قم منفی 91 میلیون مترمکعب است، باید در جهت 

بهره وری صحیح آب گام های مهمی برداریم.

مدیر کل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان از افتتاح موزه 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس قم در دوم مهر خبر داد.

 حجت الاسلام علی لقمان پور، مدیرکل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقدس استان در برنامه گفتگوی خبری سیمای مرکز قم گفت: احداث 
موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس از مصوبات سفر رهبر انقلاب اسلامی به 
قم در سال 13۸9 است که در یک مجموعه 32 هکتاری در میدان مفید قم 

احداث شده است.
حجت الاسلام لقمان پور افزود: این موزه شامل بخش های مختلف از جمله 
گالری، آمفی تئاتر، کتابخانه تخصصی و مرکز اسناد در مساحتی حدود پنج 
هکتار است و 2۷ هکتار هم باغ موزه دارد که توسط شهرداری قم احداث 

شده است.
وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای جمع آوری اسناد و خاطرات 
دوران دفاع مقدس گفت: رزمندگان دوران دفاع مقدس می توانند با مراجعه 
به موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس، اسناد در اختیار خود مانند عکس، 

فیلم، نامه، دست نوشته و امثال آن را برای حفظ و نگهداری به این موزه 
تحویل دهند.

حجت الاسلام لقمان پور افزود: به منظور ثبت تاریخ شفاهی دوران دفاع 
مقدس هم، استودیوی ویژه ای در موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس ایجاد 
شده است تا پس از ضبط تاریخ شفاهی از زبان مردم و به ویژه رزمندگان به 
کتاب تبدیل شود. مدیرکل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان گفت: با همکاری دانشگاه جامع علمی کاربردی شهرداری قم، دو 
رشته کاردانی )امور فرهنگی و موزه( و کارشناسی حرفه ای روایت گری دفاع 

مقدس با ظرفیت پذیرش 140 دانشجو از امسال راه اندازی شده است.
و  یک  کربلای  عملیات  در  قم  سپاه  نقش  موضوع  در  کتاب  چاپ  وی 
آزادسازی مهران و تولید فیلم سردارشهید مهدی زین الدین با همکاری صدا 
و سیمای مرکز قم را از دیگر فعالیت های در دست اقدام برشمرد و گفت:در 
هفته دفاع مقدس از تندیس 10 شهید استان با همکاری شهرداری قم 

رونمایی می شود.

به مناسبت هفته دفاع مقدس؛
موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس در قم افتتاح می شود

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم 
با تاکید بر جذب حداکثری اعتبارات برای جبران 
خسارت های واحدهای تولیدی آسیب دیده از 
کرونا در این استان گفت: بانک های عامل قم در 
پرداخت تسهیلات به واحدهای تولیدی آسیب 
دیده از کرونا نباید عملکردی کمتر از ۷0 درصد 

داشته باشند.
پایان جلسه  در  روز دوشنبه  مهرداد غضنفری 
خصوصی  بخش  و  دولت  گوی  و  گفت  شورای 
با  گو  و  گفت  در  قم  استانداری  کرامت  تالار  در 
خبرنگاران اظهار داشت: با توجه به اینکه امروز 
آخرین مهلت ثبت نام برای دریافت این تسهیلات 
ثبت  های  پرونده  راجع  تکلیفمان  ما  و  است، 
برای  این جلسه  در  اجرایی شود،  باید  نام شده 
از  به واحدهای آسیب دیده  پرداخت تسهیلات 
کرونا یک ضرب الاجل دیگری به بانک های قم 

داده شد.
بانک های  افزود: دبیر شورای هماهنگی  وی 
قم در جلسه هفته جاری ستاد اقتصاد مقاومتی 

استان آخرین وضعیت تسهیلات فوق را اعلام می 
کند و ما باید رویکرد جذب حداکثری داشته باشیم 
و میزان جذب این اعتبارات در استان از متوسط 
کشوری بالاتر باشد. معاون استاندار قم تصریح 
کرد: در حال حاضر تقریبا بالای 40 درصد جذب 
داشتیم ولی برای ما کفایت نمی کند و عملکرد 
بانک ها نیز متفاوت است و به هر یک از بانک های 
عامل مهلتی داده شده و هر بانکی به نورم مدنظر 
استان نرسد قطعا مورد اعتراض قرار خواهد گرفت 
و به مرجع مرکزی آن در تهران نیز منعکس خواهد 
اعتبارات  اولیه  رقم  شد:  یادآور  غضنفری  شد. 
واحدهای  به  تسهیلات  پرداخت  جهت  ابلاغی 
تولیدی آسیب دیده از کرونا 6 هزار و 420 میلیارد 
ریال بود و با 50 درصد کاهش در کل کشور به سه 

هزار و 130 میلیارد ریال رسید.
 930 دریافت  برای  تاکنون  اینکه  بیان  با  وی 
میلیارد ریال از این تسهیلات در قم ثبت نام شده 
است گفت: نزدیک به 400 میلیارد ریال پرداخت 
و  سطح  به  که  است  این  ما  تاکید  و  است  شده 

میزانی که مورد نظر استان است، برسیم.
معاون استاندار قم در بخش دیگری از سخنان 
که  ها  شرکت  های  حساب  مسدودی  رفع  خود 
توسط بیمه تامین اجتماعی صورت گرفته بود و 
همچنین بخشش جرایم مالیاتی برای واحدهایی 
مشکل  زمینه  این  در   95 سال  از  قبل  تا  که 
از جمله موضوع های مورد بحث در  را  داشتند 
این جلسه دانست و گفت: در این جلسه مقرر 
واحدهایی  از  مالیات  وصول  کلی  رویکرد  شد 
از  ولی  دار نشود  بدهند خدشه  مالیات  باید  که 
اختیارات حداکثری مدیران برای رفع مشکل های 
تولید استفاده  امر  و تسهیل  تولیدی  واحدهای 
شود. غضنفری با اشاره به مباحث صورت گرفته 
در خصوص تامین آب شهرک صنعتی محمود آباد 
خاطر نشان کرد: قرار شد که شرکت آب و فاضلاب 
استان در این زمینه همکاری کند، و طبق مصوبه 
این جلسه و همچنین جلسه کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید موضوع تامین آب شهرک مذکور نیز 

عملیاتی شود.

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

جذب تسهیلات کرونایی درقم باید از متوسط کشوری بالاتر باشد

قم  تجارت  و  معدن  صنعت،   سازمان  رییس   
گفت: درسال جهش تولید 400 دستگاه کامیون 

و کامیونت در قم تولید و به بازار عرضه می شود.
محمود سیجانی اظهارداشت : تاکنون بیش از 
30 درصد برنامه تولید این محصولات در استان 

محقق و به بازار عرضه  شده است.
وی افزود: شهرک های صنعتی و منطقه ویژه 
امکانات  بودن  دارا  با  قم  سلفچگان  اقتصادی 
برای  را  شرایط  بهترین  مناسب،  زیرساختی 

استقرار صنعت خودروسازی و صنایع وابسته به 
آن دارد.  

یکی  خودروسازی  صنعت  داد:  ادامه  وی 
پذیریش  برای  موردتوجه  مهم  حوزه های  از 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی در قم است که 
حمایت همه جانبه مسئولان استان را درپی دارد.

متعدد  واحدهای  وجود  گفت:   سیجانی 
برای  از پیش نیازهای اصلی  قطعه سازی، یکی 
استقرار صنایع خودروسازی است که این مهم در 

قم موجود است و سرمایه گذاران می توانند از این 
ظرفیت برای تامین زنجیره تولید خود استفاده 

کنند.
وی بیان کرد: همچنین شهرک های صنعتی 
و منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم به راه های 
بازارهای مصرف  و مهمترین  تبادل کالا  اصلی 
کشور متصل است و سرمایه گذاران در صنعت 
خودروسازی می توانند تولیدات خود را به سرعت 

به بازارهای داخلی و بین المللی عرضه کنند.

 رییس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان قم:

۴۰۰ دستگاه کامیون و کامیونت در قم تولید می شود

پست های  كردن  لایک 
كودک آزاری در فضای مجازی 
این  از  حمایت  نوعی  به  كه 
با  می شود،  محسوب  اقدام 
مجازات 6 ماه تا 2 سال زندان 

همراه خواهد بود. 


